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رسول منتجب نیا:

 قالیباف و جلیلی برای انتخابات 
به توافق نمی رسند 

معاون سیاسی وزارت کشور مطرح کرد:

رصد عملکرد استانداران وفرمانداران

دو امضای مشکوک پای نامه ای که هرگز نرسید

بحران ساختگی علیه مطهری

خیاط مشهور لباس روحانیت در قم درگذشت

رهبر انقلاب در جلسه درس خارج فقه وظایف مهم روحانیون را تشریح کردند:

پاسخ به شبهات
مقابله بانقشه دین زدایی

 حجت الاسلام رسول منتجب نیا معتقد است که اختلاف 
افرادی چون محمدباقر قالیباف و سعید جلیلی بایکدیگر 
مانع وحدت اصولگرایان در انتخابات آینده می شود. قائم 
مقام حزب اعتماد ملی با اشاره به افزایش هجمه ها به دولت 
پیش از انتخابات ریاست جمهوری اظهار کرد: این حملات و 

هجمه ها روشی است که برخی از گروه ها و فعالان سیاسی 
در استانه ی انتخابات اعمال می کنند. می خواهند فضا را 
مسموم کنند و افکار عمومی را مشوش کرده و زمینه حضور 
مردم در صحنه و افزایش رای کاندیدای رقیب را از بین ببرند. 

این نوع بداخلاقی ها سابقه دارد و ...

رهبرانقلاب، اولین و مهمترین وظیفه روحانیون را »مقابله با نقشه دین زدایی و عفت زدایی« خواندند و تأکید کردند: 
حوزه های علمیه و روحانیون باید با شناخت فضای مجازی و استفاده از فرصتهای آن، معارف و مفاهیم اسلامی را تبیین کنند.
پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز )سه شنبه( 
در ابتدای جلسه درس خارج فقه در سال تحصیلی جدید حوزه های علمیه، با اشاره به وجود برنامه های گسترده برای انحراف 
ذهن و دل مردم و جوانان از اصل دین، اولین و مهمترین وظیفه روحانیون را »مقابله با نقشه دین زدایی و عفت زدایی« خواندند 
و تأکید کردند: حوزه های علمیه و روحانیون باید با شناخت فضای مجازی و استفاده از فرصتهای آن، معارف و مفاهیم اسلامی 

را تبیین کنند...

روایت محمدهاشمی از سکوت 
 احمدی نژاد در مجمع و تخریب  برادر

هاشمی وارد 
بازی های جناحی 

و اختلافات 
نمی شود

شهردار قم تاکید کرد:

ضرورت ساماندهی 
محدوده اطراف 

حرم مطهر

محمد هاشمی رفسنجانی درباره روند تخریب و توهینی 
که این روزها در فضای سیاسی کشور جریان دارد، می گوید: 
تخریب کنندگان قبلا خارج از نظام بودند یا از جانب دولت های 

دیگر حمایت می شدند اما الان درون نظام هستند.
برادر بزرگتر خود  محمد هاشمی که همواره زیر سایه 
اکبر هاشمی رفسنجانی بوده و البته هیچ گاه از این موضوع 
گلایه ای نداشته است، زمانی که صحبت از آیت الله می شود؛ 
از او دفاع می کند و می گوید »آقای هاشمی وارد بازی های 

جناحی و اختلافات نمی شود و جا پای رهبری می گذارد.«
چندان تمایلی ندارد که در مورد احمدی نژاد و اتفاقات سال 
84 صحبت کند »در مورد مسائل سیاسی صحبت نمی کنم.« 
با این وجود وقتی از هم نشینی آیت الله هاشمی و احمدی نژاد 
در مجمع می پرسیم می گوید احمدی نژاد یکی دوبار بیشتر 
در دوره جدید نظر نداده است و هاشمی هم فراجناحی فضای 

مجمع را مدیریت می کند.
وقتی از او درباره کندی کار مجمع پرسیدم او این امر را 
نشان از دقت نظر و کار کارشناسی مجمع عنوان می کند که 

به عقیده او یک حسن است نه یک عیب.
او که سابقه تکیه زدن بر کرسی ریاست سازمان صدا و 
سیما را در کارنامه دارد، فضای ملتهب این روزها را حاصل 
بی اخلاقی می داند و از تریبون داشتن تخریب کنندگان در 
صدا و سیما هم انتقاد می کند. مشروح گفتگو با محمد هاشمی 

رفسنجانی را در ادامه بخوانید ...
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روزنامه صبح ایران
رئیس جمهوری در دیدار استاندار قم، ضمن قدردانی از حمایت ها و نصایح دلسوزانه 
علمای قم، خطاب به استاندار قم گفت: سلام مرا به مراجع عظام تقلید ابلاغ بفرمایید.

سید مهدی صادقی، استاندار قم پیش از ظهر دیروز با حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی رئیس جمهوری دیدار کرد. 

حجت الاسلام حسن روحانی در این دیدار، دستورات لازم را برای اختصاص اعتبارات 
و تکمیل طرح های نیمه تمام و پروژه های آغاز به کار شده در سفر استانی صادر کرد. 
وی همچنین بر ضرورت رونق اقتصادی و اشتغالزایی در راستای منویات مقام معظم 

رهبری درباره اقتصاد مقاومتی، تاکید و دستورات لازم را برای اختصاص اعتبارات و 
تکمیل طرح های نیمه تمام و پروژه های آغاز به کار شده در سفرهای استانی صادر 
اقتصادی و  بیان آخرین وضعیت سیاسی،  این دیدار ضمن  نیز در  استاندار قم  کرد. 
اجتماعی استان قم، به ارائه گزارشی از اقدامات کارگزاران دولت تدبیر و امید در استان 

قم پرداخت. 
با  افزود:  قم  به  ریاست جمهوری  های مصوب سفر  به وضعیت طرح  اشاره  با  وی 

جدیت در حال پیگیری تحقق این طرح ها در موعد مقرر هستیم.

در دیداراستاندار قم با رئیس جمهورمطرح شد

قدردانی روحانی از حمایت ها و نصایح دلسوزانه علمای قم
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عکس: مجتبی محمد لو8

 دایره زیر سایه رهبری بودن 
باید گسترش یابد

وزیر اطلاعات:
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در مسیر تنش زدایی
ایران و بریتانیا برای تكمیل عادی سازی مناسبات، سطح 
روابط را به سفارت ارتقا دادند و همزمان سفیران جدید 
خود را در لندن و تهران معرفی كردند. روابط دو طرف 
به دنبال حمله اشتباه آمیز عده ای به سفارت بریتانیا در 
لندن، به شدت آسیب دید. دولت یازدهم در چارچوب بهبود 

مناسبات خارجی، كوشید مشكلات موجود را در روابط دوجانبه كاهش دهد. تلاشی كه با 
توجه به جایگاه در حال بهبود ایران در عرصه جهانی به ویژه در شرایط پسابرجام، با استقبال 
بریتانیا روبرو شد؛ اما ارتقای سطح مناسبات، چگونه قابل تحلیل است؟ چه اهمیتی برای دو 
طرف دارد؟ و چه پیامدهایی می تواند دربرداشته باشد؟ این نوشتار، دربردارنده پاسخهایی 

اجمالی است.
1-ایران و بریتانیا به ویژه در دو قرن اخیر مناسباتی پیچیده و پرفراز و نشیب داشته 
اند. تسلط بریتانیا بر هند سبب شد ایران در سیاست خارجی لندن، اهمیتی فزاینده یابد. 
موضوعی كه موجب گشت بریتانیا افغانستان را به عنوان منطقه ای واسط میان ایران بی 
ثبات و زیرنفوذ روسیه و هند، از دولت ما جدا كند. بریتانیا به علاوه، در دو جنگ جهانی، بی 
طرفی ایران را نقض، از حضور هیات ایرانی در كنفرانس ورسای جلوگیری و برای سقوط 
مصدق تلاش و برنامه ریزی كرد. اقدامات دشمنانه بریتانیا موجب شده است توهم توطئه 
در بین ایرانیان، به شكل فراگیری نهادینه شود. انقلاب اسلامی و رویكرد غرب ستیز برآمده 
از آن، ماجرای سلمان رشدی، حادثه رستوران میكونوس آلمان، مساله هسته ای و حمله 
جنون آمیز به سفارت بریتانیا، به پیچیدگی روابط افزود. مجموعه این مسائل سبب شده 
است روابط تهران و لندن، پیشینه ای طولانی و البته ماندگار در ذهنیات دو طرف داشته و 

ویژگیهایی منحصر به فرد دربرگیرد.
2-بریتانیا، عضو دائم شورای امنیت، حكومتی تاثیرگذار در اروپا، عضو گروه هشت، 
عضو ناتو و عضو گروه 20 است. ایران، به عنوان قدرتی منطقه ای، دارای نفوذ در معادلات 
خاورمیانه، دربرگیرنده منابع انرژی فراوان و دربردارنده بازاری بزرگ است. قابلیتهای دو 
طرف سبب می شود ایران و بریتانیا با وجود برخی تعارضات، بكوشند مناسباتی نزدیك تر 
داشته باشند. برخی عوامل در شرایط كنونی موجب می شود تهران و لندن برای روابط 
بهتر، انگیزه های بیشتری داشته باشند. خروج ایران از شمول فصل هفتم منشور و پایان 
تحریمها-كه احیای اقتصاد ایران را سبب می شود و زمینه مبادلات اقتصادی را فراهم می 
كند-و تروریسم مذهبی در خاورمیانه-كه ایران و بریتانیا برای سركوب و زدایش زمینه های 
آن منافع مشترك دارند-از جمله عوامل جدیدی هستند كه در كنار دیگر موارد، به مناسبات 
دو طرف پویایی تازه ای می بخشند. روابط نزدیك تر تهران و لندن، منافع اقتصادی دوطرف 
را تامین می كند، سبب می شود دوطرف بتوانند برای مبارزه با تروریسم مذهبی، بیش از 
گذشته به اهداف خود دست یابند، موجب می گردد ایران در نهادهای بین المللی با موانع 
و مشكلات كمتری رو برو شود و  به بریتانیا فرصت می دهد از ظرفیتهای منطقه ای ایران 
در خاورمیانه استفاده كند و در رقابت با دیگر قدرتهای فرامنطقه ای برای تاثیر بر معادلات 

خاورمیانه، از شرایط بهتری برخوردار باشد.
جمهوری اسلامی با تجربه ای فراوان در عرصه بین المللی، با وجود برخی صداهای 
مخالف داخلی، در مسیر ساماندهی سیاست خارجی براساس منافع ملی و واقعیات عینی 
در فضای جهانی گام برمی دارد. بریتانیا نیز با توجه به پیشینه مناسبات با ایران و با آگاهی 
از ذهنیات تاریخی ایرانیان، به این نكته واقف است كه باید مناسباتی احترام آمیز و احتیاط 
آمیز با ایران داشته باشد. به نظر می رسد الزامات گریزناپذیر و مبتنی بر منافع ملی به 
دوطرف برای ارتقا و استحكام روابط، انگیزه بیشتری می بخشد. مبادله سفیر گامی مهم در 
مسیرتنش زدایی و بهبود روابط تهران و لندن است. مسیری كه پیمودن آن به خردگرایی 

وابسته است.

فرصت هایی 
در روابط ایران و عراق

تحولات میدانی عراق و شرایط داعش بعد از شكست های 
اخیر، فرصت های تازه ای را روبه روی جمهوری اسلامی ایران 

قرار داده است.
پیش از ورود مشكوک داعش به عراق دو فرصت فرهنگی و اقتصادی بی سابقه برای 
جمهوری اسلامی ایران در حال تثبیت بود؛ اول بازگشایی مرز بین المللی خسروی به روی 
زائران عتبات عالیات كه پیوند بی سابقه ای را میان جمعیت های دو طرف مرز ایجاد كرده بود 
و برای همیشه به اختلافات سیاسی تحمیلی از خارج پایان می داد و دوم مبادلات اقتصادی 
كه می رفت به مرز سالانه 12 میلیارد دلار بالغ شود، به طوری كه در آخرین بازدید خودم 
از مرز پرویزخان شاهد بودم كه دریایی از خودروهای سنگین در دو طرف مرز فعال بودند 
و براساس آمار، در سه سال قبل از تهاجم داعش، بزرگ ترین رونق صادرات غیرنفتی تاریخ 

جمهوری اسلامی از مرز عراق شكل گرفت.
داعش به صورت برنامه ریزی شده ای تا منطقه »جلولا« در 40 كیلومتری مرز جمهوری 
اسلامی ایران پیش آمد و دو فرصت فرهنگی و اقتصادی فوق را با تهدید جدی مواجه 
ساخت. آنها هم مرز حركت زائران را مسدود و ناامن كردند و هم مسیر ترانزیت كالا را 

بستند.
خیلی زود داعشی ها و البته حامیان سیاسی آنها در میان تروریست های دولتی منطقه 
و فرامنطقه فهمیدند كه جمهوری اسلامی ایران در امنیت حریم های مرز خود با كسی 

تعارف ندارد.
به روال عرف قدرتمندانه جمهوری اسلامی در سالیان 2001 )افغانستان( و 2003 
)عراق( كسی اجازه ورود به حریم 40 كیلومتری مرز ایران را نداشت و فراتر از آن نیز با 
كمک مستشاری ما، افسانه شكست ناپذیری پایان یافت و اكنون می توان نقشه میدان جنگ 

عراق را این گونه ترسیم كرد:
»چهار مسیر اصلی تردد زوار و ترانزیت كالا به عراق، از مرز خسروی كاملا در كنترل 

دولت عراق و نیروهای مردمی است: مسیرهای نجف، كربلا، بغداد و اقلیم كردستان.«
اوضاع این مسیرها به مراتب امن تر از سال 1385 هجری است. به یاد دارم در آن سال 
از وزیر خارجه وقت جناب آقای متكی سوالی را مطرح كرده بودم كه: »چرا مرز خسروی 

بازگشایی نمی شود؟«
در كمیسیون و حتی زمان طرح سوال در صحن علنی مجلس از توضیحات وزیر قانع 
نشدم و سوال طبق آیین نامه آن زمان، به كمیسیون برگشت و كمیسیون امنیت ملی نیز 
پس از تدارک یک سفر به عراق و بازدید از مرزهای ایران، حق داد كه باید این مرز بازشود 
و با امضای نامه رئیس مجلس خطاب به ریاست جمهوری وقت آقای احمدی نژاد، وزرای 

مربوطه مامور شدند كه مرز بازگشایی شود و...
اكنون شرایط میدانی عراق از آن زمان فراهم تر است. انتظار می رود با عقب نشینی 
و پاكسازی داعش، مسیر زائرین و ترانزیت كالا تقویت شود. با فرض ایجاد امنیت در 

مسیرهای چهارگانه فوق، دو فرصت تاریخی قابل احیا خواهد شد:
اول: ایجاد پیوند قلبی میان مردم دو سوی مرز با احیای مسیر تردد زوار از خسروی و 
دوم: هدفگذاری صادرات غیرنفتی بیست میلیارد دلاری به عراق تا پنج سال آینده )افق 
1400( یعنی رقمی بیش از 15 برابر مبادلات امروز ایران با 26 كشور عضو اتحادیه اروپایی، 

آن هم در شرایطی كاملا برتر به سود ایران در توازن اقتصادی.
در واقع به همین دلیل دولت محترم 149 میلیارد تومان بودجه صددرصد تخصیص یافته 
 ـبغداد اختصاص داده است و وزیر محترم راه و رئیس جمهور  را به تكمیل راه آهن تهران 
محترم در نامه ای خطاب به مقام معظم رهبری خواستار اختصاص رقم مناسبی از منابع 
 ـخانقین  صندوق توسعه ملی شده اند كه راه آهن ایران را به راه آهن عراق در مسیر خسروی 

وصل كند.
اقدامی كه دو فرصت پیش گفته فرهنگی و اقتصادی در روابط ایران و عراق را به صورت 

پایدار تامین خواهد ساخت.
* عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس

معاون سیاسی وزارت کشور مطرح کرد:

رصد عملکرد استانداران وفرمانداران
معاون سیاسی وزارت كشور با اشاره به اینكه عملكرد استانداران، فرمانداران و بخشداران 
رصد می شود، گفت: با بررسی عملكرد فرمانداران نسبت به تغییرات لازم در این زمینه 

اقدام خواهد شد.
محمدحسین مقیمی در نشست خبری با اصحاب رسانه كه ظهر سه شنبه در 
استانداری البرز برگزار شد، ادامه داد: در این زمینه افراد شایسته ارتقا پیدا كرده و كسانی كه 

عملكرد ضعیف داشتند جابه جا خواهند شد. 
وی خاطرنشان كرد: برخی از فرمانداران در شرف بازنشستگی قرار دارند كه این امر نیز 

در اسرع وقت اعمال می شود. 
مقیمی با اشاره به قوانین مربوط به انتخابات نیز گفت: قانون انتخابات به طور كلی مانند 
سابق است، ولی طی 4 سال برخی طرح ها در مجلس تصویب و مواردی جزئی اصلاح 

شده است. 
وی اضافه كرد: پس از انتخابات 7 اسفند و 10 اردیبهشت بسیاری بر این باور بودند 
كه اصلاحاتی برای قانون انتخاب باید صورت گیرد. معاون سیاسی وزیر كشور با بیان 
اینكه شورای راهبردی برای بررسی قانون انتخابات تشكیل شد، گفت: بر این اساس لایحه 
جامع قانون انتخاب تدوین شد كه با توجه به سیاست های نظام، كلیات آن در مجلس 

تصویب شد. 
وی افزود: از ویژگی های این لایحه این است كه هر چهار انتخابات به یک شكل برگزار 

می شود. 
معاون وزیر عنوان كرد: مباحث مربوط به ثبت نام، شرایط رای دهندگان، شفافیت 
مسائل مالی، بحث های تایید داوطلبان، نظارت و امنیت انتخابات در این لایحه جامع دیده 
شده است كه درصدد اعمال آن در انتخابات پیش رو هستیم، در غیراین صورت دوره بعد 

اجرایی می شود.

شمخانی در دیدار رییس مجلس ملی فرانسه:

صحبت از تحریم
پس از برجام بی معناست 

دبیر با اشاره به نقش مهم تبادل هیئت های سیاسی و پارلمانی در درک و شناخت 
متقابل و همكاری ها میان دو كشور تاكید كرد: به فعلیت رساندن این همكاری ها در 
زمینه های اقتصادی، تجاری و سیاسی تاثیر مثبتی بر روابط ایران و فرانسه خواهد داشت.

علی شمخانی در دیدار رئیس مجلس ملی فرانسه یادآور شد: فرصت های مناسب 
همكاری اقتصادی همواره باقی نمی ماند و كشورها نباید منافع اقتصادی، تجاری و فرصت 

های شغلی مردم خود را به خاطر فشار كشورهای دیگر نادیده بگیرند.
وی افزود: پس از برجام و لغو قطعنامه های شورای امنیت، ادامه صحبت از تحریم 
كشورها بی معناست و اصولا در این شرایط نمی توان منافع و روابط اقتصادی كشورها را 

با قوانین یكجانبه محدود كرد.
شمخانی گفت: گسترش و طولانی شدن بحران سوریه به نفع منطقه و اروپا نیست و 
فرانسه به عنوان یكی از كشورهایی كه آسیب تروریسم را احساس كرده است باید اقدامات 
جدی تری برای مسدودسازی روند كمک رسانی نظامی، اطلاعاتی و مالی به تروریست 

ها صورت دهد.
وی افزود: عدم پذیرش پناهجویان و بدرفتاری با آنان ازجانب كشورهای اروپایی با 
معیارهای حقوق بشر و انسانی فاصله دارد و نشاندهنده عدم مسئولیت پذیری در قبال مردم 

گرفتار در بحران تروریسم است.
شمخانی گفت: مردم سوریه در مناطقی كه تحت تسلط داعش و القاعده است نیازمند 
امدادرسانی فوری هستند و در این شرایط كشورهای اروپایی قوانین تحریمی علیه دولت 
سوریه تصویب می كنند كه این مسئله تناقضی آشكار در رویكردهای انساندوستانه است. 

وی با بیان اینكه برخی طرف های غربی به دنبال تعمیق و دائم سازی بحران در 
منطقه هستند تصریح كرد: هر صحبتی كه بیانگر تغییر نقشه سیاسی و مرزهای جغرافیایی 

كشورها باشد موجب تشدید مناقشات و تنش ها خواهد شد.
كلود بارتلون رئیس مجلس ملی فرانسه نیز در این دیدار با مثبت ارزیابی كردن گسترش 
روابط سیاسی و اقتصادی میان دو كشور گفت: شرایط همكاری های تجاری، اقتصادی و 
بانكی پس از برجام بسیار مناسب است و فرانسه مایل به حداكثر استفاده از این فرصت 

است.
وی با اشاره به جدیت فرانسه در پیگیری دقیق اجرای تعهدات پذیرفته شده ازجانب 
كشورهای مختلف در برجام گفت: اجرای تعهدات غرب در برجام به عنوان الزامی حقوقی 

و قانونی باید بدون فوت وقت و با جدیت جامه عمل بپوشد.
رئیس مجلس ملی فرانسه با تاكید بر عزم برخی كشورها برای استفاده ابزاری از حقوق 
بشر برای محدودسازی جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: بسیاری از اشكالاتی كه در این 

بخش مطرح می شود با گفتگو و تبیین صحیح و دقیق قابل رفع است.
وی افزود: فرانسه با اعتقاد كامل به ضرورت مبارزه مستمر با تروریسم كشورهای حامی 
داعش و مسیرهای جذب جوانان به این گروه را مورد رصد و ارزیابی قرار می دهد و با آن 

مقابله خواهد كرد.

رسول منتجب نیا:

 قالیباف و جلیلی برای انتخابات 
به توافق نمی رسند 

 حجت الاسلام رسول منتجب نیا معتقد است كه اختلاف افرادی چون محمدباقر 
قالیباف و سعید جلیلی بایكدیگر مانع وحدت اصولگرایان در انتخابات آینده می شود.

قائم مقام حزب اعتماد ملی در گفتگو با »انتخاب« با اشاره به افزایش هجمه ها به دولت 
پیش از انتخابات ریاست جمهوری اظهار كرد: این حملات و هجمه ها روشی است كه 
برخی از گروه ها و فعالان سیاسی در استانه ی انتخابات اعمال می كنند. می خواهند فضا را 
مسموم كنند و افكار عمومی را مشوش كرده و زمینه حضور مردم در صحنه و افزایش رای 
كاندیدای رقیب را از بین ببرند. این نوع بداخلاقی ها سابقه دارد و در ادوار مختلف وجود 

داشته و الان هم در حال تكرار شدن است. 
وی ضمن انتقاد از بداخلاقی مخالفان دولت گفت: این ها خبر جعل می كنند و سخنان 
دروغین پخش می كنند. همین اواخر گفتگوی جعلی از من منتشر كردند. قصد دارند 
به اشكال مختلف دكتر روحانی را تحت فشار قرار دادند تا هم نتواند به برنامه های خود 
ادامه دهد و هم مردم را از او ناامید كنند. این یک اخلاق زشت سیاسی است كه متاسفانه 

وجود دارد.
منتجب نیا خاطرنشان كرد: معتقدم دولت و شخص دكتر روحانی نباید فریب مخالفان 
را بخورند و در چاله ی این ها بیافتند و نباید وقت و اعصاب شان را صرف پاسخ دادن به این 
مسائل كنند. دولت و دكتر روحانی باید به كار خود بپردازند و تلاش كنند مردم را راضی 

كنند و گام های بزرگتری در راه خدمت به ملت بردارند. 
این فعال سیاسی تصریح كرد: آقای دكتر روحانی باید بیشتر با مردم صحبت كند و 
گزارش دهد. اساسا وضعیت اطلاع رسانی دولت خیلی باید قوی باشد. ممكن است این 
حمل بر تبلیغات انتخاباتی شود ولی یادمان هست كه امام خمینی كه خودشان راس عرفا 
و زاهدین بودند می گفتند مسئولان كاری كه می كنند را برای مردم بیان كنند؛ بنابراین، 
هم باید كار كرد هم باید مردم را اگاه كرد. وقتی مردم در جریان قرار بگیرند، حنای افراد 
فرصت طلب رنگی پیدا نمی كند و تیزشان به سنگ می خورد و دیگر نمی توانند ایجاد 

یاس و بدیینی كنند.
منتجب نیا در ادامه به وضعت اردوگاه اصولگرایان پرداخت و گفت: اقایان اصولگرا عمیقا 
دچار اختلاف نظر و به عبارتی تضاد منافع هستند و غالبا هم نمی توانند به وحدت برسند. 
در سال 92، هر چه تلاش شد نتوانستند كاندیداهای اصولگرا را به وحدت برسانند و سال 
آینده نیز انها به وحدت نمی رسند. ممكن است اصولگراهای معتدل راه خود را جدا كرده 
و از دكتر روحانی حمایت كنند ولی گروه های تندرو هرگز با دكتر روحانی همراه نخواهند 

بود و به احتمال زیاد از اصولگرایان معتدل جدا خواهند شد.
این فعال سیاسی با اشاره به اختلاف جلیلی و قالیباف در انتخابات 92، اضافه كرد: 
این آقایان بایكدیگر خیلی اختلاف دارند و به مرحله تضاد منافع رسیده اند. اكنون، 
اتهاماتی متوجه اقای شهردار است ولی هزمامان ایشان به صورت فوق العاده فعالیت 
تبلیغاتی می كند و خود را برای انتخابات اماده می كند. اقای جلیلی هم یک به شیوه 
ی خود در حال رایزنی است. ایشان دائما در حال رفت و امد به قم و شهرهای دیگر 
هستند و سخنرانی می كنند. چون برای اینها، مسئله شخص خودشان است، توافق 

بین این دو بعید است.

محمدر ضا باهنر:

به احمدی نژاد نیازمندیم
نه به کاندیداتوری 

دبیر كل جبهه پیروان خط امام )ره( گفت: نزدیكی مواضع احمدی نژاد به اصولگرایان 
را بررسی می كنیم.

محمدرضا باهنر دبیر جامعه اسلامی مهندسین و دبیر كل جبهه پیروان خط امام در 
نشست خبری با حضور اصحاب رسانه در پاسخ به این سوال ایلنا كه با توجه به تاكید قبلی 
او بر  بررسی همه كاندیداهای احتمالی  كه نمره قبولی شان از لحاظ معدل نزدیكی مواضع 
به اصولگرایان از 10 به بالا باشد و با توجه به این كه او حضور احمدی نژاد را در این لیست 
اولیه رد نكرده است، آیا این به این معناست كه نمره قبولی محمود احمدی نژاد برای 

اصولگرایان بالاتر از ده است یا زیر ده گفت: در حال بررسی این مسئله هستیم.
باهنر همچنین در مورد وضعیت حضور احمدی نژاد با بیان اینكه اگر كسی بگوید به 
احمدی نژاد و دوستانش نیاز نداریم، غلط است، متذكر شد: یک موقع ما می گوییم به 
احمدی نژاد برای نامزدی ریاست جمهوری نیاز نداریم، این درست است. اگر ما در مورد 
كاندیداها تعدد داشته باشیم كه این اول بدبختی ماست. اینكه نهایتا ما روی چه كسی به 

تفاهم می رسیم، هنوز معلوم نیست. هنوز هم زود است كه معلوم شود.
دبیركل جبهه پیروان خط امام و رهبری ابراز داشت: ممكن است یكی بگوید باهنر تو 
باید حتما مجموعه های متبوع خود را با اصولگرایان بیاوری. یک موقع می گویند خودت را 
برای كاندیداتوری آماده كنی؛ اما درمورد كاندیداتوری احمدی نژاد، الان ما نه دست رد به 

سینه كسی می زنیم نه رد می كنیم.

سخنگوی اعتمادملی:

 گزینه ای جز روحانی نداریم
سخنگوی اعتمادملی با بیان اینكه برای برطرف شدن ضعف های دولت تلاش می كنیم، 

گفت: در انتخابات پیش رو، حزب اعتمادملی از روحانی حمایت خواهد كرد.
اسماعیل گرامی مقدم در گفت و گو با ایلنا، اظهار داشت: اعتماد ملی مباحث مقدماتی 
خود را برای دفاع از نامزد اصلاح طلبان در انتخابات ریاست جمهوری شروع كرده است و در 

این جلسات تقریبا تمامی اعضا از عملكرد دولت تدبیر و امید حمایت كردند. 
او افزود: در این جلسات افراد به نقاط ضعف و قدرت دولت اشاره كردند و راهكارهایی را 

ارائه دادند تا دولت بتواند با توانمندی بیشتری به مردم خدمت رسانی داشته باشد. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاكید كرد: قائم مقام و روسای دفترها و كمیته های اعتماد 
ملی به طور كلی از عملكرد دولت رضایت داشتند. به خصوص در قضیه برجام و انضباط 
مالی كه به كشور بازگشته از مواردی بوده است كه رضایت اصلاح طلبان را جلب كرده است. 
سخنگوی اعتمادملی یادآور شد: تصمیم به حمایت از روحانی تصمیم جدی حزب 
اعتماد ملی است و اساسا در انتخابات پیش رو نامزدی به جز روحانی نخواهیم داشت و 

تصور اینكه فرد دیگری از اصلاح طلبان نامزد شود، درست نیست. 
گرامی مقدم تاكید كرد: تمام تلاش اعتماد ملی برطرف كردن نقاط ضعف دولت روحانی 

است و  در انتخابات آتی قطعا از روحانی حمایت خواهیم كرد. 
او یادآور شد: اگر نقدی از سوی اعضا به دولت باشد، به معنای عدم حمایت نخواهد بود 
و با هماهنگی دیگر گروه های اصلاح طلب تصمیم نهایی را در خصوص چگونگی حمایت 

موثر از روحانی ارائه خواهیم داد.

سرمقاله

رهبرانقلاب، اولین و مهمترین وظیفه روحانیون را »مقابله 
با نقشه دین زدایی و عفت زدایی« خواندند و تأكید كردند: 
حوزه های علمیه و روحانیون باید با شناخت فضای مجازی و 
استفاده از فرصتهای آن، معارف و مفاهیم اسلامی را تبیین 

كنند.
پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز 
سال  در  فقه  خارج  درس  جلسه  ابتدای  در  )سه شنبه( 
تحصیلی جدید حوزه های علمیه، با اشاره به وجود برنامه های 

گسترده برای انحراف ذهن و دل مردم و جوانان از اصل 
دین، اولین و مهمترین وظیفه روحانیون را »مقابله با نقشه 
دین زدایی و عفت زدایی« خواندند و تأكید كردند: حوزه های 
علمیه و روحانیون باید با شناخت فضای مجازی و استفاده 

از فرصتهای آن، معارف و مفاهیم اسلامی را تبیین كنند.
اهمیت  بر  تأكید  با  خامنه ای  الله  آیت  حضرت 
»وظیفه شناسی« و »موقعیت شناسی« در كار تبلیغ و بیان 
به  درستی  وظیفه  اگر  كردند:  خاطرنشان  دینی  مسائل 
شناخته نشود، علم، تقوا و حتی شجاعت نیز اثر مثبت و مورد 

انتظاری نخواهد داشت.
رهبر انقلاب اسلامی، »بصیرت« را به معنای شناخت 
نیازها و واقعیات جامعه خواندند و افزودند: »بصیرت« یعنی 
بدانیم جوانِ امروز چه نیازهایی دارد و بر لوح دل آماده و 

مشتاق او، چه چیزی نقش بسته یا باید نقش ببندد.

ایشان با اشاره به هزینه های گزاف و برنامه ریزی های 
فراوان علیه ایمان و اعتقادات مردم گفتند: دشمن از طریق 
تولید و ترویج شبهات و همچنین تولید محتوای ضد عفت 
و حیا، به دنبال انحراف جوانان مؤمن و سالم از اصل دین و 
دریدن پرده های حیا است و امروز این كار در بستر فضای 
مجازی انجام می شود. حضرت آیت الله خامنه ای، مقابله با 
این نقشه را اولین و مهمترین وظیفه روحانیت خواندند و 
خاطرنشان كردند: حوزه های علمیه و دانایان مذهب باید 
قابلیت مواجه شدن با لشكر عظیم دشمن را در خود ایجاد 
كنند. ایشان با اظهار تأسف از ناآشنایی برخی مبلغان دینی 
با ابزارهای جدید رایانه ای و همچنین عدم درک درست از 
اهمیت مسئله فضای مجازی در برخی مسئولان، افزودند: 
فضای مجازی، به صورت توأمان دارای منافع و مضرات 
بی شماری است كه باید با استفاده از فرصتهای آن، مفاهیم 
اسلامی را در سطح گسترده ترویج كرد و در همین خصوص، 
شورای عالی فضای مجازی با هدف تمركز در فكر، تصمیم 
و اقدام تشكیل شد. حضرت آیت الله خامنه ای، شناسایی 
شبهات روز و پاسخ به آنها را از جمله كارهای مهم حوزه های 
علمیه برشمردند و افزودند: این كار هیچ منافاتی با فقاهت 
ندارد، زیرا فقه، منحصر به احكام عملی نیست، بلكه »فقه الله 
الاكبر« در واقع همان معارف اسلامی است و باید برای پاسخ 
به شبهات دینی نیز همانند كاوشهای دقیق و پردامنه فقهی، 

اقدام و عمل كرد.

رهبر انقلاب در جلسه درس خارج فقه وظایف مهم روحانیون را تشریح کردند:

پاسخ به شبهات و مقابله بانقشه دین زدایی
اخبــار

وزیر اطلاعات گفت: رفتار ما مسئولان باید زمینه ساز جذب 
حداكثری، دفع حداقلی و منجر به افزایش ولایت مداری و 

گسترش دایره زیر سایه رهبری بودن در جامعه شود.
حجت الاسلام سید محمود علوی روز سه شنبه در 
نشست شورای اداری استان بوشهر افزود: همه دوستداران 
نظام باید همگرایی را اصل قرار داده و حول سمبل و عامل 
وحدت كه رهبری است گرد آمده و به همه حق داده شود 

تا زیر پرچم ولایت قرار گیرند.
علوی با بیان اینكه موقعیت خدمت به مردم برای 
مسئولان یک نعمت است گفت: شكر نعمت تلاش برای 
جلب رضایت مردم است كه همانا هرجا انقلاب نیازی به 
حضور آنان داشته سینه برای دفاع از انقلاب سپر كرده اند.

با بیان اینكه اشراف اطلاعاتی و ضربه زدن به  وی 
دشمن با عنایت و لطف خدا به ما محول شده است افزود: 
فرصت خدمت و مسئولیت در نظامی كه پایه آن روی 
خون شهیدان استوار است امانتی است كه باید به درستی 

با انجام مسئولیت پاسداری شود.
نباید با رفتارهایمان نظام را دوقطبی کنیم

وزیر اطلاعات اظهار كرد: محبوب ترین افراد نزد خداوند 
كسانی هستند كه خدمت شایسته به مردم را پیشه كرده و 
مانع سرگردانی آنان شوند چرا كه گره زدن به كار مردم گره 

زدن به كار خداست و فردای قیامت باید پاسخگو باشیم.
وی با بیان اینكه خدمت ما باید بی منت باشد گفت: 
حرمت و كرامت مردم در هر مسئله ای باید حفظ شود و 
ملتی كه كرامتش حفظ شود امنیت در آن كشور ارتقا، 

ناهنجاریها و آسیبهای اجتماعی نیز كاهش می یابد. به 
گفته وزیر اطلاعات، مدیران نظام جمهوری اسلامی باید 
به جای دافعه، جاذبه داشته باشند. به گزارش ایرنا، وزیر 
اطلاعات یادآورشد: كسی حق ندارد جامعه را دو قطبی و 
نظام را دو گانه كند. علوی تاكید كرد: در نظام جمهوری 
اسلامی چیزی در عرض ولایت وجود ندارد همه اركان 
نظام از رئیس جمهوری و دولت و مابقی سطوح جامعه در 

طول ولایت قرار دارند.
دوقطبی کردن نظام باعث شکاف

 در جامعه می شود
وی گفت: دوقطبی كردن نظام باعث شكاف و گسل 
سیاسی در جامعه شده در این صورت امنیت مخدوش و به 

جامعه آسیب وارد می شود.
علوی یادآور شد: كشوری كه درآن آرامش و امنیت 
وجود داشته باشد زمینه جلب مشاركت مردم در فعالیتهای 
اجتماعی، جذب سرمایه گذاری، شكوفایی نبوغ فكری 
هنرمندان، رونق اقتصادی و دانش پژوهی در جامعه می 
شود اما اگر بین مسئولان دعوا باشد این موضوعات نتیجه 
عكس داده و كسی در كشور فعالیت نمی كند. وزیر 
اطلاعات گفت: اینكه تقاضای سرمایه گذاری خارجی در 
كشور افزایش یافته است نشات گرفته از امنیت بالاست 
اما اگر با ورود سرمایه گذاران، افراد مجادله و دعوا در كشور 
ببینند از سرمایه گذاری منصرف می شوند. وی با بیان 
اینكه رفتار ما نباید باعث ناامیدی و گریز مردم از نظام شود 
افزود: اسلام برای تبدیل دشمنی به دوستی و خدمت به 

مردم آمده است برهیمن اساس هیچ جا و هیچ كسی مجاز 
نیست احكام ثانویه را در اولویت و پا روی احكام اولیه و 
شرع بگذارد. وزیر اطلاعات با بیان اینكه همواره در جمع 
همكاران خود بر رعایت اخلاق، مودت و دوستی با مردم 
تاكید كرده ام گفت: بهترین كار اطلاعات با رعایت اخلاق 
و مراعات شرع انجام می شود كما اینكه به تازگی افرادی 
كه زمینه پیوستن به گروه تروریستی داعش را داشته اند 
وقتی با خوش رفتاری سربازان گمنام امام زمان )عج( روبه 

رو شدند از ایده خود منصرف شدند.
وی با ابلاغ سلام رئیس جمهوری به مردم و مسئولان 
نقاط  امور مردم در همه  پیشبرد  بوشهر گفت:  استان 
كشور از جمله مردم استان بوشهر سیاست دولت است 
و در این زمینه از هیچ كوششی دریغ نمی شود. وی 
یادآورشد: عقلانیت موجود در مدیریت استان بوشهر با 
نخبگی و پختگی استاندار، نمایندگان مردم درمجلس های 
خبرگان و شورای اسلامی و نماینده ولی فقیه سرمایه ای 
برای توسعه استان است. وزیراطلاعات درپاسخ به مطالبه 
مسئولان استان برای معیشت مرزنشینان گفت: ازنظر 
منطق اسلامی همه چیز برای مردم است الا آنجا كه اسلام 
تابلوی ورود ممنوع زده برهمین اساس نباید عرصه برای 
مردم تنگ شود. وی یادآور شد: از منظر قرآن همه امور 
برای مردم است حتی این مهم مشمول خود قرآن، پیامبر 
و امام نیز می شود برهمین اساس دریا نیز برای معیشت 
مردم و رسالت مسئولان فراهم كردن زمینه معیشت سالم 

برای آنان است.

وزیر اطلاعات:

 دایره زیر سایه رهبری بودن باید گسترش یابد

و  كامل  اجرای  گفت:  جمهور  رئیس 
سریع تعهدات در توافق هسته ای یک معیار 
و پایه مهم برای اعتمادآفرینی بیشتر میان 
توسعه  و  مذاكره  طرف  كشورهای  ایران، 

روابط است.
 حجت الاسلام والمسلمین روحانی، به 
امضای ده ها سند همكاری میان بخش های 
دولتی و خصوصی ایران و فرانسه در نخستین 
سفر خود به اروپا پس از توافق هسته ای 
اشاره كرد و اظهار داشت: شاهد پیشرفت 
در اجرای برخی از این تفاهمات هستیم و 
اجرای كامل آنها می تواند تحولی در روابط 
تهران – پاریس ایجاد كند. رئیس جمهور، 
نقش پارلمان های دو كشور را در توسعه 
همكاری ها و دستیابی به اهداف مشترک 
حایز اهمیت برشمرد و گفت: توافق هسته ای 
فضای جدیدی را برای همكاری آفرید كه 
باید از آن به بهترین شكل استفاده كنیم. از 
جمله فرانسه و ایران دارای توانمندی ها و 
امكانات فراوان هستند كه می تواند در مسیر 
توسعه همكاری های دو دولت و منافع دو 
ملت به كار گرفته شود. روحانی همچنین بر 
توسعه و تقویت روابط پارلمانی میان مجلس 
اسلامی  شورای  مجلس  و  فرانسه  ملی 
ایران، تأكید كرد. رئیس جمهور  اسلامی 
با اشاره به سابقه روابط دوستانه و تاریخی 
دو كشور و گام های خوبی كه در سال ها و 
ماه های اخیر در راستای توسعه مناسبات 
تهران - پاریس برداشته شده است، افزود: 
جاذبه های فراوانی در زمینه تاریخ، ادبیات و 
فرهنگ میان ایران و فرانسه وجود دارد و 
خوشحالیم كه امروز سطح روابط سیاسی نیز 
میان دو كشور ارتقا یافته است. روحانی با 
بیان اینكه در مذاكرات و توافق هسته ای تنها 
به دنبال حل و فصل یک مشكل نبودیم، 

اظهار داشت: هدف جمهوری اسلامی ایران 
اثبات  با 5+1  مهم  و  طولانی  مذاكره  در 
حقانیت خود در فعالیت صلح آمیز هسته ای 
و نشان دادن اراده خود برای تعامل سازنده 
با جهان بود. رئیس جمهور با اشاره به نقش 
فرانسه در طول دوران مذاكرات هسته ای 
تأكید كرد: اجرای كامل و سریع تعهدات در 
توافق هسته ای یک معیار و پایه مهم برای 
اعتمادآفرینی بیشتر میان ایران، كشورهای 
طرف مذاكره و توسعه روابط است. رئیس  
شورای عالی امنیت ملی با اشاره به اینكه 
جمهوری اسلامی ایران به تمام تعهدات خود 
در برجام به طور كامل عمل كرده است، بر 
دقیق  و  سریع تر  چه  هر  اجرای  ضرورت 
تعهدات برجام ازجانب همه طرف ها تأكید 
كرد. روحانی در بخش دیگری از سخنان 
مشترک  همكاری های  ضرورت  بر  خود 
ایران و فرانسه در زمینه مسائل منطقه ای به 
ویژه مبارزه با تروریسم تأكید كرد و افزود: 
گسترش همكاری ها و رایزنی های مشترک 
در كشور می تواند به حل و فصل مشكلات 

و مسائل منطقه ای كمک كند.
رئیس  جمهور انهدام زیرساخت ها، كشته 
و آواره شدن انسان های بی گناه در منطقه 
و به ویژه سوریه را نگران كننده دانست و 
گفت: امروز در منطقه شاهد حضور گسترده 
گروه های تروریستی هستیم كه به هیچ 
یک از اصول انسانی پایبند نیستند. این در 
حالی است كه آثار باستانی و تاریخی و نفت 
سوریه و عراق در بازارهای دیگر كشورها به 
دست تروریست ها به فروش می رسد و همه 
می دانند چه كشورهایی در داخل و خارج 
از منطقه به آنان كمک می كنند و سلاح و 
مهمات در اختیار تروریست ها از انبارهای 
چه كشورهایی تأمین می شود. روحانی با 

تأكید بر اینكه جمهوری اسلامی ایران به 
عنوان قربانی بزرگ تروریسم از خطرهای 
این پدیده شوم آگاهی داشته و فرانسه هم 
به واسطه حملات تروریستی چند ماه اخیر 
بیشتر به این مهم پی برده است، گفت: بدون 
تردید امروز تروریسم خطری بزرگ برای 
همه كشورهای منطقه و جهان است و علاوه 
بر مبارزه هماهنگ، باید از لحاظ فرهنگی 
گروه های  دام  در  جوانان  تا  كنیم  تلاش 
تروریستی گرفتار نشوند. رئیس  جمهور با 
بیان اینكه باید با همكاری های و رایزنی های 
سیاسی، رفت و آمد گروه های تروریستی را 
كنترل كنیم و مانع از هرگونه كمک برخی 
از كشورها به تروریست ها شویم، افزود: ثبات 
منطقه در گرو قطع حمایت ها از تروریسم 
ثبات  بازگشت  تروریسم،  شكست  است. 
به  آوارگان  بازگشت  منطقه،  به  امنیت  و 
خانه های خود و استقرار اراده و رأی مردم 
از اهداف مشترک و مهم در زمینه مسائل 
منطقه است. روحانی با بیان اینكه جمهوری 
اسلامی ایران براساس خواست دولت های 
عراق و سوریه برای مبارزه با تروریسم به 
این دو كشور كمک می كند، یادآور شد: 
معتقد  ایران همچنان  اسلامی  جمهوری 
است كه گفتگو و پیگیری راه حل سیاسی، 
در  مشكلات  رفع  برای  درست  مسیری 

سوریه است.
ملی  مجلس  رئیس  بارتلون«  »كلود 
فرانسه نیز در این دیدار ضمن ابراز خرسندی 
از ملاقات با رئیس  جمهور كشورمان، به 
تاریخی دو  و  اشتراكات و روابط دوستانه 
ملت و دو كشور اشاره كرد و گفت: مردم 
فرانسه همواره مجذوب تاریخ ایرانیان بوده 
اند و علاقه زیادی به هنر، ادبیات، معماری و 
تجارت با ایران در فرانسه وجود دارد. رئیس 

مجلس ملی فرانسه با اشاره به اینكه باید 
در راستای عملیاتی كردن تمام توافقات و 
تفاهمات میان دو كشور تلاش كنیم، افزود: 
مجلس ملی فرانسه در طول مذاكرات ایران 
با 1+5 همواره سرسختانه از این مذاكرات 
حمایت كرد و امروز هم با جدیت به دنبال 
اجرای كامل توافقات برجام ازجانب طرفین 
هستیم. »بارتلون« با تأكید بر اهمیت تحقق 
كشور،  دو  روابط  در  اقتصادی  هدف های 
گفت: از تلاش بانک های بزرگ فرانسوی 
ایران  در  سرمایه گذاری  و  همكاری  برای 

حمایت می كنیم.
رئیس مجلس ملی فرانسه توافق برجام را 
شرایطی برد - برد برای طرفین مذاكره كننده 
راستای  در  تلاش  بر  تأكید  با  و  برشمرد 
اجرای كامل تعهدات، گفت: ایران به تعهدات 
خود پایبند بوده است و با توجه به تعهداتی 
كه ایران و جامعه بین الملل به هم دارند، 
باید تلاش كنیم تا این توافق به درستی و 
به طور كامل اجرا شود. بارتلون، جمهوری 
اسلامی ایران را عامل مهم ثبات و امنیت در 
منطقه دانست و با اشاره به نقش تأثیرگذار 
تروریسم،  با  مبارزه  در  ویژه  به  كشورمان 
افزود: نظرهای نزدیک و مشتركی در زمینه 
بسیاری از مسائل منطقه ای و بین المللی 
میان ایران و فرانسه وجود دارد و دو كشور 
می توانند با همكاری نزدیک با یكدیگر نقش 
بسزایی در حل و فصل مسائل و مشكلات 
منطقه و جهان ایفا كنند. رئیس مجلس 
ملی فرانسه همچنین ادامه داد: امروز همگان 
معتقدند كه برای مبارزه با تروریسم نیاز به 
اراده و تلاش جمعی و مقرراتی واحد داریم و 
مطمئناً حضور ایران در این عرصه می تواند، 
نقش بسزایی در از بین بردن بی ثباتی ها در 

منطقه ایفا كند.

رئیس جمهور در دیدار رئیس مجلس ملی فرانسه:

اجرای کامل تعهدات برجام؛ معیاری برای اعتماد و توسعه روابط است

یادداشت

حشمت الله فلاحت پیشه

رییس مجلس شورای اسلامی در دیدار با رییس مجلس 
ملی فرانسه گفت: فرانسه نباید پایگاه تروریست هایی باشد كه 

حتی ارزش صحبت ندارند.
 علی لاریجانی در دیدار كلود بارتلون رئیس مجلس ملی 
فرانسه با اشاره به پیشینه روابط جمهوری اسلامی ایران و 
جمهوری فرانسه گفت: تبادل هیأت های بلند پایه میان ایران 
و فرانسه در مقطع كنونی نشان از علاقمندی متقابل برای 

توسعه روابط فیمابین دارد.
وی با ابراز ناخرسندی از سطح پایین روابط اقتصادی دو 
كشور و بیان اینكه توسعه روابط اقتصادی به نفع دو كشور 
است، گفت: در زمینه هایی مانند انرژی، مسائل زیست 
محیطی، بهداشت، انرژی هسته ای، فناوری های نوین و 
پتروشیمی ظرفیت های خوبی برای توسعه همكاری های 

دو كشور وجود دارد.
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین افزود: مجلس 
شورای اسلامی نیز از ارتقاء سطح روابط و همكاری های خود 

با مجالس ملی و سنای فرانسه استقبال می كند.
وی در ادامه گفت: فرانسه نباید پایگاهی برای تروریست 

هایی باشد كه حتی ارزش صحبت كردن نیز ندارند.
فرانسه می تواند وارد فاز همکاری های 

هسته ای با ایران شود
لاریجانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
مصوبه مجلس شورای اسلامی برای تولید 30 هزار مگاوات 
برق از نیروگاه های هسته ای گفت: در چند روز آینده احداث 
دو نیروگاه جدید اتمی را با روسیه شروع خواهیم كرد و 

فرانسه هم می تواند وارد این عرصه شود اما ابتدا باید شرایط 
همكاری بانک های درجه یک فرانسه با بانک های ایرانی 
مهیا شود. وی در ادامه با اشاره به توافق هسته ای ایران و 
1+5 و بدعهدی های برخی از طرف های توافق هسته ای 
ایران در انجام تعهداتشان كه طبق برجام متعهد به اجرای آن 
شده اند گفت: در مذاكرات هسته ای قرار بود طرفین متوازن 
عمل كنند، ما محدودیت هایی را در فعالیت های هسته 
ای پذیرفتیم و طرف مقابل هم تعهداتی برای لغو تحریم و 
تسهیل روابط اقتصادی ایران كرد، بنا به شهادت مراجع ناظر 
بین المللی ایران به همه تعهدات خود عمل كرده است اما 

طرف های مقابل بدعهدی كرده اند.
وی افزود: ما در قبال بدعهدی های طرف مقابل از سوی 
نمایندگان مجلس ایران مورد انتقاد هستیم و این به نفع 

مذاكرات هسته ای و توافق انجام شده نیست.
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین با اشاره به برخی 
از مشكلات بانكی بر سر راه همكاری های جمهوری اسلامی 
ایران و سایر كشورها گفت: آمریكایی های در این مورد 

دوگانه برخورد می كنند.
لاریجانی در ادامه این دیدار ضمن محكومیت اقدامات 
تروریستی فرانسه گفت: تروریسم در شرایط فعلی منطقه بعد 
بین المللی پیدا كرده است و متأسفانه تروریست ها امروز 

دارای سرزمین و سلاح های پیشرفته هستند.
وی این شرایط را به ضرر همه كشورها دانست و گفت: 
این سلاح ها از كشورهای عمده تولید كننده سلاح بدست 

آنها رسیده است و سازنده آنها مشخص است.

رئیس مجلس شورای اسلامی با اعلام این مطلب كه 
اكنون شدت ایجاد بحران های منطقه از روند تلاش های 

سیاسی برای حل این بحران ها بیشتر است.
لاریجانی افزود: جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه راه 
حل نظامی از جمله در سوریه و یمن قبول ندارد و همكاری 
نظامی با روسیه هم حمایت از راهكار نظامی در سوریه نیست 

بلكه در راستای سركوب تروریسم در این كشور است.
وی همچنین با اشاره به اینكه نباید اشتباه لیبی را در 
سوریه تكرار كرد گفت: نباید با ا تخاذ سیاست های نادرست، 
سوریه را محل رشد فزاینده تروریست هایی نمود كه امنیت 

منطقه و جهان را هدف قرار داده اند.
جمهوری اسلامی ایران 
مخالف تجزیه عراق است

رئیس مجلس شورای اسلامی بر نظر صریح جمهوری 
گفت:  و  كرد  تأكید  عراق  یكپارچگی  بر  ایران  اسلامی 
جمهوری اسلامی ایران مخالف تجزیه عراق است و ضمن 
ارتباط و رایزنی با همه طرف ها در عراق، از تلاش های دولت 
عراق حمایت كرده و در آزادی موصل هم به عراقی ها كمک 

مستشاری می كنیم.
لاریجانی در پایان این دیدار با اشاره به موضوع انتخاب 
رئیس جمهور در لبنان گفت: جمهوری اسلامی ایران از 
تلاش فرانسه برای كمک به حل این موضوع استقبال می 
كند و با توجه به اینكه رئیس جمهور باید فردی مسیحی 
باشد از توافق و اجماع مسیحیان لبنان برای انتخاب رئیس 

جمهور حمایت می كند.

دکترلاریجانی دررئیس مجلس ملی فرانسه:

فرانسه نبایدمقرّتروریست ها باشد خبـــر

حسن بختیاری زاده
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عضو كمیسیون فقهی بانک مركزی بیان كرد؛

آیا معاملات بانکی شرعی است؟
نظر شریعت،  از  دانشگاه گفت:  و  استاد حوزه   
دستمزد، تابع كار است؛ به این معنا كه اگر كاری 
حلال و مشروع باشد، دستمزد آن نیز حلال و مشروع 
است؛ اما اگر كاری نامشروع باشد، دستمزدآن نیز 

نامشروع است.
در  اقتصاد  مهر  بانک  روابط عمومی  به گزارش 
استان قم، حجت الاسلام والمسلمین سید عباس 
موسویان، عضو كمیسیون فقهی بانک مركزی در 
نشست خبری با اصحاب رسانه كه از سوی بانک 
مهر اقتصاد به مناسبت هفته بانكداری اسلامی برگزار 
شد، به سوالات خبرنگاران در خصوص موضوعات 
بانكی پاسخ داد. ایشان در جواب این پرسش كه آیا 
بانكداری اسلامی در حال حاضر بر مبنای فقه شیعه 
در نظام بانكی اجرا می گردد یا خیر؟ گفت: اجرای 
بانكداری اسلامی بر اساس فقه شیعه، دارای مراتب 
گوناگونی است ؛ در مرتبه قانون گذاری با قاطعیت 
می توان گفت: قانون عملیات بانكی بدون ربا كه در 
سال 1362 به تصویب مجلس رسیده، بر اساس فقه 
شیعه طراحی شده و تمام ابزارها بر اساس فقه امامیه 

می باشد.
   وی خاطرنشان ساخت: اگر یک مرحله پس از این 
قانون را در نظر بگیریم، آیین نامه ها و دستورالعمل 
های اجرایی است كه توسط هیأت وزیران به تصویب 
رسیده و انصاف قضیه آن است كه قابل دفاع بوده و 

ضوابط فقه اسلامی در آنان دیده شده است.
   عضو كمیسیون فقهی بانک مركزی تصریح كرد: 
مرحله سوم، مقام اجرای قانون است كه بانک ها 
موظف به پیاده سازی آن بوده و واقع مطلب آن است 
كه نمی توانیم قضاوت صد درصدی داشته باشیم؛ 
كما اینكه  نمی توانیم قضاوتی در یک سطح نسبت 

به تمام بانک ها و مؤسسات داشته باشیم.
   این استاد حوزه و دانشگاه یادآور شد: برخی 
از مدیران ارشد بانک ها، هم آموزش كافی دیده و 
كلاس هایی را برگزار نموده اند و هم اهمیت و اهتمام 
لازم را داده و نظارت می كنند كه باالتبع در این موارد 
اجرای موفقی را شاهد هستیم؛ اما برخی از بانک ها 
در مقام آموزش و نظارت كوتاهی كرده كه نتیجه آن 

در این زمینه قابل قبول نخواهد بود.
اظهار  موسویان  والمسلمین  الاسلام     حجت 
داشت: مراجع بزرگوار تقلید تقریبا در سه بحث از 
مباحث بانكداری سخن جدی دارند؛ البته تذكرات 
به جا و صحیحی در مسائل دیگر نیز دارند؛ اما سه 
بحث را به صورت جدی مطرح می كنند كه نظام 
بانكی باید به آن ها اهمیت لازم را بدهند البته این سه 
نكته در قانون سال 1362 نیامده و مراجع عظام به 

آن اعتراض دارند.
    وی در بیان این نكات افزود: جریمه دیركرد، 
نرخ سود بانک ها و فاكتورهای صوری و معاملات 
غیرواقعی، سه نكته ای است كه مراجع عظام روی 
آن سخن دارند این موارد به قانون برنگشته و مرتبط 
با مقام اجراست و اصطلاحا قانون در این موضوعات 

خلأ دارد.
   عضو كمیسیون فقهی بانک مركزی خاطرنشان 
ساخت: سال 1361 استفتائی از مراجع وقت شد كه 
بانک ها بابت تأخیر، بهره دیركرد می گیرند؛ امام 

راحل )ره(در آن زمان فرمودند: دریافت این دیركردها 
ربا و حرام است. پیرو این پاسخ، جمهوری اسلامی 
ایران تمام قوانین و مقررات بهره دیركرد را ملغی كرد 
. با مشورت حضرت امام راحل، شورای پول و اعتبار 
بانک مركزی وقت و شورای نگهبان وقت، راه حلی 
به نام »وجه التزام« اندیشیده شد كه مفاد آن این 
است:  در قرارداد بانكی ماده ای واقع می شود كه 
گیرنده تسهیلات متعهد می گردد بدهی های خود 
را در سررسید مقرر، پرداخت و در صورت تأخیر در 

پرداخت بدهی، فلان درصد وجه التزام بپردازد.
    این استاد حوزه و دانشگاه تصریح كرد: فقهای 
شورای نگهبان این ماده را به صورت موقت به تصویب 
رساندند؛ البته بعدها مراجع عظام درباره این ماده و 

بند، دو دیدگاه موافق و مخالف ارائه كرده اند.
بیان  والمسلمین موسویان  الاسلام      حجت 
داشت: برخی از مراجع گذشته و فعلی معتقدند كه 
وجه التزام اشكالی نداشته و اگر در قرارداد شرط شود، 
مشكلی نخواهد داشت و باید مطابق با این شرط رفتار 
شود؛ اما در نقطه مقابل، برخی از مراجع نیز معتقدند 
كه وجه التزام دارای اشكال است و دو بحث را پیش 
روی ما قرار می دهد كه مشتری به عنوان شخص، در 
برابر این وجه التزام، چه وظیفه ای داشته و بانک به 

عنوان نهاد اجتماعی چه وظیفه ای دارد؟.
نهادی  عنوان  به  بانک  داشت:  اظهار  وی      
اجتماعی، تابع قانون است و بند »وجه التزام« را در 
قرارداد گنجانده و مطابق با آن رفتار می كند و قانون 
نیز وجه التزام را دارای مشكل نمی داند؛ اما مشتری 
به عنوان شخص از بانک تسهیلات می گیرد، باید به 
مرجع تقلید خود رجوع كرده و مطابق با نظر او رفتار 
نموده و بدهی خود را به موقع بپردازد تا دچار وجه 

التزام نشود.
   عضو كمیسیون فقهی بانک مركزی ادامه داد: 

موضوع،  این  در  مجلس  نمایندگان  خوشبختانه 
طرحی را تهیه كرده اند كه یكی از بندهای آن، وجه 
التزام بوده و در این راستا، با مراجع عظام تقلید گفتگو 
كرده و راه كاری در پیش گرفته اندكه اگر تبدیل به 

قانون شود، اختلاف نظرها برطرف می گردد.
    این استاد حوزه و دانشگاه با اشاره به تدبیر 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی برای حل این 
معضل، ابراز داشت: در طرح مجلس شورای اسلامی 
نسبت به مطالبات معوق، فصلی باز شده كه این 
مطالبات از كجا نشأت گرفته و متناسب با هر یک، 
حكم و ماده قانونی پیش بینی شده است والبته 
باید به تصویب برسد تا اجرا گردد.    حجت الاسلام 
والمسلمین موسویان خاطرنشان ساخت: در آن فصل، 
نسبت به كسانی كه معذور به پرداخت بدهی بوده و 
ورشكسته شده اند، مطابق با آیات قرآن كریم، روش 

خاصی دیده شده و به آنان مهلت داده خواهد شد.
   وی تصریح كرد: همچنین نسبت به ضامن ها 
نیز مباحثی خاص اندیشیده شده است؛ اما نسبت به 
متخلفین كه قادر به پرداخت بدهی بوده، اما از دادن 
آن خودداری می كنند، قانونی حكومتی تدبیر شده تا 
متخلف به دولت جریمه بدهد؛ البته دولت نیز بخشی 
از این جریمه ها را به بانک ها برگردانده تا ضرر و زیان 

آنان مرتفع گردد.
عضو كمیسیون فقهی بانک مركزی در پاسخ به 
این سوال كه آیا عدم اطلاع مشتریان و نخواندن 
قراردادهای بانكی اشكال شرعی دارد یا خیر؟ بیان 
حالت  است؛  حالت  دو  دارای  موضوع  این  داشت: 
صورت  به  اجمالا  مشتری،  كه  است  آن  نخست 
مختصر اصل قرارداد را دانسته و نسبت به جزئیات 
قرارداد، به آن بانک اعتماد دارد كه در این صورت، آن 
معامله، اشكالی نداشته و مانع صحت معامله نخواهد 
شد؛ اما اگر مشتری نداند كه چه چیزی را امضاء كرده 

است، این معامله باطل بوده و دارای اشكال است.
داشت:  اظهار  دانشگاه  و  حوزه  استاد  این     
خوشبختانه بیش از 5 سال است كه اكثر بانک ها 
در سایت های خود، نمونه ای از قراردادها را گذاشته 
اند تا مشتری بتواند با مطالعه آن ها، قرارداد موردنظر 
را با بانک به امضاء برساند. حجت الاسلام والمسلمین 
قراردادها  مطالعه  در  مردم  گاهی  افزود:  موسویان 
كوتاهی می كنند كه به كم حوصلگی آنان و فرهنگ 

ایجاد شده بر می گردد كه باید اصلاح شود.
    وی خاطرنشان ساخت: از دیگر كارهای مناسبی 
كه در برخی از بانک ها انجام می شود، قرائت اركان 
اصلی قرارداد برای مشتری است كه شخص مقابل، با 

فهم كامل، قرارداد را امضاء می كند.
   عضو كمیسیون فقهی بانک مركزی افزود: برخی 
از بانک ها، اركان اصلی قرارداد را با قلم های درشت و 
زیبا روی قرارداد الصاق كرده و جزئیات را در پیوست 

تقدیم می كنند كه بسیار مناسب است.
    این استاد حوزه و دانشگاه تصریح كرد: امروز 
بانک مركزی، بانک ها را موظف كرده كه پس از 
امضاء قرارداد، یک نسخه از آن را به مشتری تحویل 

نمایند تا مطالعه دقیق صورت پذیرد.
    حجت الاسلام والمسلمین موسویان در پاسخ به 
این اشكال كه قراردادهای بانكی ایقاع است، نه عقد، 
بیان داشت: ایقاع قراردادی یک طرفه است كه نیاز 
به امضای طرف مقابل نیست؛ اما قراردادهای بانكی، 
عقد است؛ البته عقدهای بانكی بر دو نوع قراردادهای 

الحاقی و توافقی می باشد.
   وی اظهار داشت: یک نوع قرارداد آن است كه 
بانک، متن را تنظیم كرده و مشتری یا امضاء می كند 
یا نمی كند كه اصطلاحا به آن قراردادهای الحاقی می 
گویند؛ اما در مقابل، قراردادهای توافقی است كه دو 

طرف با هم بندها را نوشته و توافق می كنند.

   عضو كمیسیون فقهی بانک مركزی ابراز داشت: 
قراردادهای بانكی از نوع قراردادهای الحاقی است 
و همانند خرید و فروش منزل نیست كه دو طرف 

نشسته و با هم چانه بزنند.
  این استاد حوزه و دانشگاه خاطرنشان ساخت: 
بانک در قراردادهای خود شخصی را اكراه به امضاء 
نكرده و زوری در كار نیست تا معاملات دچار مشكل 

شود.
   حجت الاسلام والمسلمین موسویان در پاسخ به 
این سوال كه آیا بنابر وضع موجود بانک ها، دستمزد 
كاركنان آن دارای اشكال شرعی است یا خیر؟ تصریح 
كرد: از نظر شریعت، دستمزد تابع كار است؛ به این 
معنا كه اگر كاری حلال و مشروع باشد، دستمزد آن 
نیز حلال و مشروع است؛ اما اگر كاری نامشروع باشد، 
دستمزد آن نیز نامشروع است؛ بنابراین شخصی كه 
در بانک مشغول به خدمت است، اگر كاری مباح 
و شرعی انجام دهد،  دستمزد او حلال است و اگر 
نامشروع باشد، دستمزد آن نیز حرام است؛ همچنین 
اگر مخلوط به حلال و حرام باشد، دستمزد آن نیز به 

تبع كار او، مخلوط به حلال و حرام است.
عضو كمیسیون فقهی بانک مركزی همچنین 
یادآور شد: مسئولین اعتبارات بانک ها، حقوق خود 
را بابت قراردادهایی كه هر روز می بندند، دریافت می 
كنند كه اگر این قراردادها از نظر شرعی صحیح باشد، 
حقوق او نیز حلال خواهد بود و اگر قراردادها صوری 
بوده و یا مخلوط به حلال و حرام باشد، دستمزد او نیز 

باالتبع مخلوط به حرام خواهد شد.
داشت:  بیان  دانشگاه  و  حوزه  استاد  این      
فرمایشات مراجع عظام تقلید، مخصوصا آیت الله 
العظمی جوادی آملی كه بعدها در سایت ایشان به 
صورت تفصیل بیان شده،  مطابق با همین توضیحات 
مذكور می باشد. حجت الاسلام والمسلمین موسویان 
در پاسخ به این سوال كه اختیار قانونی بانک ها در 
مصرف سپرده ها تا چه اندازه است و سود حاصل از 
این سپرده ها متعلق به چه كسی است؟ اظهار داشت: 
بانک ها وكیل سپرده های سرمایه گذاری بوده كه 
منابع آنان را در اعطای تسهیلات از طریق عقود 
شمرده شده در قانون یا سرمایه گذاری مستقیم با 
مجوز بانک مركزی با زیرساخت های اقتصادی انجام 
دهند؛ بنابراین اگر یک بانک، منابع سپرده سرمایه 
گذاری را در غیر قانون، سرمایه گذاری و  احتكار 
كند، صاحب سود به دست آورده نبوده و باید آن را 
به مشتریان پرداخت نموده و فقط حق الوكاله خود 
را بردارد. وی یادآور شد: بانک ها مطابق با قانون یا 
باید منابع سپرده گذاری شده را تسهیلات داده و یا 
با مجوز بانک مركزی در زیرساخت های اقتصادی 
همانند اتوبان ها، پل ها، سدها و ... سرمایه گذاری 
مستقیم نمایند.    همچنین در ابتدای این نشست، 
بهروزدرخشان رئیس اداره امور شعب استان قم - 
ضمن تبریک هفته بانكداری اسلامی، اظهار داشت: 
از دغدغه های بانكداری بدون ربا، اجرای بانكداری 
اسلامی است كه مخصوص به یک بانک نبوده و تمام 
بانک ها موظف به اجرای آن می باشند؛ چراكه ایران، 
كشوری اسلامی بوده و باید قوانین بانكی آن مطابق با 

دستورات اسلامی اجرا گردد.
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توصیه جدید بنزینی به خودروسواران؛

مردم کارت های سوخت را نگه دارند
 یک مقام مسئول با توصیه به مردم مبنی بر اینكه كارت های سوخت خود را نگهداری 
كنند، گفت: فعلا عرضه كارتی سوخت ادامه دارد و مصوبه ای برای لغو عرضه كارتی ابلاغ 

نشده است. 
مدیرعامل شركت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران درباره زمان بندی توقف عرضه كارتی 
سوخت پس از مصوبه اخیر مجلس شورای اسلامی، گفت: عرضه كارتی بنزین صرفا با مصوبه 
مجلس شورای اسلامی متوقف نخواهد شد. منصور ریاحی با اعلام اینكه توقف عرضه كارتی 
بنزین به یكسری تشریفات قانونی نیاز دارد، تصریح كرد: باید مصوبه مجلس در شورای 
نگهبان مورد تایید قرار بگیرد و پس از ابلاغ از سوی رئیس مجلس به رئیس جمهور، این 
مصوبه برای اجرا از سوی دولت به وزارت نفت و شركت ملی پخش فرآورده های نفتی ابلاغ 
شود. این مقام مسئول با تاكید بر اینكه توقف عرضه كارتی بنزین حتی در صورت پشت 
سر گذاشتن مراحل اداری و قانونی زمان بر است، اظهار داشت: از نظر فنی باید برخی از 
تجهیزات و سامانه ها از سطح جایگاه های عرضه بنزین كشور جمع آوری شود. وی با اعلام 
اینكه جمع آوری سامانه ها از جایگاه های سوخت خود یک پروژه بزرگ عملیاتی است، تاكید 
كرد: در شرایط فعلی هیچ تاریخ و زمانی برای توقف عرضه كارتی بنزین به شركت ملی پخش 

فرآورده های نفتی ایران ابلاغ نشده است.
مردم کارت های سوخت را نگه دارند

ریاحی همچنین در پاسخ به پرسش مهر كه برخی از خودروسواران نسبت به نگهداری و 
كارت هوشمند بنزین خود بی تفاوت هستند، بیان كرد: حتی در صورت توقف عرضه كارتی 
بنزین اما سامانه هوشمند سوخت جمع آوری نخواهد شد. مدیرعامل شركت ملی پخش 
فرآورده های نفتی با تاكید بر اینكه از مردم درخواست می شود نسبت به حفظ و نگهداری 
كارت های سوخت خود اقدام كنند، یادآور شد: با توجه به سیاست حفظ سامانه هوشمند 
سوخت، مردم نسبت به نگهداری كارت های بنزین اقدام كنند. این مقام مسئول همچنین 
در پاسخ به پرسش دیگر مهر كه با توجه به توقف عرضه كارتی بنزین، آیا كارت هوشمند 
سوخت كماكان یكی از الزامات خرید و فروش خودرو خواهد بود؟ خاطرنشان كرد: كارت 
هوشمند سوخت كماكان برای انجام معاملات مورد نیاز بوده و حذف آن نیاز به مصوبات 
قانونی دارد از این رو مردم باید نسبت به حفظ و نگهداری كارت سوخت خود اقدام كنند. به 
گزارش مهر، نمایندگان مجلس شورای اسلامی سوم شهریورماه در ادامه رسیدگی به لایحه 
اصلاح قانون بودجه سال 1395 با حذف بند »ح« تبصره 14 قانون بودجه 1395 رای به 

حذف كارت سوخت دادند.
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معاون كل سرپرست نهاد ریاست جمهوری :

راهبرد دولت، حمایت از تولید داخل و تحقق 
اقتصاد مقاومتی است 

معاون كل سرپرست نهاد ریاست جمهوری گفت: راهبرد اصولی دولت یازدهم حمایت 
عملی از تولید داخل و تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی مورد نظر رهبر معظم انقلاب است. 

مرتضی بانک روز سه شنبه در جریان سفر به شهرستان های آبادان و خرمشهر در نشستی 
در شركت كشتی سازی اروندان خرمشهر با حضور جمعی از مسئولان استانی و محلی، با 
تجلیل از اقدامات صورت گرفته در راستای خودكفایی و اشتغالزایی،اظهار كرد:با توجه به 
مصوبات دولت و پیگیری ستاد تحقق اقتصاد مقاومتی امید می رود كه حمایت از تولید داخل، 
با قدرت بیشتری ادامه یابد. وی گفت:موضوع حمایت از تولید داخل از موضوعاتی است كه 
در چارچوب اقتصاد مقاومتی، مصوبات محكم و دقیقی دارد و دستگاه های دولتی و حتی 
بخش خصوصی به عنوان مصرف كننده موظفند،نیاز خود را از تولیدات داخلی تامین كنند. 

وی افزود: اگر دستگاهی بخواهد، كالایی از خارج از كشور وارد كند، حتما باید هم بحث 
ارز، نیازها و سایر مجوزهای لازم را بر اساس سلسله مراتب و كسب مجوز از وزارت صنعت 
معدن و تجارت، گمرک و دیگر واحدها بگیرد و واحدهایی كه مجوز واردات نیز صادر می 
كنند باید نظارت، رسیدگی و پیگیری كنند كه اگر كالایی امكان ساخت در داخل داشته و در 
كشور تولید شود، از خارج وارد نشود. معاون كل سرپرست نهاد ریاست جمهوری اظهاركرد: 
هم اكنون نیز بسیاری از این موارد مورد توجه قرار گرفته، ولی خلاء هایی وجود دارد و برخی 
نیز سوء استفاده می كنند، ولی دولت مصمم است كه این قانون را تعمیم داده و با قدرت آن 
را اجرا كند. وی در خصوص راهبردهای دولت در خصوص حمایت از تولید داخل در صنایع 
كشتی سازی نیز افزود: كشتی ها و شناورهای مختلفی بر اساس نیازهای دستگاه ها نظیر 
نیروی انتظامی، سازمان بنادر و دریانوردی و دیگر سازمان ها با استفاده از توانمندی داخلی 
ساخته می شود كه حتما باید، هماهنگی این واحدها و واحدهای نیازمند به شناور یا كشتی 

ایجاد شود. 
بانک اظهاركرد: تحقق این مهم با توجه به سیاست های اقتصاد مقاومتی و برنامه های دولت، 
در دستور كار است و به تولید كنندگان شناور و كشتی نیز در خرمشهر پیشنهاد شد تا گزارش 
كاملی از شرایط این واحدهای صنعتی اعم از امكانات و توانمندی ها ارائه شود تا در دولت و 

معاونت ریاست جمهوری مورد بررسی قرار گیرد. 
وی گفت: متخصصان فراوانی در این صنعت فعالند كه تجربه های با ارزشی دارند و به نظر 
می رسد كه این ظرفیت می تواند نیاز كشور را بر اساس برنامه ریزی و زمانبندی و سفارش 
دستگاه ها تامین كند. به گزارش ایرنا در این دیدار، غلامرضا شریعتی استاندار خوزستان، ولی 
اله حیاتی فرماندار خرمشهر، عامر كعبی و غلامرضا شرفی نمایندگان مردم آبادان در مجلس 
شورای اسلامی و جمعی از مدیران دستگاه های اجرایی استان و شهرستان حضور داشتند. 

شركت كشتی سازی اروندان در ساخت، تعمیر، خدمات پس از فروش انواع كشتی های 
آلومینیومی و فولادی تا سقف دو هزار و 500 تن نظیر شناورهای آلومینیومی، گشتی 
آموزشی، راهنما بر، آمبولانس دریایی، صیادی، خدماتی، كروبوت، مسافربری فعالیت می كند. 
این شركت همچنین انواع شناورهای فولادی از قبیل لندینگ كرافت، دوبه موتوردار، آتش 

خوار، یدک كش، خدماتی، انواع بارج ها، فانوس دریائی فعالیت می كند. 

زنگنه در دیدار با دبیركل اوپک: 

ایران از بازگشت ثبات به بازار نفت 
حمایت می کند

وزیر نفت كشورمان می گوید، ایران از هر تصمیم تولیدكنندگان نفت برای بازگرداندن ثبات 
به بازار حمایت می كند. 

بیژن زنگنه روز سه شنبه پس از دیدار با محمد باركیندو دبیر كل سازمان كشورهای 
صادركننده نفت )اوپک( كه به تهران سفر كرده است، درباره قیمت مناسب نفت در بازارهای 
جهانی افزود: قیمت مورد علاقه بیشتر اعضای اوپک بهای 50 تا 60 دلار برای سبد نفتی 
اوپک است.وی نفت 55 دلاری را مناسب ارزیابی كرد و افزود: این قیمت سبب می شود، 
تولید نفت برای اعضای اوپک افزون بر درآمد زایی مطلوب، اقتصادی و مفید باشد و همچنین 

رقبای آنها نتوانند تولید را بالا ببرند. 
زنگنه در ادامه با بیان این كه این نخستین سفر باركیندو به عنوان دبیركل به ایران است، 
اضافه كرد: ما كماكان از وی در مسوولیت جدیدش حمایت می كنیم.وی با بیان این كه در 
این دیدار، مذاكرات خوبی درباره بازار نفت انجام شد، گفت: مواضع ایران در نشست غیر رسمی 
اعضای اوپک در الجزایر برای دبیركل تشریح و مذاكرات وی با برخی كشورها نیز به ما انتقال 
داده شد.باركیندو در دوم ژوئن 2016 )13 خردادماه( و در نشست 169 اوپک به عنوان بیست 
و هشتمین دبیر كل این سازمان انتخاب شد، وی پیش از برگزیده شدن به عنوان دبیركل 

اوپک، رییس شركت ملی نفت نیجریه بوده است.
نشست غیر رسمی كشورهای عضو و غیر عضو اوپک روزهای 26 تا 28 سپتامبر جاری 
)پنجم تا هفتم مهرماه 1395( در حاشیه نشست مجمع بین المللی انرژی )IEF( در الجزایر 

برگزار می شود.
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مقام سوم دوومیدانی كار قم در پرتاب وزنه لیگ كشور

 اسکندری همچنان بهترین پرتاب گر قم

دوومیدانی كار مطرح استان قم موفق به كسب مقام سوم رشته پرتاب وزنه پیكارهای 
مرحله دوم لیگ دوومیدانی باشگاه های كشور شد.

بعد از برگزاری پیكارهای مرحله نخست فصل جاری لیگ دوومیدانی باشگاه های كشور 
در نیمه مردادماه، دقیقاً با فاصله ای یک ماهه، رقابت های مرحله دوم این فصل از مسابقات 

با حضور برترین های دوومیدانی كشور برگزار می شود.
دوومیدانی كار قمی متخصص رشته پرتاب وزنه در مسابقات لیگ دوومیدانی باشگاه های 
كشور محمدحسین اسكندری دارنده چند عنوان و نشان طلا، نقره و برنز مسابقات مختلف 
كشوری و بین المللی در مرحله دوم نیز همانند مرحله نخست به مقام سوم دست پیدا كرد.

اسكندری با سابقه حضور در تیم ملی و كسب مدال های متنوع، در مرحله نخست 
رقابت های فصل جاری لیگ دوومیدانی باشگاه های كشور با پرتابی به میزان 18 متر و 
16 سانتیمتر در جایگاه سوم قرار گرفت و همین رتبه و عنوان را در مرحله دوم نیز به 
خود اختصاص داد. مسابقات مرحله دوم فصل جاری لیگ دوومیدانی قهرمانی مردان 
باشگاه  های كشور روز نخست خود را در حالی پشت سر گذاشت كه از بین نمایندگان 
اعزامی قم به این رقابت ها، متخصص پرتاب وزنه موفق به كسب مقام سوم و نشان برنز این 
رقابت ها شد. این پرتاب گر مطرح، با تجربه و ملی پوش دوومیدانی استان قم در سال های 
اخیر همواره بین برترین های رشته پرتاب وزنه مسابقات مختلف دوومیدانی در داخل و 
خارج از كشور قرار داشته و افتخارات و عناوین متعددی را برای ورزش قم به ارمغان آورده 
است. اسكندری كه چهار سال قبل در مسابقات داخل سالن بین المللی جام فجر توانست 
ركورد ایران را به خود اختصاص داده و سهمیه حضور در رقابت های داخل سالن آسیا در 
كشور چین را به دست بیاورد، در سال 2016 نیز همین موفقیت را در رشته پرتاب وزنه 
تكرار كرد. این دوومیدانی كار موفق و ارزنده كه از چهره های موفق پرتاب وزنه كشور است،  
در رقابت های دوومیدانی داخل سالن سال قبل نیز خوب كار كرد و مجوز همراهی تیم 

ملی دوومیدانی در مسابقات 2016 قهرمانی آسیا در كشور قطر را به دست آورد.
با اینكه مسابقات دوومیدانی قهرمانی آسیا برای این دوومیدانی كار پرتوان پرتاب وزنه، 
با موفقیت در كسب مدال همراه نبود، اما بر تجربیات این ورزشكار افزود تا اسكندری 
به موفقیت های خود در مسابقات داخلی سال 95 ادامه داد و در لیگ امسال یكی از 
پرتاب گران موفق باشد. اسكندری به عنوان دوومیدانی كار باشگاه مقاومت تهران در فصل 
1395 مسابقات لیگ دوومیدانی باشگاه های كشور به میدان می رود و در رشته تخصصی 
خود یعنی پرتاب وزنه با وجود اینكه می توانست عملكرد بهتری داشته باشد در هر دو 
مرحله به مقام سوم بسنده كرد. این دوومیدانی كار در پیكارهای مرحله نخست لیگ امسال 
در رشته پرتاب وزنه موفق به ثبت ركورد 18 متر و 16 سانتیمتر و كسب مقام سوم ایران  
شد، در حالی كه علی ثمری از باشگاه نفت تهران با ثبت ركورد 19 متر و هشت صدم 
سانتیمتر رتبه نخست این رشته را از آن خود كرد و بر سكوی قهرمانی ایستاد و عبدالله 
جمشیدی از باشگاه پارس مهر فارس با ثبت 18 متر و 60 سانتیمتر ركورد موفق به كسب 

مقام دوم و عنوان نایب قهرمانی شد.
در مرحله دوم رقابت های لیگ و در رشته پرتاب وزنه بار دیگر علی ثمری از نفت تهران با 
ركورد 18 متر و 86 سانتیمتر قهرمان شد، مرتضی ناظمی از تیم پارس مهر فارس با ركورد 
18 متر و 35 سانتیمتر در مكان سوم ایستاد و محمدحسین اسكندری از مقاومت با ركورد 

18 متر و 34 سانتیمتر مقام سوم را به دست آورد تا رتبه مرحله نخست را تكرار كند.

لیگ دو و میدانی باشگاه های كشور

دو و میدانی کار قم در پرش با نیزه لیگ ایران 
سوم شد

چهره خوش آتیه و مستعد دو و میدانی  قم همان عنوانی كه در مرحله نخست رقابت های 
لیگ دو و میدانی باشگاه های كشور كسب كرده بود را در مرحله دوم این رقابت ها تكرار 

كرد و به مقام سوم و نشان برنز پیكارهای رشته پرش با نیزه دست یافت.
 نخستین روز از مرحله دوم فصل جاری رقابت  های لیگ دو و میدانی مردان باشگاه های 
كشور در حالی به پایان رسید كه دو و میدانی كار جوان قم یعنی علیرضا نوروزی بار دیگر 
در رشته پرش با نیزه خوش درخشید و نام خود را در بین سه نفر برتر این رقابت ها 

مطرح كرد.
 نوروزی كه یكی از بهترین های دو و میدانی قم در رشته پرش با نیزه محسوب می شود 
بعد از مدال آوری در مسابقات دو و میدانی جایزه بزرگ ایران و انتخابی المپیک 2016 
ریودوژانیرو برزیل، دومین مرحله متوالی از رقابت های رشته پرش با نیزه لیگ دو و میدانی 
كشور در سال 1395 مدال گرفت.  كمتر از یک ماه بعد پایان مرحله نخست رقابت های دو 
و میدانی باشگاه های ایران می گذرد و اكنون مرحله دوم از فصل جاری این لیگ در جریان 
است، رقابت هایی كه با حضور نمایندگان 17 تیم باشگاهی از استان های مختلف در بیش 

از 20 ماده رشته دو و میدانی به انجام می رسد. 
یكی از مدال آوران دو و میدانی قم در مسابقات روز نخست از دومین مرحله لیگ دو و 
میدانی مردان ایران در مجموعه ورزشی آفتاب انقلاب تهران، ورزشكار رشته پرش با نیزه 
یعنی علیرضا نوروزی بود كه در جدال با برترین های كشور مقام سوم و نشان برنز را از 
آن خود كرد.  نكته جالب توجه در خصوص عملكرد نوروزی این است كه این ورزشكار 
آینده دار در مرحله نخست فصل جاری لیگ دو و میدانی باشگاه های كشور ركورد خود در 
مسابقات مرحله دوم جایزه بزرگ دو و میدانی  ایران یعنی چهار متر را به ثبت رساند و به 

مقام سوم رسید اما در مرحله دوم لیگ امسال عملكرد ضعیف تری داشت. 
نوروزی كه با عبور از مانع چهار متری به مقام نایب قهرمانی مسابقات جایزه بزرگ ایران 
در سال جاری دست یافته بود، در مرحله نخست لیگ دو و میدانی كشور در مرداد ماه 
امسال نیز همین ركورد را زد و به مقام سوم رسید اما در مرحله دوم لیگ دو و میدانی 
ایران در پانزدهمین روز شهریور ماه سال 1395 از مانع سه متر و 70 سانتیمتر عبور كرد 
و مقام سوم را به دست آورد.  در رده بندی نهایی رقابت های رشته پرش با نیزه مرحله 
نخست لیگ دو و میدانی ایران، محمد بنی آدم عضو باشگاه نفت تهران با ثبت ركورد چهار 
متر و 80 سانتیمتر قهرمان شده بود، عبدالجلیل توماج دیگر هم تیمی وی از نفت تهران 
با ثبت ركورد چهار متر و 20 سانتیمتر در جایگاه دوم ایستاده بود و علیرضا نوروزی دو و 

میدانی كار قمی باشگاه مقاومت با ثبت ركورد چهار متر به مقام سوم رسیده بود.  
اما در مرحله دوم محمد بنی آدم نیز افت زیادی داشت و از مانع چهار متر و 60 سانتیمتر 
عبور كرد تا قهرمان شود، عبدالجلیل توماج نیز 30 سانتیمتر كمتر و از مانع سه متر و 
90 سانتیمتری عبور كرد تا نایب قهرمانی مرحله قبل را تكرار كند و علیرضا نوروزی دو و 

میدانی كار قمی باشگاه مقاومت نیز با سه متر و 70 سانتیمتر  سوم شد.

در مسابقات دسته برتر فوتسال نوجوانان كشور رخ داد؛

صعود تیم فوتسال الوند قم 
به مرحله پایانی لیگ برتر نوجوانان

 مسئول كمیته فوتسال هیئت فوتبال استان قم از صعود تیم فوتسال الوند قم به مرحله 
پایانی لیگ برتر نوجوانان خبر داد. 

رضا بمانی اظهار داشت: تیم فوتسال الوند قم با شكست برابر شهروند ساری به كار خود 
در دور دوم مسابقات دسته برتر فوتسال نوجوانان كشور پایان داد اما صعود كرد و بار دیگر 

توانایی و ظرفیت فوتسال قم به جامعه فوتسال ایران نشان داد.
وی افزود: پرونده دور دوم مسابقات فوتسال دسته برتر نوجوانان كشور عصر دوشنبه در 
ساری بسته شد و تیم فوتسال الوند قم به عنوان تیم دوم راهی مرحله پایانی شد تا شانس 
زیادی برای كسب عنوان قهرمانی در این مسابقات داشته باشد.مسئول كمیته فوتسال 
هیئت فوتبال استان قم گفت: تیم های فوتسال الوند قم و شهروند ساری در ساری سومین 
و آخرین مسابقه خود در این مرحله را برگزار كردند كه این مسابقه با پیروزی 2 بر صفر 

شهروند همراه بود در حالی كه هر دو تیم پیش از این صعود خود را قطعی كرده بودند.
بمانی بیان داشت: در این بازی كه تنها با هدف تعیین تیم های اول و دوم گروه برگزار 
شد، كادر فنی الوند 6 بازیكن ذخیره خود را كه در مسابقات قبلی فرصت كمتری برای 
حضور در میدان پیدا كرده بودند به بازی فرستادند تا به تمامی بازیكنان فرصت داده شود.

وی عنوان كرد: بدین ترتیب الوند قم از این مرحله نیز به سلامت عبور كرد و  اكنون باید 
منتظر تعیین 2 تیم برتر گروه دیگر مرحله دوم بماند تا در مجموع 4 تیم نهایی مسابقات را 
تشكیل دهند و این در شرایطی است كه آن ها در بازی اول 2 بر یک ثامن الحجج سبزوار 

را شكست دادند و سپس 4 بر 3 از سد اتحاد برنای ورامین عبور كردند.
 مسئول كمیته فوتسال هیئت فوتبال استان قم تصریح كرد: رضا اقبالی، مجید حیدری، 
علیرضا زینلی، سید حسن احمدی، محمدرضا شامخی، علی رنجبر، مرتضی عباس آبادی، 
عباس اسم خانی، سینا حدادی، معین میرزا حسینی، امیرحسین ربیعی، سید حسین 
محمدحسینی نژاد و محمد صادقی زاده بازیكنان الوند در این رقابت ها  و حسن عبدی به 
عنوان سرمربی، علی نوری به عنوان مربی و محمد ابراهیمی به عنوان سرپرست تیم كادر 

الوند را تشكیل می دهند.

 برانكو: 

می خواهیم قهرمان لیگ
جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا شویم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: فراموش نكنید ما قبل از دربی یک دربی دیگر در 
تبریز پیش رو داریم.

 برانكو ایوانكوویچ با اشاره به نقش هواداران پرسپولیس در این تیم اظهار داشت: كمتر 
باشگاهی را در دنیا سراغ داریم كه چنین هوادارانی داشته باشد. آنها در طول فصل گذشته 
یار دوازدهم ما بودند. سال گذشته چه زمانی كه نتیجه می گرفتیم و چه نتیجه نمی گرفتیم، 
هواداران یار و یاور ما بودند و باید از آنها تشكر كنم. اگر بازی خوبی انجام ندهیم، قطعاً در 

قبال هواداران غمگین می شوم. به نظرم باشگاه بدون هوادار، باشگاه نیست.
خوشحالم جزو خانواده پرسپولیس هستم

وی ادامه داد: خوشحالم در جایی حضور دارم كه بزرگانی چون علی پروین، حسین 
كلانی، جعفر كاشانی و دیگر بزرگان پرسپولیس در آن حضور دارند. حضور آنها در این 
مراسم نشان داد كه چقدر به پرسپولیس علاقه مند هستند و همیشه خود را هوادار این 
تیم می دانند، این عزیزان بزرگان پرسپولیس هستند و من خوشحالم كه جزو این خانواده 
بوده و در پرسپولیس فعالیت می كنم. قدیمی های باشگاه تاریخ خودشان را دارند و من هم 

اینجا هستم تا بخشی از موفقیت های باشگاه را رقم بزنم.
می خواهیم قهرمان لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا شویم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد سالگرد پیروزی 6 بر صفر پرسپولیس در دربی 
تهران یادآور شد: طبیعی است چنین نتایج خوبی در تاریخ باشگاه ماندگار شوند. من هم 
اینجا هستم تا دانش و تجربه خود را در خدمت باشگاه قرار داده و با كمک هم نتایج خوبی 
را رقم بزنیم. هدف مان این است كه تمام خواسته های هواداران را برآورده سازیم. ما امسال 
در سه جبهه خواهیم جنگید و می خواهیم قهرمان لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان 
آسیا شویم. می خواهیم نتایجی بگیریم كه ماندگار شوند، مثل همین نتیجه 6 بر صفر كه 

40 سال پیش رقم خورد، اما در تاریخ باشگاه ماندگار شد.
قبل از دربی یک دربی دیگر در تبریز پیش رو داریم

برانكو در پاسخ به این پرسش كه آیا پرسپولیس این فصل می تواند تمام خواسته های 
هواداران را برآورده كند، از این جهت كه آنها به چیزی جز قهرمانی راضی نیستند، عنوان 
كرد: هواداران همیشه از ما انتظارهای بزرگی دارند. من دربی را مثال می زنم. در دربی 
معمولاً نتایج غیرمنتظره رقم می خورد. خاطرتان باشد دو سال پیش پرسپولیس برای بقا 
می جنگید و استقلال مدعی قهرمانی بود، اما در دربی رفت و برگشت پرسپولیس برنده 
شد. این نشان می دهد كه شرایط دربی با اوضاع تیم ها متفاوت است و هر تیمی كه در 
زمین بهتر و كم اشتباه تر بازی كند، برنده خواهد شد. نمی خواهم بگویم برنده دربی چه 
تیمی است، اما مسلماً دربی احساس خاصی برای ما و هواداران دارد و افتخار بزرگی نیز 
برای هر كسی است كه جزئی از این دو باشگاه است. اما فراموش نكنید ما قبل از دربی یک 

دربی دیگر در تبریز پیش رو داریم.
شرایط ورزشگاه تراکتورسازی برای ما و این تیم یکسان است

 - تراكتورسازی  دیدار  برگزاری  درباره  همچنین  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی 
پرسپولیس در ورزشگاه پنج هزار نفری گفت: من نگران این نیستم كه در این بازی شاهد 
اتفاق خاصی باشیم، چرا كه مطمئنم مسئولان این بازی را در امنیت كامل برگزار خواهند 
كرد. هر شرایطی كه در آن ورزشگاه وجود دارد برای هر دو تیم یكسان است. تراكتورسازی 
هم قطعاً مشكلاتی برای این بازی دارد، چرا كه آنها نمی توانند بازی تیم شان را در حضور 
50 هزار تماشاگر برگزار كنند و فقط پنج هزار هوادار می توانند این دیدار را تماشا كنند. 

من آرزو می كنم بازی زیبایی را در تبریز شاهد باشیم.
برانكو در واكنش به سؤال خبرنگاری مبنی براینكه نظر او درباره بازگشت رامین رضاییان 

چیست، تأكید كرد: رضاییان بازیكن باشگاه است.
با بررسی وضعیت ملی پوشان در مورد آنها تصمیم می گیریم

وی در ادامه راجع به بازگشت ملی پوشان تیمش كه به نظر می رسد خسته باشند، افزود: 
مطمئناً بازی ملی پوش فردا در شرایطی به ایران بازمی گردند كه از نظر آب و هوایی در 
جایی متفاوت بودند و شاید زمان ببرد، آنها به شرایط مطلوب برگردند. ملی پوشان فرصت 
خیلی كمی برای استراحت خواهند داشت و ما سعی می كنیم با بررسی وضعیت آنها در 

استفاده از بازیكن ملی پوش تصمیم بگیریم.
در مورد سروش رفیعی حرفی ندارم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در پایان در مورد شایعه پیوستن سروش رفیعی به 
پرسپولیس نیز گفت: جالب نیست كه من بخواهم در مورد بازیكن تیم دیگر صحبت كنم. 
رفیعی بازیكن تراكتورسازی است و من نه راجع به او و نه بازیكنان دیگر تیم ها كه تحت 

قرارداد باشگاه شان هستند، حرفی ندارم.

كفاشیان: 

برای میزبانی جام جهانی فوتسال درخواست می دهم

باشگاه ها چقدر از قانون جدید سود بردند؟

نایب رییس فدراسیون فوتبال با تاكید بر سلامت انتخابات 
هیات فوتبال اصفهان از بررسی اسناد سازمان بازرسی كل 

كشور مبنی بر تخلف در این انتخابات خبر داد.
علی كفاشیان ابتدا درباره  نامه ای كه سازمان بازرسی كل 
كشور درباره غیر قانونی بودن حضور هراتیان در انتخابات 
هیات فوتبال اصفهان منتشر  كرده، توضیح داد: حضور 
كاندیداها در هیات انتخابات فوتبال و تایید صلاحیت  آنها 
توسط هیات سه نفره ای بررسی می شود. این هیات سه نفره 
از نظر حقوقی اسناد را بررسی می كنند و نماینده اداره كل 
و هیات فوتبال نیز در آن حضور دارد. این هیات سه نفره با 
بررسی اسناد قانونی بودن حضور هراتیان را تایید كرده است. 
وی افزود: ما انتخابات را برگزار كردیم، چون نمی توانستیم 
كسی را بیرون كنیم و یكی دیگر را جایگزین قرار دهیم، 
چون ملاک ما هیات سه نفره بود اما بعد از این قضیه اعلام 
كردیم اگر موردی ثابت می كند كه مدارک هراتیان درست 
نبوده به ما ارسال كنند تا در موردش تصمیم گیری كنیم. 
نایب رییس فدراسیون فوتبال در پاسخ به این پرسش كه آیا 
با توجه به این كه  سازمان بازرسی كل كشور روز )دوشنبه( 
سندی را مبنی بر غیر قانونی بودن حضور هراتیان در انتخابات 
هیات فوتبال منتشر كرده، احتمال دارد انتخابات ابطال شود، 
تصریح كرد: ما   رسیدگی می كنیم و اگر سندی وجود داشته 
باشد آن را با مدارک خودمان انطباق می دهیم. هنوز نمی 
دانم كه سازمان بازرسی كل كشور چه سندی را رو كرده 
است.  حالا باید ببینیم كه چه می شود. سرپرست كمیته  
فوتسال همچنین درباره ماندنش در این سمت و این كه پیش 
از این اعلام كرده بود كه به صورت موقتی ریاست كمیته  
فوتسال را بر عهده گرفته به ایسنا، گفت : من كه الان در 
فوتبال هستم و هر جا كه بتوانم كمكی كنم دریغ نخواهم 
كرد. آقای افتخاری تاكید كردند كه بمانم من هم سعی 

می كنم وظایفم را به نحو احسن انجام دهم. به  هر حال بنده 
كارهای زیادی در فدراسیون فوتبال دارم و شاید نتوانم به 
امور فوتسال رسیدگی كنم به همین دلیل اگر به فرد بهتری 
برسیم از او استفاده خواهیم كرد. كفاشیان درباره این كه گفته 
می شود منتظر است فوتسال به نایب رییسی ارتقا پیدا كند 
و سپس ریاستش را بر عهده بگیرد، عنوان كرد: من هیچ گاه 
نگفته ام پست پایین تر از نایب رییسی را قبول نمی كنم. به  
هر حال نایب رییسی هست، فوتسال هم هست. ما یكسری 
وظایف در فوتبال داریم و كارهایمان بسیار سنگین است. اگر 
در فوتسال هم بتوانیم كمک كنیم انجام خواهیم داد. حتی 
اگر فرد دیگری هم بیاید باز هم به فوتسال كمک خواهم  

كرد. هدف من چه در فوتسال باشم چه نباشم توسعه آن و 
بالا بردنش به سطح اول جهانی است. درباره ارتقای فوتسال 
به نایب رییسی هم باید بگویم كه این موضوع منتفی است و 
مجمع فدراسیون فوتبال یک بار در گذشته به آن رای منفی 
داده است. نایب رییس فدراسیون فوتبال در پایان از مذاكره 
با مسئولان فیفا برای گرفتن میزبانی جام جهانی فوتسال 
خبر داد و به ایسنا گفت : پیش از این درخواست میزبانی را 
ارسال كرده ایم و در سفری كه به كلمبیا برای حضور در جام 
جهانی خواهم داشت جلسه ای را برگزار می كنیم و در این 
جلسه درخواست میزبانی جام جهانی فوتسال برای ایران را به 

صورت جدی پیگیری خواهم كرد.

نقل و انتقالات لیگ برتر ایران این فصل با دستورالعمل متفاوتی انجام شد.
در ادوار گذشته لیگ برتر طبق آیین نامه نقل و انتقالات باشگاه های لیگ برتری مجاز بودند 
تا حدود یک هفته مانده به شروع لیگ، بازیكن بگیرند، گهگاه این فرصت دو، سه روزی هم 

تمدید می شد.
این فصل اما یک تغییر اساسی در فرمول نقل و انتقالات پیش آمد، سازمان لیگ فرصت 
یارگرفتن تیم ها را بیشتر از قبل كرد. با دستورالعمل جدید با اینكه لیگ برتر چهارم مرداد 

آغاز شد باشگاه تا همین دیروز فرصت داشتند بازیكن جا به جا كنند.
پایان نقل و انتقالات 42 روز پس از آغاز لیگ و پس از پایان نقل و انتقالات اروپا در نظر 

گرفته شد.

این تغییر قابل توجه این امكان را برای مربیان پیش آورد كه نقاط ضعفشان در چهار هفته 
اول را متوجه شوند و با گرفتن بازیكن جدید تلاش كنند تا این نقاط ضعف ترمیم شود. 
بازیكنانی هم كه متوجه شدند جایی در تركیب اصلی ندارند منتظر نیم فصل ننشستند و در 

همین ابتدای فصل تیم عوض كردند.
اكثر تیم ها از این تغییر اساسی در نقل و انتقالات بهره بردند.

استقلال كه پس از چهار هفته متوجه شد در خط دفاعی ضعف دارد در آخرین ساعات 
لئوناردو پادوانی را جذب كرد آنها حق دوست را هم در همین روزها به تیم شان اضافه كردند.

پرسپولیس هم از آیین نامه جدید بهره برد آنها موفق شدند رامین رضاییان را جایگزین 
ساسان انصاری كنند.

انصاری در حالیكه ابتدای فصل پرسپولیسی شده بود و حتی دقایقی كه هم در این چهار 
هفته برای پرسپولیس بازی كرد اما از آیین نامه جدید استفاده كرد و به تیم سابقش فولاد 
برگشت. چند بازیكن دیگر هم همین مسیر را رفتند. مهرداد بایرامی پس از حضور در فولاد 
راهی ماشین سازی شد. شیخ ویسی از نفت تهران جدا شد و با استقلال خوزستان قرارداد 

امضا كرد و...
مربیان از قانون جدید خیلی خوب كمک گرفتند. رسول خطیبی پس از این چهار هفته 
چند بازیكن را از فهرست بازیكنانش خارج كرد و چند بازیكن جدید گرفت. استقلال 
خوزستان، سیاه جامگان، صبا و نفت هم دیگر تیم هایی بودند كه بازیكن گرفتند و یا از 

فهرست شان خارج كردند.
دستور العمل جدید اگر نبود منصوریان نمی توانست پادوانی را بگیرد، رضاییان هم 

نمی توانست جای انصاری را پر كند و چندین نقل و انتقال دیگر هم انجام نمی شد.
البته این نكته را هم نباید فراموش كرد با اینكه مهلت نقل و انتقالات تمام شده اما همچنان 
باشگاه ها می توانند بازیكن بگیرد. تیمی اگر فهرستش جا داشته باشد می تواند بازیكن آزاد 
جذب كند. احتمالا در روزهای آینده خبرهایی درباره به خدمت گرفتن بازیكن خارجی از 

سوی چند تیم خواهیم شنید.

ایران صفر - چین صفر

سوغات یک امتیازی یوزها از سرزمین اژدها
دیدار تیم های ملی ایران و چین از مرحله انتخابی 

جام جهانی 2018 با تساوی بدون گل خاتمه یافت.
دیدار تیم های ملی فوتبال ایران و چین از هفته 
دوم مرحله انتخابی جام جهانی 2018 روسیه، روز 
)سه شنبه( از ساعت 16:05 در ورزشگاه المپیک شن 

یانگ آغاز شد.
گزارش نیمه نخست:

در دقیقه یک و در نخستین موقعیت سرادر آزمون 
اقدام به شوت زنی كرد كه با فاصله اندک از كنار دروازه 

راهی اوت شد.
در دقیقه پنج و پس از اینكه علیرضا بیرانوند كرنر 
حریف را دفع كرد، مسعود شجاعی ضد حمله سریعی 
را آغاز كرد و در نزدیكی محوطه جریمه پاس فراری 
را برای وحید امیری انداخت كه سرعت توپ بالا بود 
و موجب برخورد امیری و دروازه بان حریف شد تا 
موقعیت از دست تیم ملی برود. پس از این صحنه داور 
اردنی كارت زردی را به امیری نشان داد تا این بازیكن 

اولین بازیكن اخطاری این دیدار لقب بگیرد.
در دقیقه 10 این دیدار، دروازه بان چین كه بعد از 
برخورد با وحید امیری مصدوم شده بود، نتوانست به 
بازی ادامه دهد و در نهایت جای خود را به گو چائو 

داد و نخستین بازیكن تعویضی این بازی لقب گرفت.
در دقیقه 18، رامین رضاییان سانتری را از سمت 
چپ زمین ارسال كرد كه سردار آزمون این توپ را با 
ضربه سر راهی دروازه چینی ها كرد اما با اختلاف اندک 

راهی بیرون از زمین شد.
در دقیقه 21، پس از برخورد بازیكن تیم ملی چین با 
پژمان منتظری این بازیكن ایران را با مصدومیت مواجه 
كرد و او نتوانست به بازی ادامه دهد. پس از این اتفاق، 
سید جلال حسینی جایگزین منتظری شد تا ایران هم 

یک تعویض اجباری داشته باشد.
در دقیقه 25، مسعود شجاعی با پاس زیبای خود 
سردار آزمون را تقریبا با دروازه بان چین تک به تک 
كرد اما ضربه مهاجم جوان ایران از جهت مخالف به 

بیرون رفت.
در دقیقه 29، چینی ها ضربه ایستگاهی خود از 
سمت چپ زمین ایران را روی دروازه بیرانوند ارسال 
كردند كه پس از اشتباه مدافعان ایران توانستند یک 

كرنر را به دست بیاورند.
در دقیقه 32، رامین رضاییان توپی را از سمت چپ 
زمین چین به داخل محوطه جریمه این تیم ارسال 
كرد كه ضربه سر مسعود شجاعی هم با بی دقتی به 

دروازه راه نیافت.
تا این دقیقه از بازی درصد بیشتری از مالكیت توپ 

از ان تیم ملی ایران بوده است.
در دقیقه 34، علیرضا جهانبخش كرنری را روی 
دروازه چین ارسال كرد و پس از یک رفت و برگشت 
توپ در مقابل دروازه چین مقابل بازیكنان ایران افتاد اما 
این بار هم ایرانی ها نتوانستند از این موقعیت بهره ببرند.

در دقیقه 37، بازیكنی چین كه در میانه میدان 
صاحب توپ بود ضربه غافلگیر كننده ای را به سمت 

دروازه بیرانوند زد كه با اختلاف كم به بیرون رفت.
در دقیقه 39، پس از خطای خطرناک یو های روی 
پای آندرانیک تیموریان، داور اردنی دومین كارت زرد 

بازی را به این بازیكن چینی نشان داد.
در دقیقه 42، تیم ایران پس از خطای مدافع چین، 
تیم ایران از فاصله حدودا 25 متری صاحب ضربه 
ایستگاهی شد. علیرضا جهانبخش پشت ضربه ایستاد و 

توپ را به دیوار دفاعی چینی ها كوبید
داور در نیمه نخست چهار دقیقه وقت اضافه اعلام 
كرد اما این بازی در نیمه نخست با تساوی بدون گل 

خاتمه یافت. 
گزارش نیمه دوم:

نیمه دوم دیدار ایران و چین با سوت داور اردنی اغاز 
شد.

در دقیقه 51، پس از اشتباه مدافع چینی، وحید 
امیری صاحب توپ شد و به مسعود شجاعی پاس داد 
اما او در شرایطی كه می توانست شوت زنی كند، توپ 
را برای شوت زنی جهانبخش فراهم كرد اما ضربه او با 

بی دقتی به دروازه راه پیدا نكرد.
در دقیقه 53 مهاجم چین پس از دریبل میلاد 
به  او  شوت  اما  شد  جریمه  محوطه  وارد  محمدی 
مدافعان ایران برخورد كرد و به كرنر رفت. ضربه كرنر 
چینی ها نیز پس از یک رفت و برگشت در اختیار 

بازیكنان ایران قرار گرفت.
در دقیقه 55، هوانگ بوئن جای خود را به ژانگ 
خی داد تا این بازیكن دومین تعویض تیم ملی چین 

لقب بگیرد.
در دقیقه 57، میلاد محمدی نفوذی را از مست 
راست زمین چین انجام داد و پاسی را به داخل محوطه 
جریمه این تیم فرستاد اما توپ به خوبی به بازیكن 

ایران نرسید و موقعیت از دست رفت.
در دقیقه 58، سانتر رامین رضاییان از سمت چپ 
زمین چین در حالی كه به سمت دروازه چین می رفت 
توسط دروازه بان این تیم به كرنر رفت. ضربه كرنر 

جهانبخش هم توسط چینی ها دفع شد.
در دقیقه 60، باز هم مهاجم چین با كنار گذاشتن 
جلال حسینی صاحب فرصت گلزنی شد اما شوت او را 

رضاییان به كرنر فرستاد.
در دقیقه 67، چینی ارسال بلندی را كه از ضربه 
ایستاگی خود  در سمت راست زمین ایران به دست 
آمده روی دروازه ایران فرستادند اما مدافعان ایران به 

خوبی این توپ را از مقابل دروازه دور كردند.
 در دقیقه 69، وحید امیری كه وارد محوطه جریمه 
چین شده بود نتوانست پاس خوبی را برای سردار 
ازمون ارسال كند و توپ در سمت دیگر زمین به 
رضاییان رسید و او برای ایران یک كرنر را به دست 
اورد. ضربه كرنری كه روی دروازه چین ارسال شده بود 
با ضربه سر جلال حسینی همراه شد و با فاصله اندک 

به بیرون رفت. 
در دقیقه 71، مهاجم چینی در حالی كه با علیرضا 
بیرانوند تک به تک شده بود، توسط تكل مدافع ایران 
توپ را از دست داد و در ادامه هم با سخت كوشی 

بیرانوند و مدافع ایران توپ از مقابل دروازه دور شد.
 در دقیقه 72 و پس از مصدومیت وحید امیری، 
كارلوس كی روش دست به تعویض اجباری زد و مهدی 

ترابی را به جای این بازیكن یه میدان فرستاد.
 در دقیقه 76، كی روش سومین تعویض تیم ملی 
را هم انجام داد و رضا قوچان نژاد را به جای مسعود 

شجاعی فرستاد.
 در دقیقه 79، چینی ها هم سومین تعویض خود 
را انجام دادند و سون كه به جای ژانگ یونینگ وارد 

زمین شد. 
با نزدیک شدن به دقایق پایانی بازی، چمن ورزشگاه 
شن یانگ كه توسط تكه های چمن پوشش داده شد 
بود، حالت نامساعدی پیدا كرد و مانع از بازی روان 

دو تیم شد. 
در دقیقه 85، رامین رضاییان در حالی كه مهاجم 
چین را نمی دید،  به اشتباه پاس به عقب داد اما مدافع 
و دروازه بان ایران با تیزهوشی توپ را جمع كردند. در 

این صحنه چینی ها اعتقاد به خطای پنالتی داشتند.
 در دقیقه 87، سانتر  ایرانی ها به محوطه جریمه 
چین، با ضربه سر مهدی ترابی همراه شد و اما این 

ضربه كم جان بود و توسط دروازه بان چین دور شد.
 در  دقیقه 87، ارسال رامین رضاییان به محوطه 
جریمه چین باز هم با ضربه سر بی دقت مرتضی 

پورعلی گنجی همراه شد.
 در دقیقه 89، مهدی ترابی از پشت محوطه جریمه 
شوتی را به سمت دروازه چین زد و دروازه بان این تیم 

به صورت دراز كش این توپ را به كرنر فرستاد.
 در دقیقه 90، هافبک چین شوت محكمی را از 
وسط زمین زد كه با دفع دو ضرب بیرانوند مواجه شد.

 در دقیقه 93، كرنری باری تیم ملی ایران به دست 
آمد اما ضربه سر عزت اللهی را دروازه بان چین جمع 

كرد.
 این بازی در پایان با تساوی بدون گل خاتمه یافت.

 ترکیب تیم ملی فوتبال ایران:

پژمان  پورعلی گنجی،  مرتضی  بیرانوند،  علیرضا   
منتظری )سید جلال حسینی 22(، رامین رضاییان، 
میلاد محمدی، آندرانیک تیموریان، سعید عزت اللهی، 
علیرضا جهانبخش، مسعود شجاعی )رضا قوچان نژاد 

76(، وحید امیری )مهدی ترابی 72( و سردار آزمون.
 ترکیب تیم ملی فوتبال چین: 

ژنگ چنگ )گو چائو 10(، رن هنگ، لی ژوپنگ، 
ژانگ لیپنگ، فنگ ژیائوتینگ، وو لی، ژانگ یونینگ 
)سون كه 79(، هائو جون مین، ژائو مین جیان، هوانگ 

بوین )ژانگ خی 55( و یو های.
برتری مطلق ایران از نظر آمار 

هرچند تیم ملی ایران در بازی با چین نمایش كاملا 
پرانتقادی داشت اما حداقل از نظر آمار كاملا از حریفش 

برتر بود.
 تیم ملی ایران امروز نه موقعیت چندان مهمی روی 
دروازه حریف ایجاد نكرد و نمایش دلپذیری در زمین 
ارائه كرد ولی آمار نشان می دهد كه این تیم كاملا از 

حریف خود برتر بوده است.
در مجموع ایران 17 شوت به سمت دروازه چین 
زد كه آمار حریف تنها 2 شوت بود كه این آمار برتری 
كاملا ایران را نشان می دهد. تیم ملی از مجموع 17 
شوت، تنها 5 دروازه به داخل چارچوب زد و آمار چین 

تنها یک شوت به سمت دروازه زد.
ایران در طول بازی 7 كرنر به روی دروازه چین 

ارسال كرد و آمار حریف 4 كرتر بود.
تیم ملی چین تنها در مالكیت توپ از ایران برتر بود 
و آنها در طول 90 دقیقه 55 درصد ملكیت توپ را در 
اختیار داشتند كه شاید این موضوع به بازی دفاعی آنها 

و حفظ توپ در عقب زمین برگردد.
کی روش: 

با احساس غریبی به ایران برمی گردیم
سرمربی تیم ملی ایران اعتقاد دارد كسب یک امیاز از 

بازی با چین نتیجه خوبی است.
ابراز  چین  با  بازی  پایان  در  روش  كی  كارلوس 
امیدواری كرد كه هر 2 تیم به جام جهانی صعود كنند.

 در درجه اول می خواهم به تیم ملی چین به خاطر 
این بازی تبریک بگویم. البته در این بازی شاهد دو 
نوع سبک بازی بودیم. ما سعی كردیم تهاجمی بازی 

كنیم و چین بیشتر روی مسائل دفاعی و ضدحملات 
تاكید داشت.

  با احساس غریبی به ایران بر می گردیم و این 
احساس این است كه می توانستیم پیروز این باشیم 
چون حاكمیت بیشتری داشتیم و موقعیت بیشتری 
برای گلزنی به وجود آوردیم ولی این اتفاق نیفتاد. 
نمی توانم بگویم كاملا راضی بودیم اما با نمایشی كه 
از چین دیدم مطمئنا بازی برای دیگر رقبا در اینجا 

سخت خواهد بود.
در كل با یک امتیاز رفتن هم از اینجا خوب است 
اما ما تیمی بودیم كه به برد نزدیكتر بودیم و حاكمیت 
بیشتری داشتیم. همچنین می خواهم از تماشاگران 
فوق العاده چینی هم تشكر كنم كه فضای فوق العاده 
ای را برای من و بازیكنانم به وجود آوردند. آنها عالی 

بودند.
این بازیكن در طول بازی دردسرهای زیادی ایجاد 
كرد و به ویژه دو دفاع آخر ما اجبار داشتند با تمركز 

خوبی بازی كنند چون او نمایش خوبی ارائه كرد.
تیم های مدعی برابر چین به مشكل می خورند

به هم  بازی ها بسیار  امشب دیدیم  همانطور كه 
نزدیک است. دیدید كه كره جنوبی و سوریه هم به 
تساوی صفر بر صفر رسیدند. سرمربی تیم ملی چین 
به لحاظ سازماندهی تیم خوبی را درست كرده است و 
فكر می كنم قطر، كره جنوبی و ازبكستان مقابل چین 

و به ویژه در خانه مشكل خواهند داشت.
متاسفانه اشكان دژاگه نتوانست بعد از مصدومیت 
برای این بازی ریكاوری داشته باشد اما به جای او 
مسعود شجاعی را به زمین آوردیم كه یک هافبک 
محمدی  میلاد  از  هم  دفاع چپ  در  است.  نفوذی 
استفاده كردیم كه بازیكنی هجومی است و سرعت 
بازیش با تیم چین تطبیق داشت و این كار را نیز انجام 
داد. سومین تغییرمان هم وحید امیری بود چون نیاز 
داشتیم در بال چپ سرعت بیشتری داشته باشیم. در 
نهایت سفر خستگی طولانی به چین در بازی امروز 
منعكس شد و نتوانستیم در ضربات آخر از فرصت ها 
استفاده كنیم و بعد از 15 یا 20 بازی به گل نرسیدیم.

برای كشور بزرگ و غنی از فرهنگ چین آرزوی 
موفقیت دارم و امیدوارم این كشور دوشادوش ایران به 

جام جهانی صعود كند.
آزمون: من و دیگر بازیکنان موقعیت های 

زیادی را از دست دادیم
مهاجم جوان تیم ملی فوتبال كشورمان گفت كه 
خودش و دیگر بازیكنان این تیم موقعیت های زیادی را 

در دیدار مقابل چین از دست داده اند.
 سردار آزمون پس از تساوی بدون گل تیم ملی 
فوتبال كشورمان مقابل چین اظهار داشت: قطعاً از 
نتیجه راضی نیستیم. ما باید پیروز میدان می شدیم، 
اما هم خودم و هم بازیكنان دیگر موقعیت های زیادی 

را از دست دادیم.
مهاجم جوان تیم ملی فوتبال كشورمان خاطرنشان 
در  بتوانیم  می كنم  فكر  و  دارد  ادامه  بازی ها  كرد: 

بازی های بعدی این نتیجه را جبران كنیم.
وی با اشاره به شانس های گلزنی ایران گفت: ما 
شانس های زیادی داشتیم و با اینكه چینی ها با پنج 
دفاع بازی می كردند، اما ما بارها موفق شدیم از خط 
دفاعی آنها عبور كنیم، چون آنالیز خوبی از حریف مان 

داشتیم.
كه  نتیجه ای  به  نتوانستیم  متأسفانه  آزمون: 
ما مشكلات  مقابل  برسیم. چینی ها  می خواستیم، 
زیادی داشتند و موقعیت هایی كه داشتیم، وارد دروازه 

آنها نشد.
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معرفی بهترین روش دارودرمانی برای مبتلایان به پارکینسون

پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیركبیر اخیرا با مطالعه بر 
روی 3 استراتژی دارورسانی به مغز در بیماری پاركینسون 
اعلام كردند استفاده از میكرو و نانو ذرات پلیمری یا چربی 

كاربردی ترین روش برای دارورسانی به مغز خواهد بود.
به گزارش ایسنا سید رسول تهامی، دانشجوی دكتری 
بیماری  طرح،  مجری  و  پزشكی  مهندسی  تخصصی 
پاركینسون را دومین بیماری شایع تحلیل برنده سیستم 
عصبی مركزی دانست و افزود: دارورسانی به مغز بسیار 
متفاوت با دارورسانی به سایر اندام ها است، به طور كلی 
داروها به آسانی از جریان خون وارد مغز نمی شوند، امكان 
دسترسی به مغز، بویژه برای بیوتراپیوتیک های جدید 
)ماكرومولكول های بیولوژیكی كه به عنوان دارو استفاده 
می شوند( مشكل است و دلیل این امر وجود سد خونی- 

مغزی )blood brain barrier( است.
وی خاطرنشان كرد: بیش از 99 درصد تلاش ها برای 
توسعه دارو به سیستم عصبی مركزی )CNS( در سراسر 
جهان به كشف دارو برای CNS و كمتر از یک درصد به 
رهایش دارو به CNS  اختصاص داده شده است. این عدم 
تعادل مانع اصلی برای پیشرفت های آینده در دارورسانی 
به CNS است. اگر تنها بخشی از بودجه ها برای آزمایشات 
بالینی به استراتژی های رهایش دارو به CNS  اختصاص 
پیشرفت  كلی  سرنوشت  صورت  این  در  بود،  یافته 

دارورسانی به CNS می توانست بسیار متفاوت باشد.

تهامی، با تاكید بر این كه سد خونی - مغزی یک مانع 
غیر قابل عبور برای اكثر داروها است، اظهار كرد: از این رو 
حدود 100 درصد از داروهای نوروتراپیوتیک های درشت 
مولكول و بیش از 98 درصد تركیبات كوچک مولكول به 
علت عدم توانایی ذاتی برای عبور از این سد هرگز به بازار 

عرضه نمی شوند.
مجری طرح، موثرترین روش ها برای غلبه بر این مشكل 
را تهیه فرمولاسیون جدید برای داروهای موجود، استفاده 
از مولكول های كوچک در حال توسعه،  هیدرو ژل ها و 
میكرو و نانو ذرات چربی یا پلیمری برای رهایش دارو 
در مغز دانست و ادامه داد: به منظور بررسیبه مطالعه 
كاربردی سیستم های رهایش دارو در بیماری پاركینسون 
اقدام كردیم. این محقق به عملكرد این سد خونی اشاره 
كرد و توضیج داد: مویرگهای غیر مغزی، روزنه هایی بین 
سلول های اندوتلیال دارند كه از طریق آنها مواد محلول به 
آسانی می توانند از طریق انتشار غیر فعال عبور كنند. در 
مویرگهای مغز، اندوتلیوم، اتصالات محكم شبه اپیتلیال 
انتشار  مسیرهای  طریق  از  نقل وانتقال  مانع  كه  دارند 

پاراسلولار )عبور از بین سلول ها( می شود.
بر  علاوه  مغزی،  میكرو  عروقی  سیستم  افزود:  وی 
)سلول های  پریسیت ها  شامل  تلیال،  اندو  سلول های 
فاگوسیتیک( واقع در سمت مغزی اندوتلیوم و  سلول های 
گلیال كه آستروسیت نامیده می  شوند و مویرگ ها را 
نفوذپذیری  سد  بر  علاوه  هستند؛  می كنند.  انكپسوله 
اندوتلیوم مویرگی، آنزیم های بسیار فعال در سلول های 
اندوتلیال، پریسیت ها و آستروسیت های مغز حضور دارند 
در  تهامی  به مغز جلوگیری می كند.  مواد  ورود  از  كه 
خصوص نحوه عبور مواد غذایی مورد نیاز مغز از این سد، 
یادآور شد: انتشار غیر فعال به آسانی اجازه انتقال مواد 
محلول در چربی، همچنین اكسیژن و دی اكسید كربن 
را از BBB  می دهد. در حالیكه هیچ یک از موادغذایی 
محلول در آب و مولكول های درشت نمی توانند از طریق 
این مسیر در دسترس قرار بگیرند. مواد مورد نیاز مغز 
مانند گلوكز و اسیدهای آمینه خنثی از طریق سیستم های 
حاملموجود در مویرگ ها و سلول های اندو تلیال به مغز 
در  ترانسفرین  و  مغزی  انسولین  شد.  خواهند  منتقل 
گردش خون از طریق ترانس سیتوز با واسطه رسپتور، از 
میان BBB عبور می كنند. وی خاطرنشان كرد: بنابراین 

با زیست تقلیدی از مكانیسم های انتقال مواد غذایی به 
مغز می توان دارورسانی به مغز را انجام داد، مثلا داروهایی 
كه ساختارهایی شبیه به مواد غذایی درونی دارند، ممكن 
به  )انتقال  تخصصی  انتقال  یک سیستم  توسط  است 
واسطه حامل، ترانس سیتوز به واسطه رسپتور( موجود در 

اندوتلیوم مغز برای مواد مغزی انتقال یابند.
این محقق هدف از اجرای این طرح را معرفی بهترین 
روش ها برای غلبه بر سد خونی مغزی و هدفمند كردن 
دارو در جهت كاهش اثرات منفی دارو بر بدن ذكر كرد و 
یادآور شد: بر این اساس استراتژی های مختلفی كه تا سال 
2016 برای عبور دارو از این سد ارائه شده است، مورد 
بررسی قرار گرفت كه یكی از این استراتژی ها، استراتژی  
تهاجمی است كه نیاز به مداخله یک جراح مغز واعصاب 
دارد و شامل تزریق دارو به داخل بطن مغز، كاشتنی ها 
)ایمپلنت ها( می شود. وی استراتژی دوم مورد استفاده 
دارویی  نظر  بر  مبتنی  استراتژی های  را  زمینه  این  در 
)استراتژی های مبتنی بر دارو( دانست و اظهار كرد: هدف 
استراتژی های مبتنی بر دارو تبدیل تركیبات محلول در 
آب )در نتیجه قابلیت نفوذ كم( به تركیبات محلول در 
چربی است، بدین وسیله انتقال غیر فعال آنها از سد خونی 
- مغزی افزایش می یابد كه تعدادی از رویكردهای بررسی 
شده در این زمینه عبارت از  سیستم های رهایش دارو 
و لیپیدیزاسیون است. تهامی، استراتژی های مبتنی بر 
فیزیولوژی را از دیگر استراتژی ها در این زمینه نام برد كه 
شامل بهره برداری از سیستم های انتقال با واسطه حامل 
سیتوز  ترانس  از سیستم های  بهره برداری  همچنین  و 
با واسطه رسپتور است و ادامه داد: بررسی های صورت 
گرفته در این تحقیقات نشان داد كه استراتژی اول روش 
تهاجمی است و استراتژی های دوم و سوم چون مبتنی 
بر دارو و فیزیولوژی و زیست تقلیدی هستند، به عنوان 
روش های كاربردی غیر تهاجمی معرفی شدند. مجری 
طرح به اهمیت دستاوردهای این طرح اشاره كرد و گفت: 
آزمون و خطا كردن در تحقیقات زیست فناوری بسیار 
پر هزینه است؛ از این رو نتایج این تحقیقات منجر به 
كاهش هزینه تحقیقات در این حوزه خواهد شد. این طرح 
در قالب پایان نامه با راهنمایی دكتر حمید كشوری در 
دانشگاه صنعتی امیركبیر از سوی سید رسول تهامی اجرا 

شده است.

استفاده های دیگری از خمیردندان
همه ما عادت داریم كه از خمیردندان برای مسواک زدن استفاده كنیم. اما شما می توانید 
از این خمیر استفاده های دیگری هم كنید كه در این مطلب به برخی از آنها اشاره می كنیم.

خمیردندان برای محو کردن جوش صورت
 خمیردندان حاوی اسید سیلیسیک است كه خواص تمیزكنندگی و پاک كنندگی دارد. این 
تركیب روند احیای سلولی را تسریع می كند. به این ترتیب نیز سلول های مرده خشک شده 

و سریع تر می افتند و جا برای سلول های جدید و سالم باز می شود.
خمیردندان را با مقدار اندكی آب سرد روی جای نیش حشرات بگذارید. 15 دقیقه صبر 

كنید تا خارش برطرف شود .
خمیر دندان هایی كه حاوی دو درصد از این تركیب هستند، برای محو كردن جوش ها 

موثر عمل می كنند.
 برخی از خمیردندان ها از پراكسید بنزوئیل نیز تشكیل شده اند و این تركیب نیز خاصیت 
ضدباكتریایی دارد. به این ترتیب زدن آن روی پوست مانع از زیاد شدن كومدون ها می شود.

 یادتان باشد كه فقط از خمیردندان های سفید استفاده كنید. خمیردندان های ژله ای یا 
رنگی مناسب این كار نیستند.

 روش استفاده
 شب قبل از خواب مقدار اندكی خمیردندان را روی جوش قرار دهید و صبح روز بعد آن 

را شستشو دهید.
خمیردندان برای تسکین نیش حشرات

 با گرم شدن هوا مشكل نیش حشرات نیز پررنگ تر می شود. برای تسكین خارش ایجاد 
شده روی پوست به سراغ خمیردندان بروید.

 روش استفاده
 خمیردندان را با مقدار اندكی آب سرد روی جای نیش بگذارید. 15 دقیقه صبر كنید تا 

خارش برطرف شود. در صورت نیاز می توانید 5 ساعت بعد نیز این كار را تكرار كنید.
خمیردندان برای مقابله با بوی بدن دهان 

اكثر خمیردندان ها حاوی بی كربنات سدیم و كلروفیل هستند و برای مقابله با بوی بدن 
دهان موثر عمل می كنند، چون تركیب اول آنتی باكتریال بوده و تركیب دوم خوشبوكننده 

است.
 توصیه می كنیم از خمیردندان های حاوی عصاره درخت چای استفاده كنید، چون یک 
ضدعفونی كننده طبیعی است. بعد از استفاده از این خمیردندان ها حتما دهان تان را با آب 

فراوان شستشو دهید.
خمیردندان برای داشتن ناخن های سالم تر و زیباتر 

خمیردندان هایی كه حاوی عصاره روغنی گیاه درخت چای هستند خواص ضدعفونی 
كنندگی دارند و برای درمان قارچ ها موثر هستند.

 زدن این نوع خمیردندان ها به ناخن های زرد باعث سفید شدن آنها می شود. می توانید 
برای پاک كردن ردپای لاک ها نیز از خمیردندان استفاده كنید.

 روش استفاده
 روزانه یک تا دو مرتبه خمیردندان را به طور مستقیم روی ناخن های آسیب دیده قرار دهید 

و بعد از 15 الی 20 دقیقه شستشو دهید.

دیابت بیخ گوش شماست

 رابطه دیابت با سوسیس و کالباس
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: مصرف بیش از حد فراورده های گوشتی می تواند 

زمینه بروز بیماری هایی همچون دیابت و نقرس را فراهم كند.
پیام فرح بخش فارسی متخصص تغذیه و رژیم درمانی، اظهار داشت: دیابت نوع 2) اكتسابی(، 
عارضه ای است كه معمولا در سنین بالای 30 سال شایع بوده  و  فقدان پاسخگویی مناسب 

سلول ها به انسولین ترشح شده از لوزالمعده منجر به بروز این بیماری می شود. 
وی در خصوص ارتباط بیماری دیابت نوع 2 با شیوه ناسالم زندگی،ابراز داشت: اضافه وزن 
ناشی از مصرف غذاهای چرب و شیرین به صورت غیر مستقیم عاملی برای دیابت اكتسابی 
است. همچنین عدم فعالیت فیزیكی و سابقه ژنتیكی از جمله عواملیست كه می تواند فرد را 
در معرض این بیماری قرار دهد. این متخصص تغذیه و رژیم درمانی در خصوص رابطه علت 
و معلولی مصرف گوشت قرمز با دیابت اكتسابی، تصریح كرد: مصرف گوشت قرمز به تنهایی 
منجر به بیماری دیابت نشده اما به دلیل دارابودن چربی های زیاد، مصرف بیش از حد آن می 
تواند در درازمدت، فرد را با مشكل اضافه وزن و در نهایت دیابت نوع 2 مواجه كند.  وی در 
رابطه با عوارض دیگر مصرف بیش از حد گوشت قرمز، اذعان كرد: مهمترین عارضه گوشت 
قرمز، بالا بردن اسید اوریک بوده كه به دلیل پروتیین بالا، اضافه بار كلیوی به فرد تحمیل كرده 
و در نهایت منجر به بیماری نقرس می شود.  فرح بخش با بیان اینكه اكنون سن خطر ابتلا به 
بیماری دیابت كاهش یافته است، عنوان كرد: در گذشته این عارضه تنها افراد بالای چهل سال 
را درگیر می كرد، اما متاسفانه امروزه با گسترش اضافه وزن در بین نوجوانان، شاهد افزایش 
شیوع این بیماری در میان آنها هستیم. وی نسبت به مصرف فراورده های گوشتی همچون 
سوسیس و كالباس هشدار داد و گفت: در این فراورده از مواد افزودنی نامطلوب استفاده می 
شود، بنابراین وجود این مواد مضر در بدن باعث  عدم سازگاری و در نهایت منجر به عوارضی 
همچون مشكلات قلبی عروقی، فشار خون و دیابت می شود. این متخصص تغذیه یادآور شد:  
اصلاح الگو های مصرف، تغییر سبک زندگی و جایگزین كردن پروتئین گیاهی همچون سویا 
می تواند راهكار مناسبی برای  رفع این معضل باشد و تاثیر بسزایی در كاهش اضافه وزن و 

عوارض ناشی از آن داشته باشد.

رابطه مستقیم مصرف خودسرانه
 "ژلوفن" و "سرطان معده"!

استفاده خودسرانه از مسكن ها می تواند باعث ایجاد زخم های گوارشی شود.
ایرج خسرونیا،متخصص داخلی و گوارش و رییس جامعه متخصصین داخلی كشور گفت: 
پیروی نكردن از برنامه غذایی سالم و سوء تغذیه می تواند باعث ایجاد زخم های گوارشی شود.

وی افزود:استفاده خودسرانه از داروهایی همچون آسپرین، مسكن، ژلوفن، پروفن و غیره  
موجب ایجاد زخم در دستگاه گوارش می شود و بی توجهی به آن به مرور زمان سرطان معده 
را به همراه دارذ. این متخصص داخلی و گوارش در خصوص علل ایجاد زخم های گوارشی 
تصریح كرد: زخم های گوارشی  قسمت های فوقانی معده و دوازده )اثنی عشر( بیشتر به علت 
ترشح اسید معده، میكروب معده ) هلیكوباكتر پیلوری( ، فشار عصبی،استرس، و اضطراب 
ایجاد می شود، همچنین زخم های تحتانی گوارشی نیز كه در قسمت تحتانی روده بزرگ، 
ایجاد می شود بیشتر به علت ویروس و میكروب  های موجود در روده ایجاد می شوند. وی 
در خصوص عدم درمان زخم های گوارشی ابراز كرد: تاخیر در معالجه این زخم ها منجر به 
سرطان های شایع معده و روده می شود. خسرونیا در خصوص علائم ایجاد زخم های گوارشی 
اظهار كرد: ایجاد درد در ناحیه بالای ناف، احساس ناراحتی در زیر قفسه سینه، ترش كردن، 
حالت تهوع ، استفراغ یا خونریزی بدون درد در معده می تواند از علائم زخم معده باشه ، 
همچنین ضعف ،سستی و بی حالی، وجود خون در مدفوع یا تغییر رنگ آن از دلایل وجود 
زخم یا خونریزی در دستگاه گوارش  است. وی در خصوص سندرم روده تحریک پذیر بیان 
كرد: كولیت های عصبی زخمهای روده بزرگ هستند كه معالجه آنها معمولا مدت زیادی به 
طول می انجامد ، اختلالات عصبی همچون استرس می تواند دردهای ناشی از این زخم ها را  
تشدید كند.  این متخصص داخلی و گوارش در خصوص درمان زخم های گوارشی تاكید كرد: 
در زخم های میكروبی استفاده خودسرانه از آنتی بیوتیک ها می تواند باعث سرطان معده شود.

صرع از طریق ژنتیک منتقل می شود!
ابتلا به صرع و تشنج می تواند از طریق ژنتیک ، ضایعات مغزی و مصرف بعضی داروهای 

شیمیایی ایجاد شود.
بهرام هجرانی، جراح و متخصص مغز و اعصاب گفت: تشنج بیماری است كه وقوع آن در 
مردها 1.5 برابر بیشتر از خانم ها است.وی افزود: بعضی از انواع صرع می تواند زمینه ژنتیكی 
داشته باشد و تشنج یكی از علائم صرع است و نباید آن را بیماری دانست.این جراح و 
متخصص مغز و اعصاب درخصوص تاثیر عوامل ژنتیكی در ابتلا به صرع تصریح كرد: بعضی از 
انواع صرع به دلیل اختلال های ژنتیكی ایجاد می شود. در حال حاضر 20 درصد جامعه مبتلا 
به صرع هستند و می توان گفت كسی كه یكی از والدینش یا هر دو آنها به صرع مبتلا باشند 
احتمال ابتلا آن شخص به این بیماری تا 10 درصد افزایش پیدا می كند. هجرانی ابراز كرد: 
بعضی از انواع صرع های سندرمیک از طریق مشاوره ژنتیک و آزمایش جنین قابل پیشبینی 
و پیشگیری است. زنان مبتلا به صرع باید این بیماری را كنترل و سپس برای باردای اقدام 
كنند، چرا كه تشنج در زمان بارداری می تواند باعث كاهش اكسیژن و خونرسانی به جفت و 
آسیب به مغز جنین و یا حتی مرگ مادر یا نوزاد بشود. برای درمان زنان باردار مبتلا به صرع 
معمولا از داروهای با عوارض كمتر برای مادر و جنین استفاده می شود.وی اظهار كرد: صرع 
انواع مختلفی دارد و شایع ترین نوع آن صرع پرشی است كه زمینه ژنتیكی دارد و  بیشتر در 
جوانان دیده می شود كه علت مشخصی ندارد ، تنها می توان گفت نوعی اختلال در كاركرد 
كانال های یونی قشای سلول های عصبی عامل ایجاد آن است. نوع دیگر آن ممكن است به 
علت یک ضایعه شناخته شده مغزی ، تومور یا ضایعه عروقی در سطح مغز باشد كه تحرک 

این ضایعه ایجاد تشنج می نماید.
این جراح و متخصص مغز و اعصاب بیان كرد: یكی دیگر از عوامل ایجاد صرع كه با اصابت 
ضربه به سر و یا ضایعات ناشی از آن و همچنین اختلال در ژن یا كروموزوم ها  ایجاد تشنج 

می كند.
هجرانی در خصوص راهكار پیشگیری از ابتلا به صرع تصریح كرد : بسیاری از علل ایجاد آن 
قابل پیشگیری نیستند اما در موارد شناخته شده باید از علل بروز آن پیشگیری كرد، استفاده 
از بعضی داروها درمان كننده افسردگی تشنج ایجاد می كنند،  همچنین پایین آمدن قند 

خون، كم خوابی استرس و هیجان به ایجاد تشنج دامن می زند.

گیاهان دارویی مفید در سلولیت
سلولیت در واقع چربی های زیر پوستی هستند كه در مكان هایی از بدن بیش از حد 
تجمع پیدا می كنند و به شكل برآمدگی در زیر پوست ظاهر می شوند. سلولیت مضر 
نیست و بیشتر مردم با مشاهده آن به فكر درمان برای كمک به برگشت زیبایی آن قسمت 

از اندامشان هستند.
داشتن سلولیت حتماً به معنای اضافه وزن نیست و این مشكل در افراد لاغر در برخی 
نواحی دیده می شود. به هر حال، كاهش وزن موجب كاهش سلولیت می شود. شیوع 
سلولیت در زنان بیشتر است و احتمال تكرار آن در خانواده به صورت ارثی بالا است. از 
علل دیگر موثر در بروز سلولیت می توان به گرفتن رژیم های غذایی بسیار فقیر، متابولیسم 
پایین، كاهش وزن در برخی موارد، ضعف عضلات، فقدان فعالیت فیزیكی، كم آبی بدن 

)دهیدراسیون(، میزان كل چربی بدن، ضخامت و رنگ پوست، ... اشاره كرد.
هیچ درمان قطعی و بدون برگشتی در مورد سلولیت وجود ندارد. ما چند مورد را كه به 
پیشگیری و درمان نسبی سلولیت كمک می كنند به اختصار برای شما جمع آوری كردیم.

استفاده از Grape seed )عصاره هسته انگور( برای پیشگیری و درمان سلولیت
عصاره هسته انگور یک آنتی اكسیدان است؛ در حفظ و نگهداری قابلیت ارتجاعی 
)الاستسیته عروق خونی( عروق موثر است. عصاره هسته انگور در پیشگیری از كهولت، پیر 
شدن پوست و تقویت بافت عضلانی موثر است و از همه لحاظ می تواند در پیشگیری از 
سلولیت و درمان نسبی آن مفید باشد. همچنین عصاره هسته انگور شامل فلاوونوئیدها است 
و با تقویت عروق كوچک خونی و جریان لنفاوی به گردش خون در پاها كمک كرده و از 

گسترش سلولیت جلوگیری می كند.
عصاره هسته انگور

استفاده از Horse Chestnut )عصاره دانه شاه بلوط هندی( برای درمان سلولیت
این عصاره در پیشگیری از بیماری های مربوط به عروق مانند واریس و در واقع پیشگیری 
از آسیب به عروق خونی مفید است و دارای اثر ضد التهابی می باشد. عصاره شاه بلوط هندی 
باعث كاهش سایز منافذ دیواره مویرگ ها و در نتیجه باعث بهبود جریان و گردش خون 
در پوست می شود كه كمک بسزایی در پیشگیری و درمان سلولیت دارد. گیاه جینكوبیلوبا 
یک آنتی اكسیدان موثر و عالی است. این گیاه موجب تسهیل جریان خون و گردش خون 
می شود و در درمان سلولیت موثر است. در سلولیت فشار زیاد بر روی عروق لنفاوی موجب 
اختلال در تخلیه لنف و جریان خون در موضع خاصی می شود و در نتیجه اختلال جریان 
خون؛ مواد شیمیایی و سموم حاصل از متابولیسم، در دیواره ها رسوب كرده و در نهایت با 
تشكیل بافت فیبروزه اطراف بافت چربی سلولیت بروز می كند كه ایجاد بافت ناهموار و دفرم 
شدن ظاهر پوست می شود. سلولیت به دلیل ساختاری با رعایت برنامه غذایی و ورزش بهبود 
خواهد یافت ولی این بهبود قابل توجه نیست و نیاز به استفاده از درمان های كمكی دارد و 

البته در نهایت به طور كامل حذف نخواهد شد.
استفاده از Gotu Kola )گوتا کولا یا آب بشقابی( و درمان سلولیت

گیاه گوتا كولا یک درمان موثر در سلولیت است. این گیاه بدن را در ساخت كلاژن كه در 
ایجاد سلولیت، كاهش ساخت كلاژن داریم، تحریک می كند. همچنین به تقویت سیستم 
گردش خون و كمک به پیشگیری از سلولیت و درمان آن كمک بسزایی می كند. این گیاه 
دیوار رگ ها را تقویت می كند و از آسیب به دیوار آن ها و نشت سلولی و پدیده سلولیت 
جلوگیری می كند. این گیاه همچنین در درمان سلولیت موجب افزایش انعطاف پذیری در 
بافت همبند و استحكام پوست می شود. عصاره این گیاه را می توان در غالب مكمل های 

غذایی، كرم و یا از طریق تزریق در بافت در مزوتراپی استفاده كرد.
گیاه آب بشقابی

استفاده از Ginkgo biloba )جینکوبیلوبا( جهت درمان سلولیت
گیاه جینكوبیلوبا یک آنتی اكسیدان موثر و عالی است. این گیاه موجب تسهیل جریان خون 

و گردش خون می شود و در درمان سلولیت موثر است.
آیا Caffeine )کافئین( در بهبود سلولیت موثر است؟

این ماده تركیب اصلی اغلب كرم های مربوط به درمان سلولیت است. كافئین در درمان 
سلولیت بسیار تأثیرگذار است. كافئین به افزایش جریان خون كمک می كند و باعث رها 
كردن چربی ها از دیواره سلولی و آزاد شدن آن به گردش خون می شود. همچنین كافئین 
باعث افزایش متابولیسم بدن و سوزاندن چربی ها می شود. این ماده می تواند به استحكام 

پوست كمک كند.

نسل جدید ماشین لباسشویی با بهره گیری از فناوری پمپ حرارتی اینورتر توسط كمپانی 
ال جی در نمایشگاه فناوری برلین آلمان )ایفا 2016( رونمایی شد.

 ال جی الكترونیكس آخرین محصولات خود در زمینه مراقبت از لباس و نیز تلویزیون 
هوشمند را در نمایشگاه IFA 2016 به نمایش گذاشت.

استفاده از پمپ حرارتی اینورتر در لباسشویی
از محصولات شاخص در این نمایشگاه می توان از سری جدید ماشین لباسشویی های 
TWINWash مجهز به شوینده قوی و بادوام Centum System، ماشین لباسشویی و 

خشک كن LG SIGNATURE و LG Styler نام برد.
ماشین لباسشویی 12 كیلوگرمی و بازطراحی شده TWINWash ال جی با داشتن محفظه 
 TWINWash Mini اصلی شوینده، حجم زیادی از لباس ها را در خود جای می دهد، قسمت
می تواند شستشوی متفاوت و با حجم كمتری را انجام دهد. طراحی ارگونومیک و زیبا شامل 
صفحه LCD تمام لمسی با رابط كاربری دایره ای در قالب در شیشه ای و پوشش لعاب داده 
شده و براق خارجی كه مانع به جا ماندن اثر انگشت می شود، از دیگر ویژگیهای این محصول 

است كه به مصرف انرژی و دوام محصول توجه كرده است.
سیستم Centum  بكار رفته در ماشین  لباسشویی های ال جی، چه خشک كننده و یا 
تركیب شوینده و خشک كننده، بهترین گزینه است. هردوی خشک كننده و شوینده دارای 
رده بازده انرژی A+++ -60% و A+++ -10% هستند.به علاوه سیستم چرخش جدید كه 
شُک و لرزش دستگاه را دفع می كند و سیستم Centum كه صدای محفظه در حال چرخش 
را تا حد 67dB كاهش می دهد. موتور اینورتر بدون تسمه  )Direct Drive( با لرزش كم در 

قلب سیستم Centum ماشین لباسشویی قرار گرفته است.
ماشین لباسشویی LG SIGNATURE برای اولین بار از پمپ حرارتی اینورتر در این 
 %50-A صنعت استفاده می كند كه بدون تاثیرگذاری روی كیفیت شستشو باعث بازده انرژی
 LG SIGNATURE ماشین لباسشویی ،SmartThinQ می شود و با اضافه كردن سنسور
تبدیل به یک وسیله هوشمند می شود كه بعد از اتمام شستشو كاربر را از طریق تلفن همراه 

مطلع می سازد.
نسل دوم LG Styler با فناوری TrueSteam ال جی لباس ها را ضدعفونی می كند، 
چروک ها را كاهش می دهد، به راحتی بوهای نامطبوع را از بین می برد و لباس ها را با حسی 
مثل روز اول تحویل می دهد. آویز متحرک قابلیت كاربردی دیگری است كه به آرامی لباس 
را تكان می دهد تا در خلال اجرای برنامه بخار، چروک ها بیشتر باز شود. با برنامه مراقبت ساده 
از خط اتوی شلوار با عنوانEasy Pants Crease Care، شلوارها طوری به نظر می رسند كه 

انگار تازه از اتوشویی بیرون آمده اند.
Simon Jeon، معاون ارشد بخش ماشین لباسشویی در شركت لوازم خانگی و محصولات 
تهویه هوای ال جی، گفت: »راهكارهایی كه ما امسال به نمایشگاه IFA آورده ایم مراقبت از 
لباس ها را، از شست وشو گرفته تا خشک  كردن و حتی ضدعفونی كردن، به مرحله جدیدی 

ارتقا می دهد.«

محققان با استفاده از گرافن نسل جدیدی از ایمپلنتهای استخوانی را تولید می كنند.
 محققان دانشگاه رایس به این نتیجه رسیده اند كه ورقه های به هم جوش خورده گرافن با 
مواد سخت این قابلیت را دارند كه به عنوان ساختار اصلی شكل دهنده ایمپلنتهای استخوانی 
به كار گرفته شوند. این محققان با همكاری همتایانشان در تگزاس، برزیل و هند تكنیک 
جدید تزریق اكسید گرافن به ساختارهای منفذدار مستحكم را با هدف به كارگیری به عنوان 
ایمپلنتهای جدید استخوانی ابداع كرده اند. به باور آنها، این نوآوری كه در آن از روشهای نوین 
پاپ سه بعدی هم استفاده می شود از حیث برخورداری از ویژگیهای تیتانیوم در تطابق با 
ساختار بدن و همچنین مشخصات مكانیكی، قابل رقابت با آن بوده و می توان به جایگزین 
 Advanced كردن این ماده گرانقیمت امیدوار بود. جزئیات این دستاورد مهم در ژورنال
Materials منتشر شده است. محققان معتقدند كه از این طریق می توان ساختارهای بسیار 
پیچیده را از گرافن ساخته و از آن برای تولید ایمپلنتهای استخوانی استفاده كرد. ویژگی مهم 
دیگر این نوآوری نیاز به زمان بسیار اندک برای تولید چنین ساختارهایی است.  گرافن همواره 
مورد توجه محققان بوده است. آنها به ویژگیهای مهم این ماده از جمله تطبیق شدن با ساختار 

بیولوژیكی بدن توجه كرده و حساب ویژه ای روی آن باز می كنند.

ماشین لباسشویی هوشمند با موبایل به شما
 خبر می دهد

ساخت ایمپلنت استخوانی با استفاده از گرافن

یک مخترع در خراسان  جنوبی موفق شد با استفاده از یک بستر ثابت فلزی و پلیمری با 
ویژگی تثبیت مواد سنتز شده، دستگاه »فتوكاتاپ« یا »بستر غیر غشائی فتوكاتالیستی« برای 

تصفیه پساب را اختراع كند.
ام  الفروه نخعی، كارشناس ارشد شیمی معدنی اظهار كرد: با استفاده از بستر ثابت فلزی و 

پلیمری با ویژگی تثبیت مواد سنتز شده، دستگاه تصفیه پساب ساخته شده است.
وی با بیان اینكه به علت بحران آب در منطقه خاورمیانه، این اختراع می تواند كمک زیادی 
به باز چرخش آب  كند، افزود: این نوآوری موجب استفاده صحیح از پساب در كشاورزی و 

كارخانه ها می شود و از هدر رفت پساب جلوگیری می كند.
این كارشناس ارشد شیمی معدنی، با بیان اینكه در دیگر دستگاه های تصفیه پساب از نانو 
فیلترها، زئولیت های جاذب، گرافن ها و نانو ذرات آهن استفاده می شود كه به دلیل نوع ماده به 
كار رفته، فیلترها نیاز به شستشو و تعویض مكرر  دارند، ادامه داد: در دستگاه بستر غیرغشایی 
فتوكاتالیستی تصفیه پساب از هیچ غشایی استفاده نشده به همین علت فیلترهای دستگاه 

تصفیه پساب نیاز به شست و شوی مكرر یا تعویض ندارد.
 نخعی یادآور شد: از روش های منحصر به فرد بستر غیرغشایی فتوكاتالیستی تصفیه پساب، 
ذرات ناشی از پراكنده شدن سموم، حشره كش ها، آفت كش ها، روغن ها، رنگ و سموم برای 

سنتز نانو ذرات و نوع تثبیت آن بر روی این دستگاه استفاده شده است.
وی با بیان اینكه بحران آب موضوعی جدی است، گفت: نمونه  صنعتی و مشتری پسند بستر 
غیرغشایی فتوكاتالیستی تصفیه پساب می تواند در هر بار بارگیری مخزن، 6 تا 7 لیتر پساب را 
به حدود همان مقدار آب با استانداردهایی در حد آب آشامیدنی تبدیل كند كه برای مصارف 

كشاورزی و صنعت بسیار مناسب است.
این مخترع با اشاره به حذف كامل مواد سمی پساب ها در بستر غیر غشایی فتوكاتالیستی این 

دستگاه، افزود: تمامی مواد آلی سرطان زا از جمله كلرات ها كه به هیچ وجه در تصفیه معمول 
حذف نمی شوند، در این نوآوری حذف خواهد شد.

نخعی تاكید كرد: در روش استفاده از بستر غیر غشایی فتوكاتالیستی، زمان ماندن پساب  به 3 
ساعت كاهش می یابد و تمامی سموم، حشره كش ها، آفت كش ها، رنگ روغن و نیز باكتری های 

گرم منفی و نزدیک به 97 درصد گرم مثبت از بین می رود.
وی، با اشاره به مزایای این دستگاه، تصریح كرد: قابل حمل بودن، برای تهیه زیر ساخت ها 
و انتقال به مناطق كمتر توسعه یافته و روستایی نیاز به صرف هزینه ندارد كه این از جمله 

مهمترین مزایای عمده این دستگاه است.
وی خاطرنشان كرد: این اختراع در جشنواره جوان خوارزمی و جشنواره رویش لوح سپاس 

دریافت كرد.

اختراع دستگاه تصفیه پساب با بستر فتوکاتالیستی در کشور

سرطان خون علائم ظریف و غافلگیر كننده ای در سراسر بدن ایجاد می كند كه نیاز به بررسی 
جدی دارد. اگر فرد به نوع حاد این بیماری مبتلا باشد ممكن است بیماری او با سرعت زیاد 
گسترش پیدا كند و اگر مبتلا به نوع مزمن آن باشد، در طول زمان و به آرامی بیماری پیشرفت 
كرده و بدتر می شود. اگر شما متوجه این علائم ظریف سرطان خون شدید، به سرعت آن را با 

پزشک در میان بگذارید.
خستگی و ضعف

خستگی و ضعف شایع ترین علامت انواع  سرطان خون است. این علائم به دنبال آنمی )كمبود 
گلبول های قرمز خون( ایجاد می شوند و تركیبی از خستگی های جسمی را به وجود می آورند. 
در هر دو شرایط حاد و مزمن، فرد ممكن است طیف وسیعی از خستگی كم تا ضعف شدید را 

تجربه كند. اما در تمام موارد، به مرور زمان علائم تشدید خواهند شد.
تنگی نفس

در فرد مبتلا، خستگی و ضعف روز به روز بیشتر می شود و حتی ممكن است فرد تنگی نفس 
را نیز تجربه كند كه نتیجه ی كم خونی و یا در موارد نادر نتیجه ی وجود توده در قفسه ی سینه 
است. افراد مبتلا در این شرایط برای تنفس دچار مشكل جدی می شوند و ممكن است راه رفتن 

كوتاه مدت هم برایشان زجرآور باشد. تنگی نفس همچنین می تواند در اثر سرطان ریه باشد.
کبودی بیش از حد یا خودبخودی

كبودی های بدون دلیل و بدون هیچ آسیبی ممكن است نشانه سرطان خون باشد.
بزرگ شدن طحال ناشی از سرطان خون منجر به دردهای گاها شدید در قسمت چپ و 

بالای شكم می شود.
كبودی غیرعادی نتیجه ی تعداد كم پلاكت ها و یا مشكل لخته شدن خون است.

این كبودی ها ممكن است در هر جای بدن وجود داشته باشند، اما بیشتر در پاها و دست 
ها دیده می شوند.

خونریزی غیرمعمول
مشابه كبودی، خونریزی غیرعادی از بینی، لثه، روده، ریه و یا حتی سر ممكن است نشانه ی 

كمبود پلاكت و مشكلات انعقاد خون و نوع حاد سرطان خون باشد.
پتشی

لكه های قرمز كوچک در زیر پوست ناشی از خونریزی را پتشی می گویند. نقاطی كه به دلیل 
كاهش پلاكت خون ایجاد می شوند. پتشی اغلب در مچ پا دیده می شود، آن هم به دلیل نیروی 

جاذبه زمین كه موجب تجمع مایعات بدن در مچ پا می شود.
لثه های متورم و بزرگ شده

اگرچه افزایش حجم لثه را می توان هیپرپلازی دانست، ولی معمولا یكی از بارزترین نشانه 
های ابتلا به بیماری لوسمی حاد است. لوسمی یک نوع سرطان خون است كه باعث تولید 
غیرطبیعی و بیش از حد سلول های سفید خونی می شود. اگر شما یک بیمار مبتلا به سرطان 
خون هستید، همیشه به لثه هایتان نگاه كنید تا متوجه تغییر اندازه ی آنها بشوید. اگر لثه ها 

متورم باشند، فرد همیشه یک احساس فشردگی در دهان خود دارد.
احساس پف کردن یا پر بودن

یكی از نشانه های نوع مزمن و گاها حاد لوسمی، بزرگ شدن طحال است كه ممكن است 
منجر به كاهش اشتهای فرد مبتلا شود، زیرا به دلیل فشار وارده از سمت طحال به معده، فرد 

احساس سیری می كند و مواد غذایی كمتری مصرف می نماید.
ناراحتی یا درد در قسمت بالایی سمت چپ شکم

بزرگ شدن طحال ناشی از سرطان خون منجر به دردهای گاها شدید در شكم می شود. از 
آن جا كه طحال در قسمت چپ و بالای شكم قرار گرفته است، درد در این ناحیه احساس می 
شود. گاهی طحال آنقدر بزرگ می شود كه غیر از اینكه موجب درد می شود، بخشی از سلول 

هایش از كار می افتند و می میرند.
تب یا لرز

بی قراری و لرز از علائم شایع نیستند و معمولا در یک چهارم افراد مبتلا به لوسمی حاد دیده 
می شوند و تقریبا هرگز در نوع مزمن آن مشاهده  نمی شود. در اغلب موارد، تب مكرر درجه ی 
پایین نشانه ی عفونت و ضعف سیستم ایمنی است كه ممكن است ناشی از سرطان خون باشد.

تعریق شبانه
تعریق شبانه اغلب با عفونت مرتبط است و ممكن است نشانه ی سرطان خون باشد. این نوع 

تعریق آن قدر زیاد است كه بستر فرد خیس می شود.
سردرد ضربان دار

این نشانه اگرچه معمول نیست، اما سردرد نبض دار مكرر ممكن است نشانه ی كم خونی 
ناشی از لوسمی و یا یک مشكل تهدید كننده ی حیات مانند خونریزی سر باشد.

رنگ پریدگی شدید
مانند سردرد، خستگی و تنگی نفس، رنگ پریدگی غیرمعمول ممكن است نشانه ای از كم 

خونی در نوع حاد لوسمی و در برخی انواع مزمن آن باشد.
از آنجا كه بسیاری از علائم لوسمی با سایر بیماری ها مشترک است، شمارش سلول های 

خونی و بیوپسی مغز استخوان به تشخیص نوع سرطان خون كمک می كند
هر چقدر رنگ پریدگی بیشتر باشد نشانه ی پیشرفت بیشتر بیماری است. این افراد اغلب بسیار 
خسته اند و به دلیل كاهش شدید گلبول های قرمز خون، رنگ پریده هستند و در هنگام راه 

رفتن كم هم نفس نفس می زنند.
درد استخوان

درد استخوان نشانه ی عمدتا غیر معمول این بیماری است و در هر دو نوع حاد و مزمن ممكن 
است دیده شود. سلول های بدخیم در مغز استخوان ساخته می شوند، بنابراین اگر دچار درد 

خفیف تا شدید در استخوان ها شدید به پزشک مراجعه كنید.
ورم غدد لنفاوی

گردن، زیر بغل، كشاله ران و مناطق دیگر بدن را جهت پیدا كردن ورم قابل توجه، اما بدون درد 
غدد لنفاوی بررسی كنید. برای غدد در طول یک عفونت طبیعی است كه متورم شوند، اما باقی 

ماندن در این حالت و یا رشد روز به روز می تواند نشانه ی لوسمی و یا لنفوم باشد.
بثورات پوستی

تقریبا یک نفر از بیست نفر فرد مبتلا به لوسمی ممكن است راش پوستی داشته باشد كه یک 
یا دو دسته اند. لوسمی پوست یا بثورات، ناشی از سندروم شیرین هستند كه معمولا با سرطان 
خون در ارتباط است. لوسمی پوست تقریبا همیشه طوری به نظر می رسد كه در زیر پوست 
تان یک توده قرار دارد و این توده شروع به رشد می كند و گاهی شبیه پلاک می شود. از سوی 
دیگر، بثورات سندروم شیرین به نظر خشن و قرمز می آیند، درست شبیه یک واكنش آلرژیک. 
اگرچه بثورات در تمام بیماری ها از  نظر خارش و اندازه مشترک هستند، اما راش های مرتبط 

با سرطان خون روز به روز گسترش می یابند و رشد می كنند.
عفونت های مکرر یا در بازه ی زمانی مشخص

 اگر پس از مصرف داروها هنوز هم عفونت بدن تان رفع نشده است، بهتر است یک آزمایش 
كامل شمارش هموگلوبین، گلبول سفید و پلاكت انجام دهید. سطح گلبول های سفید غیر 
طبیعی منجر به اختلال سیستم ایمنی شده و می تواند عفونت های مكرر ایجاد كند، در حالیكه 
كه فرد همیشه گمان می كند دچار یک بیماری مانند آنفلوآنزا شده كه همراه است با سایر نشانه 
های لوسمی مانند كبودی و خستگی. از آنجا كه بسیاری از علائم لوسمی با علائم سایر بیماری 
ها مشترک است، شمارش سلول های خونی و بیوپسی مغز استخوان به تشخیص نوع سرطان 

خون كمک می كند.

نشانه های خاموش سرطان خون
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 حجت الاسلام ذوالنور  در دیدار سردار مجتبایی مطرح كرد:  

عدم رعایت قانون از سوي موتورسواران در قم 
عضو كمیسیون امنیت ملي و سیاست خارجي مجلس شوراي اسلامي از پلیس به عنوان 

پیشاني نظام اسلامي نام برد كه باید در تراز جمهوري اسلامي قدم بردارد. 
 حجت الاسلام مجتبي ذوالنور  به همراه مهندس احمد امیرآبادي فراهاني از نمایندگان 
مردم قم در مجلس شوراي اسلامي با سردار "مجتبایي" فرمانده انتظامي استان قم دیدار 

و گفت و گو كردند. 
هیچ دستگاهي تنوع ماموریت هاي ناجا را ندارد 

حجت الاسلام ذوالنور با بیان اینكه هیچ دستگاهي تنوع ماموریت هاي ناجا را ندارد، 
تصریح كرد: نیروي انتظامي ذو ابعاد بوده و با تعدد مأموریت مواجه است و این كار ساده 

اي نیست. 
وي گفت: امروز كه كشور حال و هواي جنگ را ندارد تهدیدات براي خانواده ها در عرصه 

سایبري خودنمایي كرده و این موضوع كار ناجا را پیچیده تر مي كند. 
نماینده مردم قم در مجلس شوراي اسلامي افزود: علي رغم سختي كار، تنوع ماموریت و 
حجم فعالیت در نیروي انتظامي متاسفانه حقوق كاركنان این نیرو كه باید 20 درصد از سایر 
دستگاه هاي دولتي بیشتر باشد، 15درصد كمتر است لذا این موضوع را  به مجلس پیشنهاد 

داده و تلاش مي كنیم تا این امر به تصویب برسد. 
وي همچنین از جذب نیروهاي معتقد، ولایي، متعهد به نظام اسلامي در نیروي انتظامي 

قدرداني كرد. 
عضو كمیسیون امنیت ملي و سیاست خارجي مجلس شوراي اسلامي، از پلیس به عنوان 

پیشاني نظام اسلامي نام برد كه باید در تراز جمهوري اسلامي قدم بردارد. 
ذوالنور با اشاره به همدلي میان نمایندگان مردم قم در مجلس شوراي اسلامي در برخورد 
با برخي ناهنجاري ها در استان، عزم جمعي مسئولان مربوطه را لازمه این موضوع دانست. 
وي با اشاره به عدم رعایت قانون از سوي موتورسواران در قم، بر لزوم فرهنگ سازي در این 

رابطه از سوي صدا و سیما تاكید كرد. 
کسب رضایتمندي حداکثري مردم قم از پلیس 

سردار"كاظم مجتبایي"فرمانده انتظامي استان قم در این جلسه، گفت: شرایط خدمت در 
نیروي انتظامي به گونه اي است كه پلیس باید با بخش هاي مختلف اجتماع با رأفت و نیز 

با مجرمان، رفتاري قاطعانه داشته باشد. 
وي به حساسیت كار پلیس در قم و انتظاراتي فراتر  از یک استان از آن اشاره كرد و 
گفت:خوشبختانه در درون سازماني بزرگ مانند نیروي انتظامي اقدامات خوبي براي ارتقاء 
علمي، شناختي و ادراكي كاركنان انجام شده تا آنان با معلومات بالا و دركي صحیح از 

ماموریت، بهنگام و به موقع عمل كنند. 
فرمانده انتظامي استان قم به كسب رضایتمندي حداكثري مردم قم از پلیس در ارزیابي 
هاي ناجا اشاره كرد و گفت: امروز پلیس ارتباط خود را با دستگاه هاي فرهنگي، سیاسي و 
اجتماعي حفظ كرده و ضمن برخورداري از تخصص لازم، علم مدارانه براي پیشبرد اهداف 

خود گام بر مي دارد. 
از سوي برخي  قانون  ترافیک شهري و عدم رعایت   سردار مجتبایي به مشكلات 
موتورسواران در قم اشاره و 17دستگاه را مسئول ساماندهي موتورسیكلت سواران دانست و 

حل مشكلات زیر ساختي استان و فرهنگ سازي را در این رابطه مهم ارزیابي كرد. 
ضرورت کنترل بیش از پیش فضاي مجازي 

مهندس "احمد امیرآبادي فراهاني" نماینده مردم قم و عضو هیئت رئیسه و كمیسیون 
تلفیق و برنامه ششم توسعه مجلس شوراي اسلامي نیز طي سخناني با اشاره به حضور 
پلیس در تامین امنیت دهمین دوره انتخابات مجلس شوراي اسلامي، از حساسیت و رعایت 

بي طرفي پلیس در اجراي قانون قدرداني كرد. 
عضو هیئت رئیسه و كمیسیون تلفیق و برنامه ششم توسعه مجلس شوراي اسلامي سپس 
به موضوع حجاب و عفاف و دغدغه متدینین و خانواده معظم شهداء و ایثارگران اشاره و 
ضمن قدرداني از حساسیت دستگاه قضائي و نیروي انتظامي در این رابطه بر لزوم اهتمام 

تمامي دستگاه ها تاكید كرد. 
مهندس امیرآبادي سپس با تاكید بر ضرورت كنترل بیش از پیش فضاي مجازي از 
سوي متولیان امر، خاطرنشان كرد: ما در مباحث اعتقادي كوتاه نمي آییم اگر در این زمینه 
كمبودي وجود داشته و نیاز به تصویب قانون داریم باید در مجلس این موضوع بررسي شود. 

مدیركل تعاون، كار و رفاه اجتماعی  استان قم :

95 درصد از واحدهای مسکن مهر قم 
واگذار شده است 

مدیركل تعاون، كار و رفاه اجتماعی قم از واگذاری حدود 95 درصد از واحدهای مسكن 
مهر در این استان خبر داد. 

نصرالله بازوند شامگاه دوشنبه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در تالار امام 
جواد )ع( استانداری اظهار كرد: از حدود 2 هزار و 900 واحد مسكن مهر كه دولت متعهد 
ساخت و تحویل آن بود، در كل 46 واحد باقی مانده كه هر كدام از آنها بیش از 95 درصد 
پیشرفت فیزیكی دارند، و به زودی واگذار خواهد شد.وی افزود: اداره كل راه و شهرسازی 
مسئول اجرای این طرح است و اداره تعاون فقط تعاونی های آن را تشكیل می دهد. وی 
با تاكید بر اینكه طرح مسكن مهر تمام شده و اداره تعاون نه حق ثبت نام دارد و نه آن را 
انجام می دهد، اضافه كرد: بین 200 تا 270 تعاونی مسكن مهر در قم تشكیل شده، و هر 
تعاونی كه به اتمام می رسد، منحل شده و دیگر حق فعالیت ندارد. بازوند در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به اهتمام جدی اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعی برای توسعه 
مشاغل خانگی، افزود: معمولا كار معرفی متقاضیان كار در بخش مشاغل خانگی از سوی 
دستگاه های اجرایی انجام، و وظیفه نظارت نیز با خود آنها است و اداره كار فقط مجوز آن 

را صادر می كند.
 سالانه بین 8 تا 9 هزار شغل ایجاد خواهیم کرد

وی با بیان اینكه هر دستگاهی كه طرحی در راستای اشتغال زایی انجام می دهد، هیچ 
منافاتی با بحث مشاغل خانگی ندارد، تصریح كرد: ایجاد شغل یكی از مهمترین اولویت های 
اداره تعاون است، اگر همه دستگاه ها حمایت و پشتیبانی های لازم را داشته باشند سالانه 
بین 8 تا 9 هزار شغل ایجاد خواهیم كرد. وی اضافه كرد: از كل این تعداد تنها یكهزار مورد 
آن مربوط به مشاغل خانگی است، از این رو هر چقدر بتوانیم در بحث تولید شغل تلاش می 

كنیم، تا در راستای حل معضل بیكاری توفیق های بیشتری را بدست آوریم.
بازوند همچنین گفت: به منظور دستیابی به سهم 25 درصدی تعاون از اقتصاد كشور، 
تاسیس تعاونی های نو و جدید از جمله سهامی های عام و فراگیر ملی را برای تامین نیاز 
تولید كنندگان و تبدیل واحدهای صنعتی خصوصی به تعاونی را در دستور كار خواهیم 
داشت.وی یادآور شد:از مجموع 2هزار و 400 تعاونی ثبت شده درقم یكهزار و 100 واحد 
آن فعال است، كه پروانه حدود 300 مورد آن ابطال شده و بقیه نیز تعطیل یا نیمه تعطیل 
هستند، و اگر همین تعداد فعال یا نیمه فعال را نیز تقویت كنیم، به كلی از اهداف خواهیم 
رسید.مدیركل تعاون قم همچنین با اشاره به اقدامات انجام شده در راستای اجرای طرح 
ملی توسعه كسب وكار و اشتغال پایدار یا به اختصار تكاپو، افزود: ما به دنبال رفع مشكلات 
حقوقی و قانونی آن هستیم، قم به عنوان پایلوت این طرح انتخاب شده در این خصوص 
ضمن احصای مشكلات قانون كار و تعاون با دستور وزیر تعاون دولت تدبیر و امید و شخص 
رئیس مجلس شورای اسلامی كمیته ویژه ای با مشاركت مركز تحقیقات مجلس و تعاون 
قم تشكیل شده و الان در حدود 4 ماه است كه داریم روی این قضایا كار می كنیم و همه 
موارد را به مركز تحقیقات گزارش می دهیم.وی همچنین با اشاره به اجرای طرح كاج یا 
كاهش اعتیاد جامعه كار و تولید، افزود: در این خصوص 19 درصد از افراد دارای مشكل به 
لحاظ اعتیاد به مواد مخدر با هماهنگی بسیار خوبی كه با ستاد مبارزه با مواد مخدر انجام 

گرفت، مورد باز پروری قرار گرفتند.

معاون امور جوانان هلال احمر استان قم  خبرداد:

شرکت  9 هزار جوان قمی 
درطرح اوقات فراغت

 معاون امور جوانان  هلال احمر استان قم گفت: تعداد اعضای شركت كننده در اردوهای 
استانی هزار و 56 نفر، همایش ها و مسابقات فرهنگی ورزشی 3 هزار و 723 نفر و فعالیت های 

عام المنفعه و بشردوستانه 13 هزار و 759 نفر بوده است. 
محمد مصباحی ، با اشاره به فعالیت های سازمان امور جوانان جمعیت هلال احمر قم در 
5 ماهه نخست امسال اظهار داشت: معاونت جوانان سازمان هلال احمر استان قم به منظور 
ایجاد تفریح نشاط و سرگرمی اعضای جوانان به برگزاری مسابقات، همایش ها و نیز اردوهای 
استانی اقدام كرده است. وی با بیان استقبال پرشور جوانان از این برنامه ها، افزود: تعداد 
اعضای شركت كننده در اردوهای استانی هزار و 56 نفر، همایش ها و مسابقات فرهنگی 
ورزشی 3 هزار و 723 نفر و فعالیت های عام المنفعه و بشردوستانه 13 هزار و 759 نفر 
بوده است. مصباحی با اشاره به طرح اوقات فراغت جوانان هلال احمر گفت: در این طرح 
حدود 9 هزار نفر و در كلاس های آموزشی، امدادی، ورزشی، مهارتی و فنی حرفه ای نیز 
2 هزار و 634 نفر شركت كردند. جوانان مستعد هلال احمری توانستند دو عنوان برتر در 
عرصه فعالیت های اجتماعی جشنواره علی اكبر)ع( را كه در روز جوان برگزار می شود به خود 
اختصاص دهند. معاون امور جوانان هلال احمر قم افتخارات كسب شده توسط اعضای جوانان 
را موردتوجه قرار داد و تصریح كرد: اعضای مستعد و پرتلاش جوانان توانستند رتبه سوم 
كشوری حمل مصدوم خواهران در مسابقه رفاقت مهر، رتبه نخست عكاسی در جشنواره 
ملی عشق و ایمان و دو رتبه برتر در مسابقه كشوری شعار برتر در عرصه پیشگیری از اعتیاد 
را كسب كنند. وی با اشاره به اعزام دو گروه از دانش آموزان به مرحله كشوری المپیاد آماده 
دادرس افزود: این گروه از دانش آموزان بعد از پشت سر گذاشتن مسابقات مدرسه، شهری و 

استانی به مرحله كشوری رسیدند كه امیدواریم افتخارآفرینی كنند.
مصباحی با اشاره به برگزاری جشن ازدواج برای اعضای جوانان هلال احمر خاطرنشان كرد: 
مراسم هفته ازدواج برای اعضای جوانان جمعیت هلال احمر و كسانی كه در دانشگاه علمی 

كاربردی هلال احمر استان تحصیل كرده و به تازگی ازدواج كرده اند برگزار می شود.

 نمایندگان مردم در مجلس با انتقاد از نحوه رسیدگی به بناها وخانه های تاریخی ضمن آنكه 
واگذاری آن ها را به بخش خصوصی اقدامی موثر برشمردند نسبت به نحوه این واگذاری ها كه 

می تواند ماهیت آثار را خدشه دار كند ابراز نگرانی كردند. 
اساسا تداخل بافت های تاریخی وفرسوده و نحوه دخالت در آن ها مدت ها است كه مورد بحث 
مدیران شهری، میراث فرهنگی و شركت های مختلف عمران و شهرسازی است، در این میان 
بی توجهی به ارزش های كالبدی، تاریخی و هویتی برخی بافت ها و خانه های تاریخی از سوی 
بعضی شركت های مداخله كننده و نیز تعلل سازمان میراث فرهنگی و گردشگری در تعیین 
محدوده های تاریخی و تدوین ضوابط و سیاست های جدید در نحوه مداخله در آنها، بیش از پیش 

این سازه های ارزشمند را در معرض تهدید قرار داده است.
ضرروت حفظ و نگهداری بناها و خانه های تاریخی بر كسی پوشیده نیست چراكه این بناها 
علاوه براینكه هویت، تاریخ و تمدن هر سرزمینی را تشكیل داده و می توانند ثروت آفرینی را برای 
هر كشوری به دنبال داشته باشند در ارتقاء ارزش و جایگاه آن ها در مجامع بین المللی نیز تاثیر 
مستقیم دارد به همین دلیل است كه كشورهایی كه قدمت و تاریخ چشمگیری ندارند برای 
متمدن و تاریخ دار جلوه دادن خود تلاش های بسیاری می كنند و از حداقل های شان نهایت بهره 

را در زمینه هایی همچون گردشگری و... می برند.
در ایران نیز با وجود توجه بیشتر به آثار تاریخی در چند سال اخیر هنوز مشكلات و بی توجهی 
متعددی پیرامون این آثار به ویژه خانه های تاریخی وجود دارد و واگذاری آن ها به بخش خصوصی 

به عنوان اصلی ترین طرح سازمان میراث فرهنگی و گردشگری با ایراداتی رو به رو است.
در این بین توانمندسازی صاحبان خانه های تاریخی، اجرای صحیح واگذاری ها به بخش 
خصوصی به منظور كاهش هزینه های تحمیلی به سازمان میراث فرهنگی و حفظ و نگهداری 
مناسب از بناها، همچنین سودآوری و كسب بهره اقتصادی از طریق این واگذاری ها با حفظ 
كاربری از جمله موضوعات مهم و اساسی است كه دوستداران میراث فرهنگی نسبت به آن 

واكنش نشان داده و خواهان رفع نواقص در این زمینه ها از سوی میراث فرهنگی هستند.
به همین منظور جمعی از نمایندگان خانه ملت در فرصت ها و مجال های مختلف و با مشاهده 
آسیب هایی كه بناها و خانه های تاریخی پایتخت و دیگر شهرها وارد شده انتقادات خود را از كم 
كاری ها ابراز كرده و با آسیب شناسی مسائل و ارائه راهكار قول های مساعدی نیز برای حمایت از 

این آثار و متولیان شان داده اند.
  جلودارزاده: بودجه مشخصی برای حفظ آثار تاریخی در نظر گرفته شود

سهیلا جلودارزاده در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت در رابطه با وضعیت خانه در 
حال تخریب "شیح فضل الله نوری" و تخریب 800 خانه تاریخی در شهر تهران طی 15 سال 
اخیر، گفت: حفظ اماكن تاریخی به دلایل مختلفی همچون آگاهی دهی و آشنایی آیندگان با 
تمدن ایران و عبرت گیری آن ها از گذشته ضروری است اما متاسفانه طی سال ها و دهه های 
گذشته در حفظ امكان و ابنیه تاریخی شهر تهران و دیگر شهرها كوتاهی هایی صورت گرفته و 
حتی اماكنی كه به ثبت ملی و جهانی رسیده اند با قدمت چند صد یا چند هزار ساله را تخریب 

كرده ایم.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینكه در مجلس پنجم و ششم بودجه مشخصی برای حفظ آثار تاریخی در نظر گرفته شد و 
بهتر است این اتفاق در مجلس فعلی نیز بیفتد، افزود: با واگذاری این خانه ها به نهادهای مردمی 
و خصوصی می توان سبب حفظ، نگهداری و بهربرداری مالی و معنوی از آن ها شد و این كار 
می تواند در دورانی كه سازمان میراث فرهنگی و گردشگری بودجه كافی ندارد، راهكار مناسبی 
برای حل مشكلات باشد چراكه در این صورت با حفظ هویت خانه ها می توان بهربرداری های 

اقتصادی نیز آن ها كرد.  
وی در ادامه افزود: معتقدم مجمع نمایندگان تهران باید این موضوع را در دستور كار خود قرار 
داده و ضمن تعامل با دولت در مسیر حل این مشكل و استفاده بهینه از این خانه های تاریخی 

اقدام كنند.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس تاكید كرد: نمی توان این 
مراكز فرهنگی را به حال خود رها كرده یا با تغییر كاربری صددرصد آن ها را مثلا صرفا تبدیل به 
رستوان كرد البته بهتر است برای تامین بخشی از هزینه ها قسمتی از خانه را به این امور اختصاص 

داد اما نباید كاربری برخلاف موقعیت فرهنگی آن ها تغییر كند.
به گزارش خبرگزاری خانه ملت، طبق آخرین اخبار خانه شیخ فضل الله نوری  با 110 سال 
قدمت در خیابان بهشت تهران، وضعیت بسیار نامناسب و در حال تخریبی دارد، در حالی كه 
مسئولان دو سال قبل قول ثبت ملی این خانه را داده اند اما این خانه همچنان به حال خود رها 

شده است.
  نجفی: تخریب خانه های تاریخی تهران غیرقابل مسامحه است

همچنین محمدرضا نجفی با انتقاد از روند رو به رشد تخریب خانه های تاریخی شهر تهران به 
خانه ملت، گفت: این ابنیه تاریخی سمبُل ها و نمادهایی از گذشته و تمدن ایران زمین هستند كه 
باید به عنوان میراثی برای نسل آینده نیز باقی بماند؛ درواقع پیوند میان گذشته و آینده با وجود 

این بناها و تأثیر فرهنگی شان محقق خواهد شد.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
عدم مراقبت اصولی از بناهای تاریخی و بی تدبیری نسبت به سرمایه های معنوی متعلق به نسل 

حاضر و آینده، غیرقابل مسامحه است.
وی افزود: به نمایندگی از مجمع نمایندگان تهران از همه دستگاه های ذی ربط از جمله 
شهرداری، سازمان میراث فرهنگی و گردشگری و دیگر نهادهایی كه مالكیت این آثار را بر عهده 

دارند، می خواهم كه با دقت تمام این سرمایه های ملی را محافظت كنند.
نجفی با بیان اینكه فرزندان ما باید بتوانند بخشی از تمدن، گذشته و حتی آینده خود را در این 
مصادیق و نمادها جستجو كنند، گفت: ابنیه و آثار تاریخی می توانند فرصت های متعددی را برای 
ایران در عرصه های جهانی ایجاد كنند و نبودشان خلاء و نُقصان  بسیاری در حوزه های فرهنگی، 
آموزشی و فكری به دنبال دارد كه در نتیجه در مرحله نخست؛ از مسئولان مربوط تقاضای 
حفاظت از این آثار را داریم و در مرحله بعد؛ به صورت جدی از جایگاه قانون گذاری و نظارتی وارد 

شده و با هرگونه كوتاهی در حفظ سرمایه های ملی برخورد خواهیم كرد.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی در پایان 
تاكید كرد: مسامحه ای از سوی مجلس و مشخصا از سوی نمایندگان شهر تهران درخصوص 

تخریب و نابودی خانه ها و عمارت های تاریخی این شهر صورت نخواهد گرفت.
به گزارش خانه ملت، طبق آمار اعلام شده طی 15 سال گذشته 800 خانه تاریخی در شهر 

تهران تخریب شده است.
  سیاوشی شاه عنایتی: طبق قانون آثار ملی ثبت شده 

به هیچ عنوان نباید تخریب شوند
بنابراین گزارش طیبه سیاوشی شاه عنایتی نیز با ابراز تاسف از تخریب یک خانه تاریخی در 
خیابان زعفرانیه تهران به خبرنگار خانه ملت، گفت: این اقدام از سوی هر فرد حقوقی و حقیقی 
خلاف قانون است و میراث فرهنگی باید از طریق دستگاه قضایی آن را پیگیری كنند چراكه 
تخریب این بنا به معنای از بین بردن هویت تاریخ این سرزمین است و طبق قانون آثار ملی ثبت 
شده به هیچ عنوان نباید تخریب شوند لذا بهتر بود میراث فرهنگی تعامل بیشتری با صاحب 
بنا برقرار می كرد.   نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: اگرچه كاربری این ساختمان تغییراتی داشته اما بنای اصلی آن با قدمت بیش 

از 100 سال میراث مهمی برای ما محسوب می شد.
سیاوشی عنایتی با بیان اینكه در چند ماه اخیر چندین مورد دزدی و تخریب آثار تاریخی در 
تهران دیده شده است كه البته این خُسران ها جیران  ناپذیرند، گفت: وجود قوانین سخت و محكم 
و با نظارت دقیق تنها راه مقابله با تخریب بناهایی است كه زمین آن ها ارزش مادی بسیاری دارد.

وی با بیان اینكه كمیسیون فرهنگی به این مسئله ورود می كند تا چاره ای برای آن اندیشیده 
شود، گفت: باید بررسی كرد خلاءقانونی یا نظارتی كجاست، یا اینكه چرا ضمانت قانونی برای این 
مسئله وجود ندارد، البته تخریب این خانه و سرقت كاشی های سردر یک خانه قدیمی در تهران 

از مسائل مهم و قابل پیگیری كمیسیون فرهنگی خواهد بود.
عضو كمیسیون فرهنگی مجلس افزود: همه دستگاه ها باید نسبت به میراث تاریخی كشور 

حتی اگر وظیفه قانونی در این زمینه ندارند، احساس مسئولیت كنند.
  سیاوشی شاه عنایتی: تغییر کاربری خانه های مشاهیر قابل دفاع نیست

طیبه سیاوشی شاه عنایتی همچین در گفتگویی دیگر  با خانه ملت با انتقاد از نحوه مرمت 
خانه جلال آل احمد و سیمین دانشور، گفت: خرید این خانه ها توسط شهرداری یا سازمان میراث 
فرهنگی و گردشگری جهت تبدیل به خانه-موزه اقدام پسندیده ای است كه معمولا پس از 
فوت مشاهیر بزرگ اتفاق می افتد درواقع شهرداری با خرید این خانه ها به حفظ بخش مهمی از 
فرهنگ این جامعه كمک می كند اما تغییر در شكل و شمایل آن ها كه هویت شان را به مخاطره 

بیاندازد، قابل دفاع نیست. نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: به یقین آرا و نظرات متفاوتی در تبدیل خانه بزرگان فرهنگی به موزه 
وجود دارد كه تأمین نظرات همگان امكان پذیر نیست اما بهتر است درباره تغییرات با خانواده و 

وراث هماهنگی شود و این تغییرات هویت خانه را دستخوش آسیب قرار ندهد.
وی با بیان اینكه مناقشات بر سر اموال خانم سیمین دانشور و همچنین بوروكراسی ها به اندازه 
كافی روند تبدیل این خانه تاریخی و زیبا به موزه و البته بازسازی آن را به تأخیر انداخته است، 
افزود: اگر در بخش هایی از این منزل به عنوان مرمت و بازسازی تغییر كاربری صورت گرفته باشد 

متولیان امر باید پاسخگو باشند.
عضو كمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینكه خانه سیمین و جلال آل احمد می تواند به 
محفلی برای اهالی كتاب و ادب تبدیل شود، گفت: كشور ایران چه در زمان معاصر و چه در تاریخ 
كهن خود مفاخر و بزرگان فراوانی در زمینه های مختلف تحویل جامعه بشری داده است و وظیفه 

متولیان فرهنگی حراست از میراث آن ها و شناسایی شان به نسل جوان است.
به گزارش خبرگزاری خانه ملت، به تازگی خواهرزاده جلال آل احمد با گلایه از كند بودن 
مرمت منزل دایی اش توسط شهرداری از تخریب و تغییر كاربری بخش های از این منزل به نام 

مرمت، انتقاد داشته است.
  محجوب: کمیته ویژه ای برای نگهداری از خانه های تاریخی بهارستان تشکیل 

شود/ وضعیت خانه امجدالسلطنه به مرز هشدار رسیده
این گزارش می افزاید؛ علیرضا محجوب نیز در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت 
با اشاره به وضعیت نابسامان خانه تاریخی امجدالسلطنه در میدان بهارستان و عدم همكاری 
بانک مركزی به عنوان صاحب بنا با سازمان زیباسازی شهرداری، گفت: میدان بهارستان یكی 
از تاریخی ترین و غنی ترین میادین شهر تهران به لحاظ دارا بودن اماكن و خانه های تاریخی 
محسوب می شود به همین دلیل جای تعجب دارد كه مسئولان از این بناها در حوالی خیابان های 

بهارستان و جمهوری به درستی حفظ و نگهداری نمی كنند.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینكه دوگانگی خاصی در نوع برخورد با بناهای تاریخ شهر تهران وجود دارد، افزود: اگرچه برخی 
بناهای تاریخی پهلوی در خیابان ولیعصر به خوبی نگهداری می شوند اما در نگهداری خانه 
امجدالسلطنه در میدان بهارستان با قدمت بیش از 110سال كوتاهی صورت می گیرد بنابراین با 
توجه به اینكه وضعیت این خانه از  خط زرد گذشته باید به بانک مركزی هشدار داد كه در صورت 

وقوع هر گونه اتفاق ناخوشایند برای آن باید خسارت های سنگینی متحمل شود. 
وی ادامه داد: اكثر خانه های اطراف مجلس شورای اسلامی قدمتی به اندازه خود مجلس دارند 
كه به همراه دیگر بناهای موجود، مجموعه ای تاریخی را تشكیل می دهند لذا باید كمیته ویژه ای 

برای نگهداری از آن ها تشكیل شود.
محجوب با بیان اینكه محوطه تاریخی بهارستان پس از میدان ارگ و خیابان ناصرخسرو دومین 
محوطه تاریخی ارزشمند پایتخت است، تأكید كرد: متولیان با كوتاهی های خود در حال از بین 

بردن این بناهای تاریخی ارزشمند هستند اما نباید در برابر بی مسئولیتی ها سكوت كرد.
عضو كمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی گفت: كوتاهی در صیانت از این بنای تاریخی 
به هیچ عنوان پذیرفتنی نیست لذا شهرداری و سازمان میراث فرهنگی و گردشگری باید در مقابل 

بی قانونی بایستند و عدم برخورد آن ها به مثابه دست داشتن در این تخلف محسوب می شود.
  جعفرپور: سازمان میراث فرهنگی به مالکان خانه های تاریخی

 نه اجازه بازسازی می دهد نه فروش
همچنین جمشید جعفرپور به خانه ملت درباره طرح »حمایت از احیا و مرمت بافت های 
فرهنگی تاریخی و توانمندسازی ساكنین و مالكین آن ها«، گفت: حفظ بافت های تاریخی به 

معنای حفظ هویت و تاریخ چندین هزار ساله ایران زمین است و با توجه به افزایش نفوذ و هجوم 
فرهنگی حفظ این هویت باید جزء اهداف مهم مدیران باشد؛ به همین دلیل طرحی كه بتواند از 

این بافت ها و ساكنین آن ها حمایت كند، ضرروی به نظر می رسد.
نماینده مردم لارستان در مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه سازمان میراث فرهنگی، 
شهرداری و وزارت راه و شهرسازی هر كدام به نوعی متولی حفاظت از بافت های تاریخی هستند، 
افزود: متاسفانه سازمان میراث فرهنگی و گردشگری روی بسیاری از این خانه ها دست گذاشته 
و حتی اجازه بازسازی را به مالكین نمی دهد و آنها علاوه بر اینكه اجازه بازسازی ندارند، میراث 
فرهنگی نیز این آثار را از آن ها نمی خرد و این مسئله سبب در تنگنا قرار گرفتن آن ها شده است؛ 
درحالی كه خود این سازمان نیز بودجه لازم برای این رسیدگی را ندارد. وی با بیان اینكه وزارت 
راه و شهرسازی باید به كمک میراث فرهنگی بیاید، گفت: یكی از راه های حل مشكل خانه ها 
و بافت های تاریخی این است كه وزارت راه پول خرید این خانه ها را بپردازد و بعد این اماكن در 
اختیار نهادهای فرهنگی دولتی قرار بگیرد تا علاوه بر حفظ بنای تاریخی از آن استفاده فرهنگی 
نیز شود، البته این طرح در شهرستان لارستان جواب داده و می توان آن را به كل كشور نیز تسری 
داد. عضو كمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینكه راه دیگر حفظ بناهای تاریخی توانمندسازی 
مالكان آن ها است، ادامه داد: باید مالكان را به حفظ این كاربری مجاب كرد چراكه معمولا وام ها و 
تسهیلات بانكی سودها و بهره های بالا دارند به همین دلیل مالكان با چنین وام هایی به سختی 
موافقت خواهند كرد، بنابراین بهتر است با حفظ كاربری از این اماكن بهره اقتصادی برد، مثلا 

برپایی سفره خانه یا رستوران سنتی در بخش هایی از این اماكن می تواند مشكل را حل كند.
  نیکفر: بخش خصوصی در اولویت واگذاری ها باشد 

ذبیح الله نیكفر نیز در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت با اشاره به اینكه با واگذاری 
بناهای تاریخی به بخش خصوصی می توان از ظرفیت موجود در این بخش در راستای مرمت و 
احیای اماكن تاریخی بهره برد، گفت: البته واگذاری آثار تاریخی به بخش خصوصی، تیغ دولبه 
است كه گاهی می تواند موجب تخریب بنا و آثار تاریخی شود؛ از این رو مسئولان این سازمان 
باید در واگذاری ها به بخش خصوصی دقت و نظارت ویژه ای داشته و این اقدام كاملا در چارچوب 

قانون انجام شود.
نماینده مردم لاهیجان و سیاهكل در مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه در اجرای این 
طرح امكان واگذاری اماكن تاریخی به بخش خصوصی داخلی و خارجی وجود دارد، ادامه داد: 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در واگذاری ها، بخش خصوصی داخلی را 

در اولویت قرار دهد.
وی با انتقاد از وجود برخی كاربری های اداری در فضاهای تاریخی، تصریح كرد: به هیچ عنوان 
نباید از بناهای تاریخی بهره برداری اداری شود؛ از این رو سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری باید نسبت به رفع این مشكل و بازپس گیری اماكنی كه مورد بهره برداری اداری 

می شود سریعا اقدام كند.
این نماینده مردم در مجلس دهم با اشاره به اینكه برخی از آثار تاریخی شناخته شده به دلیل 
كمبود بودجه و عدم ترمیم و مرمت، قابل بازدید و استفاده برای عموم مردم نیستند، افزود: 
می توان با مرمت و احیای مجدد چنین بناهایی فضای مناسبی برای آشنایی بیشتر مردم و 

گردشگران خارجی با تاریخ و فرهنگ ایران اسلامی فراهم كرد.
سخنگوی فراكسیون میراث فرهنگی، گردشگری، صنایع دستی و مناطق آزاد مجلس شورای 
اسلامی اجرای صحیح طرح واگذاری بناهای تاریخی به بخش خصوصی را فرصتی  برای كاهش 
هزینه های سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در زمینه نگهداری و مرمت 
بناهای تاریخی دانست و گفت: با احیای مجدد این بناها و تغییر كاربری درست می توان زمینه 

اشتغال بسیاری از افراد جامعه را فراهم كرد.

نمایندگان ملت بررسی كردند؛ 

تیغ دولبه واگذاری  خانه های تاریخی به بخش خصوصی 
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نکــته

 در پی انتشار فایل صوتی سخنان آیت الله منتظری درباره حوادث سال67 و درحالی كه 
واكنش های مختلفی به این فایل صوتی 40دقیقه ای مطرح شد، علی مطهری با انتشار دو 
یادداشت نسبتاً  مختصر خواستار پاسخگویی مسئولان وقت به ویژه آقایان حسینعلی نیری، 
ابراهیم رییسی و پورمحمدی به عنوان مسئولان اصلی برگزاری دادگاه های آن سال درباره 

نحوه صدور و اجرای احكام اعدام منافقین شد.
درخواست فرزند آیت الله مطهری

مطهری در دومین یادداشت خود با تاكید بر این كه درصحت انتساب این فایل به آیت الله 
منتظری تردیدی نیست، صحبت های ایشان را مصداق دلسوزی و خیرخواهی برای انقلاب 
اسلامی دانست و گفت: اینكه نگرانی ایشان جا داشته یا نه و اصلًا ماجرا چه بوده، درست 
برای ما روشن نیست. همین دو یادداشت مختصر از سوی نماینده ای كه در یک دهه 
گذشته بخاطر مواضع صریح خود، در متن مهمترین مسائل سیاسی كشور از حصر دو 
كاندیدای انتخابات ریاست جمهوری 88 و ممنوع التصویری خاتمی تا مفاسد اقتصادی و 
سیاسی احمدی نژاد حضور داشته، كافی بود تا گروهی از اصولگرایان در مواجهه با مطهری 
قرار بگیرند. درحالی كه تا چند روز پس از انتشار این یادداشت، عموم اظهارنظرها در این باره، 
صرفاً به گستره صحبت درباره اصل موضوع حوادث سال 67 محدود می شد، نامه دوم 
مطهری خطاب به پورمحمدی وزیر دادگستری فعلی و یكی از مسئولان دادگاه های آن سال 
به رشته تحریر درآمده و با اشاره به سكوت و پاسخ های مسئولان به سوال های ایجاد شده، 

این نحوه رویارویی را مصداق »توضیح واضحات« دانسته بود.
آغاز هجمه علیه مطهری

یكی از اصولگرایان مجلس دهم در صحن علنی با تذكر به مطهری، اصل بیان موضوع 
توسط مطهری را زیرسوال برد. محسن كوهكن كه پس از یک دوره غیبت در مجلس نهم، 
بار دیگر از حوزه انتخابیه لنجان استان اصفهان راهی بهارستان شده، زمانی كه مطهری 

ریاست نشست علنی را برعهده داشت، با كنایه به نایب رییس، از لاریجانی بخاطر این كه 
مسائل امنیتی را در پارلمان مراعات می كند، تشكر كرد و خطاب به مطهری گفت: ای كاش 
آقای لاریجانی ریاست مجلس را برعهده داشتند، چون این تذكر درباره شماست. در 
شرایطی كه مشكلات اقتصادی و اشتغال وجود دارد، زیبنده اعضای هیات رییسه نیست 
خوراک تبلیغاتی برای بیگانگان درست كند. مطهری بیان »توضیح واضحات« را پاسخی 
به سوال های ایجادشده ندانست و با آرامش خاص خود به تذكر كوهكن پاسخ داد. هرچند 
فریادهای »مرگ بر منافق« نمایندگان اصولگرا بر سر مطهری همچون روزهای نه چندان 
دور مجلس نهم با همراهی گروهی نمایندگان همراه نشد، اما چهار پنج حامی پیدا كرد؛ 
چند نفری بلافاصله گعده كردند تا با این سو و آن سو رفتن در صحن، حدود 20 امضا برای 
سلب صلاحیت مطهری از حضور در هیات رییسه جمع شود؛ امضای نامه ها در حالی بود كه 
رضیان قائم شهر می گفت موضوع نامه سلب صلاحیت مطهری نبوده است و چنین نامه ای 
را امضا نكرده است. كوهكن كه در جبهه پیروان خط امام و رهبری، نیابت باهنر را برعهده 
دارد، پرچم دار مخالفت با مطهری شد. این بار نمایندگانی از جبهه پایداری همچون جواد 
كریمی قدوسی و اصولگرایانی چون حاجی دلیگانی و سیدحسین نقوی حسینی و برخی از 

میانه روهای این جریان همچون محمدعلی پورمختار در مخالفت با مطهری گام برداشتند.
موضع گیری حامیان مطهری

بماند كه تعداد حامیان مجلسی مطهری كم نبودند؛ حامیانی كه عموماً همچون 
خود مطهری، همزمان با محكوم كردن نحوه انتشار فایل صوتی و نامناسب دانستن زمان 
انتشار آن، تاكید داشتند بنابر اصل 84 قانون اساسی، نمایندگان در قبال تمامی افراد ملت 

مسئولیت دارند و حق دارند درباره همه امور اظهارنظر كنند.
كواكبیان كه به عنوان نخستین سخنران جریان حامی مطهری وارد شد، علاوه بر تاكید 
بر حق و وظیفه قانونی مطهری، كنایه ای به باهنر زد و گفت: زمانی كه مهندس باهنر 

نایب رییس مجلس بود، درباره زمین و زمان و عالم و آدم اظهارنظر می كرد اما كسی اعتراضی 
نداشت. كمی بعد و در جلسه فراكسیون امید كه با حضور مطهری برگزار شد نیز بار دیگر بر 
این مواضع حمایتی تاكید شد و درحالی كه همزمان صحبت از پیگیری مجدانه اصولگرایان 
برای به جریان انداختن درخواست شان به منظور جلوگیری از ادامه حضور مطهری در 
جایگاه نایب رییسی مجلس مطرح بود، این بار نوبت به سیدحسین نقوی حسینی رسید كه 
با طرح مجدد این مسئله در قالب تذكری مشابه تذكرهای پیشین، مخالفت علیه اظهارات 
مطهری را ادامه دهد. این بار نیز مطهری باز همان توضیحات را در شرایطی بیان كرد كه 
پزشكیان ریاست جلسه را برعهده داشت و او از جایگاه نمایندگان عادی با آزادی بیشتر 
سخن گفت و خطاب به منتقدانش اعلام كرد كه »دایه دلسوزتر از مادر نشوند« و بار دیگر 
از مسئولان خواست »بجای شعار، درباره حوادث سال 67 توضیح دهند.« با این حال، ماجرا 
هنگامی جالب شد كه علی اصغر یوسف نژاد یكی از اعضای هیات رییسه مجلس در واكنش 
به صحبت های یكی از اعضای فراكسیون امید كه از بازپس گیری برخی از امضاكنندگان نامه 
سلب صلاحیت مطهری خبر داده بود، پرده از این برداشت كه اساساً چنین نامه ای تقدیم 
هیات رییسه نشده است. این درحالی بود كه در نامه ای كه تصویرش همان روز نخست در 
بعضی از رسانه ها بازتاب یافت، امضاهایی مشكوک نیز وجود داشت و نمایندگانی همچون 
عبدالله رضیان گفتند كه امضای شان برای نامه دیگری در محكومیت اقدامات سازمان 

مجاهدین خلق بوده و ربطی به موضوع سلب صلاحیت مطهری نداشته است.
در ادامه گفته های مطهری به صورت حقوقی در اظهارات محمدجواد فتحی عضو 
هیات رییسه كمیته سیاست داخلی فراكسیون امید بازتاب یافت و او با تاكید بر اینكه قرار 
نیست جمع آوری امضا به نتیجه برسد، بی پاسخ گذاشتن چنین سوال هایی را موجب بغرنج تر 
شدن مسائل و افزایش شایعه ها دانست و تلاش اصولگرایان به منظور بحران سازی از یک 

اظهارنظر ساده مطهری را تاسف برانگیز خواند.

محمد هاشمی رفسنجانی درباره روند تخریب و توهینی 
که این روزها در فضای سیاسی کشور جریان دارد، می گوید: 
جانب  از  یا  بودند  نظام  از  خارج  قبلا  کنندگان  تخریب 
دولت های دیگر حمایت می شدند اما الان درون نظام هستند.
محمد هاشمی که همواره زیر سایه برادر بزرگتر خود 
اکبر هاشمی رفسنجانی بوده و البته هیچ گاه از این موضوع 
گلایه ای نداشته است، زمانی که صحبت از آیت الله می شود؛ 
از او دفاع می کند و می گوید »آقای هاشمی وارد بازی های 

جناحی و اختلافات نمی شود و جا پای رهبری می گذارد.«
چندان تمایلی ندارد که در مورد احمدی نژاد و اتفاقات 
سال 84 صحبت کند »در مورد مسائل سیاسی صحبت 
نمی کنم.« با این وجود وقتی از هم نشینی آیت الله هاشمی و 
احمدی نژاد در مجمع می پرسیم می گوید احمدی نژاد یکی 
دوبار بیشتر در دوره جدید نظر نداده است و هاشمی هم 

فراجناحی فضای مجمع را مدیریت می کند.
وقتی از او درباره کندی کار مجمع پرسیدم او این امر را 
نشان از دقت نظر و کار کارشناسی مجمع عنوان می کند که 

به عقیده او یک حسن است نه یک عیب.
او که سابقه تکیه زدن بر کرسی ریاست سازمان صدا و 
سیما را در کارنامه دارد، فضای ملتهب این روزها را حاصل 
بی اخلاقی می داند و از تریبون داشتن تخریب کنندگان در 

صدا و سیما هم انتقاد می کند.
مشروح گفتگوی خبرگزاری خبرآنلاین با محمد هاشمی 

رفسنجانی را در ادامه بخوانید؛

مجمع  جایگاه  و  کارکرد  درباره  آنچه  هاشمی!  آقای 
تشخیص مصلحت نظام در میان مردم و نخبگان مطرح 
می شود این است که این نهاد، مسئول حل و فصل اختلافات 
مجلس و شورای نگهبان و تدوین برخی سیاست های کلی و 
مشورت دادن به رهبری است؛ اما به نظر می رسد روال کاری 
مجمع کند و طولانی است، مثلًا در یک جلسه در کل فقط 
یک یا دو بند از یک موضوع و طرح تصویب می شود؛ دلیل 

کندی روند کار مجمع چیست؟
مجمع تشخیص مصلحت نظام چند وظیفه دارد كه یكی از آنها 
حل اختلاف یا تصمیم گیری در مورد اختلافات میان شورای نگهبان 
و مجلس در قوانین است. معمولاً شورای نگهبان دو ایراد به مصوبات 
مجلس وارد می كند؛ یكی اینكه خلاف قانون اساسی و دیگری اینكه 
خلاف شرع است؛ اگر مجلس بر نظر خود اصرار كند این مصوبه به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام می آید و مجمع تصمیم می گیرد كه 
نظر مجلس یا نظر شورای نگهبان كدامیک درست است و بحث 
ماهوی انجام نمی دهد. مجمع از نظر مصلحت وارد می شود؛ به این 
معنا كه آیا مصلحت كشور این است كه این مصوبه اجرا شود یا 

مصلحت كشور نیست.
بحث دوم، حل معضل است؛ به این معنا كه معضل باید از سوی 
رهبری یا سران قوا به مجمع ارائه شود؛ مثلًا اگر بر سر موضوعی 
به بن بست رسیدند آن معضل به مجمع ارجاع می شود و این نهاد 
تصمیم می گیرد كه این معضل را به چه روشی حل كند؛ مثلًا در 
دوره آقای احمدی نژاد بحث انتخاب رئیس بانک مركزی مطرح بود 
كه به عنوان معضل از سوی رهبری به مجمع ارجاع شد و مجمع 
درباره آن تصمیم گرفت. تعداد موارد معضل بسیار كم است و بعضاً 
اتفاق می افتد. شاید در 37 الی 38 سال پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی چند معضل بیشتر نداشتیم كه بسیاری از آنها به سال های 

ابتدایی انقلاب بازمی گردد.
مسئله سومی كه مجمع در مورد آن تصمیم گیری می كند؛ 
مأموریتی است كه رهبری بر عهده مجمع قرار داده اند و آن تعیین 

سیاست های كلی در موارد مختلف است.
مباحث در سیاست های كلی عمدتاً كارشناسی هستند و مجمع 
به عنوان مشاور رهبری و كارشناس انتخاب شده است تا آنها را 
بررسی كند؛ البته كمیسیون های مختلف قبل از مجمع سیاست های 
كلی را بررسی می كنند. مجمع تركیب جامعی از دولت، مجلس و 
شخصیت های مستقل است و از نظر طیفی جامع ترین نهاد در كشور 
محسوب می شود كه سیاست های كلان را بررسی می كند. گاهی 
موافقان و مخالفان بر سر یک »و« یا اینكه یک كلمه باشد یا نباشد 
بحث می كنند؛ مثلاً  طبق آیین نامه یک یا دو مخالف در مورد مباحث 
مختلف بحث می كنند و نظر كمیسیون، نظر دولت، نظر مجلس و 
نظر شورای نگهبان بیان می شود و در انتها رأی گیری می شود؛ اما 
در مسائل حساس و مهم، آیین نامه موافق و مخالف رعایت نمی شود 
و مثلا به جای دو نفر، پنج مخالف و پنج موافق صحبت می كنند؛ 
بنابراین كندی مجمع به دلیل دقت و كارشناسی دقیق آن نسبت به 
مسائل است؛ از طرفی مصوبه ای كه از مجمع می گذرد باید عاری از 

ایراد و جامع الاطراف باشد.
 

برخی افراد هم البته بودند که درباره کندی تصمیم گیری 
در مجمع تشخیص مصلحت نظام آن را به چینش افراد مجمع 
ربط می دادند و از تعبیراتی مثل مجمع جای پیرمردهاست 

استفاده می کردند.
نه این طور نیست؛ اتفاقاً  فقط برخی از اعضای مجمع میانسال 
هستند، ببینید این نوع تأخیرها و كندی ها عیب نیستند؛ بلكه حسن 
هستند. برخی سیاست ها یک سطر الی دو سطر هستند؛ اما مجمع 
برای رسیدن به توافق یک جلسه صرف آن می كند؛ چون جنبه های 
مختلف را مورد بررسی و كلمات را تغییر می دهد؛ بنابراین كندی كاار 

مجمع حسن و حاكی از دقت نظر اوست.

مجمع با دستور امام )ره( تشکیل شد و در ابتدا به حل 
اختلاف می پرداخت؛ ولی در بازنگری قانون اساسی مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به عنوان بازوی مشورتی رهبری 
تعریف شد و جایگاه سیاسی ندارد؛ اما به نظر می رسد که 
تخریب تندروها و مخالفان آقای هاشمی گاهی به کل مجمع 
سرایت می کند و مجمع را به حاشیه می برد. ریاست آقای 
هاشمی بر مجمع چقدر جایگاه این نهاد را به حاشیه برده 
است و آقای هاشمی چقدر تلاش می کنند که حاشیه ها به 

مجمع سرایت نکند؟
با فرمایش شما موافق نیستیم. مجمع نه تنها در حاشیه نیست؛ 

بلكه در رأس است.

منظورم این است که از جانب تندروها به حاشیه می رود.
این گونه نیست و خواسته تندروها محقق نشده است. همان طور 

كه بیان كردید جایگاه مجمع در قانون اساسی و در نظامِ مدیریتی 
كشور ویژه است. هیچ كدام از نهادها جایگاهی مانند مجمع ندارند. 
آقای هاشمی نیز جایگاه مجمع را با تجربه، تدبیر و دانش خود بسیار 
خوب حفظ كرده اند. ایشان تلاش می كنند تا مجمع، جایگاهی 
فراجناحی داشته باشد و وارد بازی های جناحی و اختلافات نشود. 
حقیقاً جا پای رهبری می گذارند. همان طور كه می دانید مصوبات 
مجمع به ویژه در سیاست های كلی پس از تصویب، برای تأیید نزد 
رهبری می رود و معمولاً بدون تغییر از سوی ایشان تأیید و ابلاغ 

می شوند.

آیا موردی بوده که رهبری تأیید نکرده باشند؟
به یاد ندارم. معمولاً آنچه مجمع تصویب می كند و به عنوان 
كارشناس و مشاور خدمت ایشان می فرستد تأیید و ابلاغ می شود؛ 
بنابراین مجمع جایگاه خود را حفظ و فراجناحی و بی طرف عمل 
كرده است و در واقع مصلحت كشور را به بهترین نحو رعایت می كند. 
بخشی از این ویژگی های به مدیریت آقای هاشمی رفسنجانی مربوط 

می شود.

فکر می کنید انتصاب دوباره آقای هاشمی به ریاست 
مجمع ویژه پس از انتخابات 88 و حواشی که برای آیت الله 

پیش آمد چه پیامی برای تندروها داشت؟
از همان ابتدا آقای هاشمی در كشور و انقلاب جایگاه ویژه ای نزد 
امام )ره( و رهبری داشتند و عده ای درصدد تنزل این جایگاه بودند، 

پیام این اتفاق موفق نبودن آنها را می رساند.

به نظرتان انتصاب آقای هاشمی به ریاست مجمع قبل از 
اتفاقات 88 و بعد از آن به دلیل رابطه خوب ایشان با رهبری 

بود یا به دلیل احاطه به مسائل کشور و تجربه مدیریتی؟
هر دو. اگر به جملات رهبری در مورد رؤسای جمهور كشور دقت 
كنید، متوجه این جمله می شوید كه رهبری در مورد آقای هاشمی 
گفته اند هیچ كس برای من هاشمی نمی شود؛ بنابراین جایگاه آقای 
هاشمی نزد امام )ره( و رهبری جایگاه ویژه ای است. از طرفی ایشان 
بر مسائل اشراف كامل دارند. باید به نكته ای اشاره كنم و آن اینكه 
مجمع جایگاه خاصی را می پذیرد و نباید یک نهاد جناحی باشد؛ بلكه 
باید فراجناحی باشد تا مصلحت كشور را در نظر بگیرد. ممكن است، 
مسائل و موضوعات مجمع كم باشند؛ اما اگر مسئله ای پیش آید باید 

آن را به خوبی حل كند.
حضرت امام )ره( و رهبری تعبیری دارند و آن اینكه مجمع نهادی 
بن بست شكن در كشور است و اگر بن بستی پیش آید باید آن را حل 
كند. كسی كه می خواهد شكستن بن بست ها را مدیریت كند باید 
جامع الاطراف و ویژگی های خاصی داشته باشد. مجموعه این جهات 
دست به دست هم داده است تا آقای هاشمی طولانی مدت رئیس 

مجمع باشند.

به نقش مجمع و خارج کردن مسائل از بن بست اشاره 
کردید آیا مجمع در کنار مسئولیت های خود در حوزه های 
کلان و مشورتی در مسائل دیگر نیز ورود می کند؛ مثلًا میان 
نیروهای سیاسی و نهادها واسطه باشد تا به اختلافات خاتمه 

دهد.
چنین مواردی پیش نیامده است. از طرفی باید بگویم كه هفت 
الی هشت سالی است كه مرجعی برای حل اختلافات ایجاد شده 

است.

منظورم صرفاً اختلاف میان قوا نیستند؛ مثلًا اختلافاتی که 
میان نیروهای سیاسی یا نهادهای سیاسی به وجود می آید؟

نه. به مجمع مراجعه نمی كنند.

یعنی اعضای مجمع در مسائل و موضوعات مختلف ورود 
نکرده اند؛ مثلًا در ماجرای رفع حصر یا ماجرای یازده روز 
خانه نشینی آقای احمدی نژاد. این سوال را از این جهت می 
پرسم که بهرحال افرادی که در مجمع حضور دارند هرکدام 
به نحوی وزنه سیاسی محسوب می شوند و قدرت چانه زنی 

بالایی دارند.
نه مجمع در این نوع موارد هیچ گونه ورودی نداشته است.

 در صحبت های تان اشاره کردید که مجمع ترکیب خاصی 
دارد و واقعاً این طور هم هست نیروهایی در مجمع در کنار 
هم نشسته اند که در بیرون از مجمع اختلافات سیاسی و 
فکری شدیدی دارند و بسیاری اوقات در مقابل یکدیگر 
قرار می گیرند و انتقادات تندی می کنند؛ مثلًا افرادی مانند 
آقای هاشمی، روحانی و ناطق نوری در کنار افرادی مانند 
احمدی نژاد و جلیلی می نشینند. حال و هوای جلسات مجمع 

چگونه است و چگونه مدیریت می شود؟
بسیار صمیمانه و دوستانه است. اصلًا در جلسات مجمع یا 
مدیریت مجمع اختلافی وجود ندارد. هم در كمیسیون ها و هم در 

جلسات شورای مجمع فضای بسیار صمیمی و تعاملی حاكم است.

هیچ گاه میان چهره های سیاسی با مشی متفاوت تنشی 
ایجاد نشده است؟

اختلاف نظر در اظهارات صورت می گیرد؛ مثلاً  من نسبت به بندی 
نظری می دهم كه یكی موافق و دیگری مخالف است؛ اما پس از 
رأی گیری اختلافات كنار می روند. هر كسی در مجمع از منطقی قوی 
برخوردار باشد نظر دیگران را جذب می كند و رأی می آورد و بعد از 

رأی گیری تشنجی ایجاد نمی شود.

دلیل این نوع مناسبات و رفتار در زیر سقف مجلس چه 
چیزی است؟ این نوع چینش در اکثر نهادها وجود دارد مثل 
مجلس یا شورا ولی آنجا اختلافات پررنگ دیده می شود 

حتی در اظهارنظرها و نوع رفتارها؟
اعضای مجمع منتخب رهبری و جزو نخبگان نظام هستند، 
تجربه، دانش، رشد و بلوغ سیاسی بالایی دارند و بر اساس وظیفه بر 
سر مسائل مختلف نظر خود را ارائه می كنند؛ اما اگر نظر آنها اعمال 

نشود تكلیفی برای ایجاد تشنج ندارند.

آقای احمدی نژاد در دوران ریاست جمهوری شان به ندرت 
در جلسات مجمع شرکت می کردند؛ اما امروز بیشتر حضور 
دارند. ایشان در جلسات مشارکت دارند یا سکوت می کنند؟

به ندرت صحبت می كنند. در این دوره دو بار بیشتر صحبت 
نكرده اند.

پیش آمده که بر سر موضوعی با آقای هاشمی هم نظر بوده  
باشند یا نظر یکدیگر را تأیید کنند.

مورد خاصی پیش نیامده است. آقای هاشمی رفسنجانی معمولًا 
نظرات را جمع بندی و اگر اختلافی وجود داشته باشد، بحث می كنند. 
مجمع در مباحث مهم فقط به یک نفر موافق و مخالف اكتفا نمی كند؛ 
بلكه بحث را باز می گذارد تا اظهارنظر و جوانب امر مشخص شود و 

بعد از آن جمع بندی می كند.

سکوت آقای احمدی نژاد با روحیات ایشان سازگار نیست؛ 
چون در دوران ریاست جمهوری شان پرحاشیه بودند. دلیل 

سکوت ایشان در جلسات مجمع را چه می دانید؟
نمی دانم.

 
آقای هاشمی رفسنجانی ظهرهای شنبه جلساتی در 
مجمع برگزار می کردند؛ حتی براساس روایت ها کاندیداتوری 
آقای روحانی و حضورشان در انتخابات از دل این جلسات 
خارج شد. برگزاری این جلسات ادامه دارد؟ چه کسانی در 

حال حاضر در این جلسات شرکت می کنند؟
نمی دانم من در این جلسات شركت نمی كنم. جلسات مختلفی 

در مجمع تشكیل می شود.

منظورم همین جلساتی است که با محوریت خود ایشان 
برگزار می شد و ...

آقای هاشمی در هر جلسه ای شركت كنند محور هستند.

در این جلسات در مورد چه چیزهایی صحبت می کنند؟
نمی دانم در این جلسات شركت نكرده ام. در مجمع جلسات و 

كمیسیون های متعددی تشكیل می شود.

گفته می شود که جلساتی هم در جماران با محوریت آقای 
هاشمی و با موضوع انتخابات برگزار می شود؟

تصور نمی كنم چنین جلسه ای برگزار شود.

تأیید نمی کنید؟
اصلًا اطلاعی ندارم.

در سال های پس از انقلاب همیشه میان نیروهای سیاسی 
رقابتی وجود داشته که گاهی تند و تیز و گزنده هم شده 
است. در سال های اخیر انتقادها به سمت تخریب و توهین 
رفته اند و فضای خیلی بد و پرحاشیه ای در جامعه ایجاد شده 

است به نظرتان ریشه این تخریب ها کجاست؟
این مسئله به تبارشناسی نیاز دارد؛ وقتی موضوعات جامعه را 
تبارشناسی می كنیم متوجه می شویم كه این مسائل همیشه وجود 
داشتند و این طور نیست كه مربوط به امروز باشند. شاید شما 
سال های اول انقلاب را به یاد نداشته باشید كه چه توهین هایی به 
شهید بهشتی و آقای هاشمی یا رهبری از سوی گروه های مختلف 
صورت می گرفت. انتقادها به شهید بهشتی آنچنان بود كه امام )ره( 

فرمودند شهید بهشتی مظلوم شهید شد. 
از گذشته تخریب ها از سوی افرادی صورت می گرفت كه دلایل 
خاص خود را داشتند. تخریب كردن هیچ گاه از بین نرفته و گاهی 
كم و زیاد شده است؛ اما تخریب امروز و دیروز تفاوت هایی دارد و آن 
اینكه در سال های اول انقلاب عمدتاً از سوی كسانی كه خارج از نظام 

بودند؛ مانند منافقین، گروه های خاص علیه انقلاب یا سلطنت طلب ها 
یا گروه هایی كه توسط دولت های خارجی حمایت می شدند صورت 
می گرفت؛ ولی كم كم اینها به درون نظام وارد شدند؛ مثلًا تعدادی در 
مجلس گرایش خاصی دارند و وقتی می خواهند با رقیب خود صحبت 
كنند اخلاق اسلامی را رعایت نمی كنند و مبادی آداب نیستند و 

توهین و تخریب و اضافه گویی و خلافه گویی می كنند.
در گذشته تخریب توسط گروه های خاصی كه موضع آنها نسبت 
به انقلاب و امام مشخص بود صورت می گرفت. تخریب كنندگانِ 
حضرت امام )ره( و رهبری، خاكریز اول را آقای هاشمی می دانستند. 
این اصطلاحی است كه نسبت به آقای هاشمی به كار می بردند. امروز 
تخریب كنندگان درون نظام هستند؛ مثلًا نماینده های مجلس یا 
امامان جمعه و یا افرادی كه در صدا و سیمای جمهوری اسلامی یا 
خارج از صدا و سیما تریبون دارند و علیه عده ای مانند آقای هاشمی و 
بیت امام )ره( سخن می گویند؛ البته جرأت تخریب امام )ره( را ندارند؛ 
بنابراین پس از تبارشناسی متوجه می شویم كه انگیزه ها و موارد این 
دو دسته مشابه است و مسائلی همچون مخالفت با امام )ره(، انقلاب 

و نظام امروز به گونه ای دیگر صورت می گیرد.

فکر می کنید چرا برای نیروهای داخل نظام چنین اتفاقی 
افتاده است؟

اخلاق اسلامی در جامعه كمرنگ شده است. نظام اسلامی باید 
مبتنی بر اخلاق باشد و رسالت رسول اكرم )ص( نیز این بود. ایشان 
فرمودند كه مبعوث شدم تا اخلاق را كامل كنم و مهم ترین وجه 

رسالت خود را اخلاق می دانستند.

ریشه چنین مشکلاتی را فقط در مباحث اخلاقی می دانید یا...
من ریشه را اخلاقی می دانم. اختلاف سلیقه سیاسی همیشه 
وجود داشته و دارد؛ ما الان اینجا سه نفر هستیم با سه مدل و رنگ 
لباس كه هیچ كدام اشكالی ندارند و هر سه نفر نیز تصور می كنیم؛ 
آنچه پوشیده ایم زیباست. نوع پوشش ما سلیقه ما را نشان می دهد. 
در مباحث سیاسی نیز این گونه است. آیه صریح قرآن است؛ »فَمَنْ 
یَعْمَلْ مِثْقَالَ ذَرَّه خَیْرًا یَرَهُ وَ مَنْ یَعْمَلْ مِثْقَالَ ذَرَّه شَرًّا« كوچک ترین 
رفتار ما حساب می شود؛ اما كسانی هستندكه توجه ندارند و ضعف 

اخلاق دارند و از خدا نمی ترسند.

در بعضی موارد به نظر می رسد که اختلاف سلیقه و دیدگاه 
نیست، برخی افراد تلاش دارند برای مقاصد سیاسی بزرگان و 

چهره های سیاسی را مقابل نظام قرار دهند.
تخریب ها را ضعف اخلاقی می دانم. در چارچوب نظام اسلامی كه 
مبتنی بر اخلاق است جملاتی همچون »گناهِ ریختنِ آبروی مؤمن 
بیشتر از تخریب خانه خداست« را شنیده ایم. اسلام برای آبروی مؤمن 
عظمت قائل است آن وقت برخی به راحتی تهمت می زنند، توهین و 
فحاشی می كنند. تربیت اسلامی وجود ندارد، اخلاق اسلامی كمرنگ 
شده است و افراد از خدا و روز قیامت نمی ترسند. پل صراط از شمشیر 

برنده تر و از مو نازک تر است.

اشاره کردید که آقای هاشمی را خاکریز اول می دانند. آقای 
هاشمی در دوران اصلاحات از جانب تندروهای اصلاح طلب 
تخریب شدند و دامنه این تخریب ها در دوارن بعد به طیفی 
از اصولگرایان کشیده شد. از نگاه شما این تخریب ها تغییری 

در نوع رفتار سیاسی آقای هاشمی ایجاد کرد؟
آقای هاشمی همان مشی فراجناحی را حفظ كردند. من از 
نزدیک شاهد ماجراها بودم. ایشان هیچ گاه تعلقی به جناحی نداشتند 
و ندارند و بر اساس شرایط زمان و مصلحت نظام به تكلیف شان عمل 
می كنند؛ از طرفی كینه و دشمنی نسبت به كسی ندارند. در دو 
انتخابات گذشته به آقای هاشمی پیشنهاد شد كه از تخریب كنندگان 

شكایت كند؛ اما ایشان گفتند كه آنها را به خدا واگذار می كنم.

برای  محوری  نقش  خاتمی  آقای  زمانی  هاشمی!  آقای 
اصلاح طلبان داشت و یا آقای مهدوی کنی نقش محوری در 
اردوگاه اصولگرایان داشتند و لیدر سیاسی اصولگرایان بود؛ 
اما امروز هر کس برای خودش ادعایی دارد و جرینات نوظهور 
سیاسی برای رهبران سیاسی چندان اهمیتی قائل نیستند، 
به نوعی می توان گفت نقش لیدرهای سیاسی کمرنگ شده 
است. به نظرتان فضای ملتهب جامعه به دلیل کمرنگی نقش 

لیدرهای سیاسی دو جناح نیست؟
در مورد جناح ها اظهارنظر نمی كنم.

بلکه  بزنید؛  حرف  جناح ها  مورد  در  نمی خواهم  لزوماً 
می خواهم نقش لیدرها را بدانم.

ورودی به این موارد نداشته ام.

آیت الله هاشمی مدتی سکوت کرده  بودند و موضعی 
نمی گرفتند؛ حتی در برابر تخریب ها از خود دفاع نمی کردند؛ 
اما پس از سال 92 به نوعی وارد بیان انتقادات صریح به دولت 
قبل شدند، اینکه بعد از پایان آن دوره این انتقادات شروع 
شد شاید به نوعی تقابل با آن فضای بگم بگم دولت قبل را 

تداعی کند و...
نه. دو چیز متفاوت است. آقای هاشمی نسبت به مسائل كشور 
اشراف دارند. وضع امروز كشور از نظر اقتصادی یا مسائل گوناگون 
دیگر مطلوب هیچ كس نیست؛ اما این وضع ثمره عملكرد هشت ساله 

دولت قبل است.

خطر  احساس  احمدی نژاد  آقای  بازگشت  از  چقدر 
می کنید؟

درباره این نوع از مسائل سیاسی صحبت نمی كنم.

آقای هاشمی در مورد بازگشت آقای احمدی نژاد صحبتی 
نکردند؟

نه هیچ وقت نشنیدم كه در این باره صحبت كنند.

عده ای در مورد بازگشت آقای هاشمی به جامعه روحانیت 
صحبت می کنند به نظر می رسد که جامعه روحانیت نیز نظر 
مثبتی در این باره دارند. چرا آقای هاشمی از این موقعیت 
استفاده نمی کنند تا روی تصمیمات جامعه روحانیت نیز نقش 

مؤثری داشته باشند؟
اطلاعی ندارم.

روایت محمدهاشمی از سکوت  احمدی نژاد در مجمع و تخریب  برادر

هاشمی وارد بازی های جناحی و اختلافات نمی شود

دو امضای مشکوک پای نامه ای که هرگز نرسید

بحران ساختگی علیه مطهری

جرم توهین به رئیس جمهور از جرایم غیرقابل گذشت است

توهین می کنم، پس هستم
توهین به رییس جمهوری كه با میلیون ها رای مردم قبول مسئولیت كرده، اهانت به 

شعور و خرد جمعی یک ملت تلقی می شود.
افزایش ناهنجاری هایی مانند نزاع و توهین زاییده پیچیده تر شدن روابط انسانی بدون 
توجه به بایسته های اخلاقی است. گاهی توهین نسبت به یک فرد روا داشته می شود، گاهی 
نسبت به یک پرچم، ملیت یا یک جمعیت كه این مورد ممكن است عواقب دشواری به 
دنبال داشته باشد. آدمی غافل از از افول اخلاقیات جامعه خود تخته گاز به سمت و سوی 
تثبیت جایگاه خود در حركت است، بعضی معتقدند با لجن پراكنی می توانند در عرصه 
سیاست اسم و رسمی بهم بزنند و تیتر رسانه را به خود اختصاص دهند، این دسته افراد 
علت وجودی خود را ایراد توهین، اتهام زدن های بی اساس، نشر اكاذیب و ... معرفی كرده اند. 
به قولی اصلا این توقع می رود تا این افراد هر از گاهی بیایند چند نفری را متهم كنند، عده 
ای را مورد توهین قرار دهند و جایگاه خود را در افكار عمومی تثبیت كنند؛ به قولی توهین 
می كنم پس هستم! و به هر واژه ای چنگ می اندازند تا با ایجاد تشویش اذهان خود را با 
توسل به زور به خورد افكار عمومی دهند. هنگامی كه یک عضو از یک جامعه مورد توهین 
قرار می گیرد نسبت دادن سستی و ضعفی در اخلاق صرفا نسبت به همان شخص بوده 
است، اما روا داشتن توهین به یک مسئول سیاسی یا یک رهبر اجتماعی می تواند توهین به 
یک جامعه و ملت تلقی شود كه این خود منتج به نآآرامی سیاسی و اجتماعی خواهد شد.

امروز افرادی كه از تریبون های مختلف مسئولین نظام  را با مارک ها و برچسب های بی 
اساس محكوم می كنند غافل از آنكه توهین و فحاشی در مكتب رسول اكرم )ص( و ائمه 
اطهار )ع( بسیار مورد نكوهش قرار گرفته است. آیا آن ها غافلند كه بهشت بر دشنام دهنده 
حرام شده است؟ آیا غافلند كه توهین ظلم و توهین كننده در دوزخ خواهد سوخت؟ یا كه 
آگاهند و نفع و سود دنیا را در ایراد توهین ها و دشنام پراكنی به مسئولین نظام می بینند؟

روایاتی درباره دشنام گویی:
* امام صادق )ع(:  »فحش دادن ظلم است و ظالم در آتش دوزخ قرار دارد.« كافی، 

ج 2، ص 325
* پیامبر )ص(: »خداوند بهشت را حرام كرده بر هر دشنام دهنده بی آبروی بی حیایی 
كه از آنچه می گوید و از آنچه به او گفته می شود باكی ندارد و متأثر و ناراحت نمی شود.« 

كافی، ج 2، ص 323
* و نیز فرمودند: »فحش به مؤمن مانند نزدیک شدن به مرگ است.« كافی، ج 2، 

ص 359
 مگر پروردگار در آیه 108 سوره مباركه انعام مسلمین را حتی از دشنام به بت پرستان 
نهی و امر به رعایت نزاكت و اصول ادب در كلام نكرده است؟ این در حالی است كه 
امروز بت پرستان مورد دشنام، فحاشی و بددهانی قرار نمی گیرند، متاسفانه اشخاصی كه 
مورد دشنام و فحاشی قرار می گیرند مسئولین نظام جمهوری اسلامی هستند. فحاشی به 
شخصی كه با رای قاطع ملت ایران در مقام ریاست جمهوری برآمده است فحاشی به جایگاه 

منتخب مردم و در نتیجه فحاشی به بخش عظیمی از جامعه است.
همچنین نباید فراموش كرد توهین هایی كه اخیرا نسبت به رییس جمهور روا داشته 
شده است یک جرم مشهود و عمومی است و دادستان موظف است نسبت به این موضوع 
ورود پیدا كند، نه تنها مدعی العموم موظف است به این موضوع ورود كند بلكه ورود 
دادستان به عنوان مدعی العموم نمی تواند حق شكایت خصوصی رییس جمهور را از وی 
سلب كند. نباید این مهم را مانند دیگر اتفاقاتی كه موجب تشویش اذهان شد به دست 
فراموشی سپرد؛ چرا كه توهین به رییس جمهور را می توان توهین به حیثیت یک ملت 
تلقی كرد. مگر غیر از این است كه رییس جمهور به عنوان شخصیت دوم نظام جمهوری 
اسلامی منتخب ملت و ناشی از سلیقه سیاسی و انتخاب جمع كثیری از ملت است؟ باید 
به این مهم تن داد و در مقابل اتهام زنی های بی اساس و توهین پراكنی ها كه متاسفانه 
گویا امری مرسوم شده است ایستاد. قانونگذار نیز از آن جهت این امر را مورد توجه قرار داده 
است كه فحاشی و توهین به افراد را در ماده 608 قانون مجازات اسلامی بخش تعزیرات 
از فحاشی به سران سه قوه در ماده 609 قانون تعزیرات جدا دانسته و كیفر سخت تری را 

برای آن در نظر گرفته است.
 ـتوهین به افراد از قبیل فحاشی و استعمال الفاظ ركیک  چنانچه موجب  ماده 608 
حد قذف نباشد به مجازات شلاق تا )74( ضربه و یا پنجاه هزار تا یک میلیون ریال جزای 

نقدی خواهد بود.
 ـهركس با توجه به سمت ، یكی از روسای سه قوه یا معاونان رییس جمهور  ماده 609 
یا وزرا یا یكی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی یا نمایندگان مجلس خبرگان یا اعضای 
شورای نگهبان یاقضات یا اعضای دیوان محاسبات یا كاركنان وزارتخانه ها و موسسات و 
شركت های دولتی و شهرداری ها در حال انجام وظیفه یا به سبب آن توهین نماید به سه تا 
شش ماه حبس و یا تا )74( ضربه شلاق و یا پنجاه  هزار تا یک  میلیون  ریال جزای نقدی 

محكوم می شود.
همچنین قانونگذار در قانون جرم سیاسی به این مهم توجه داشته و در بند 1 ماده 2 این 
قانون گفته است: توهین، ایراد افتراء و نشر اكاذیب نسبت به رؤسای سه قوه،  رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام،  معاونان رئیس جمهور، وزرا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی و 

خبرگان رهبری و اعضای شورای نگهبان جرم سیاسی محسوب می شود.
سیدمهدی حجتی وكیل داگستری با تاكید بر اینكه جرم توهین به رئیس جمهور از 
جرایم غیرقابل گذشت است، تصریح كرد: جرایم قابل گذشت جرایمی هستند كه تعقیب 
آن ها جز با شكایت شاكی خصوصی امكان پذیر نیست، بدین معنی كه مادامی كه شاكی 
خصوصی با طرح شكایت در مراجع قضایی، تعقیب كیفری مرتكب را تقاضا نكند، دادستان 
و سایر مقامات تعقیب، نمی توانند حتی در صورت اطلاع از وقوع جرم، رأساً و بدون تقاضای 
شاكی خصوصی، نسبت به تعقیب كیفری مرتكب اقدام كنند در حالی كه جرایم غیرقابل 
گذشت، جرایمی هستند كه تعقیب آن ها ملازمه با شكایت شاكی خصوص نداشته و 
مقامات تعقیب در صورت اطلاع از وقوع جرم، رأساً می توانند نسبت به تعقیب مرتكب 
اقدام كنند. همچنین حسین احمدی نیاز یک وكیل دادگستری با اشاره به اینكه تعقیب 
این موضوع تكلیفی برای قوه قضاییه است، متذكر شد: واقعیت این است كه رییس جمهور 
منتخب یک ملت است و اگر چه بردباری و سعه صدر از خصایص یک رییس جمهور 
مطلوب و خوب است؛ اما نباید این موضوع به نحوی باشد كه جایگاه و كرامت رییس جمهور 
هم زیر سوال برود؛ لذا به لحاظ جرم انگاری مساله و تصریح آن در قانون می طلبد برای 
حفظ نظم عمومی و كرامت و جایگاه ریاست جمهوری این مساله تحت تعقیب قرار گیرد و 
رییس جمهور هم بعدا می تواند براساس همان خصلت گذشت و  جوانمردی و بردباری كه 

دارد از این مساله گذشت كند.
حسن كیا وكیل دادگستری دراینباره تاكید كرد: رای وحدت رویه هیات عمومی دیوان 
عالی كشور در سال 1364 نیز قابل توجه است كه اعلام می دارد،  كیفری كه قانونگذار 
در ماده 609 قانون مجازات اسلامی برای اهانت به كسانی كه در سمتهای مختلف دولتی 
وظائفی را انجام می دهند و به مناسبت آن مورد اهانت قرار می گیرند اشد از مجازاتی است 
كه در ماده 608 همان قانون برای اهانت به افراد غیر مسئول تعیین شده و در این امر حفظ 
نظم عمومی و سیاست اداری كشور ملحوظ بوده و حق شخصی و فردی نیست كه انصراف 
آنان از شكایت جزایی را كلا موقوف كند. لذا تعقیب جرم توهین به رییس جمهور نیازی 
به شكایت شخصی وی ندارد و اگر دادستان به عنوان مدعی العموم و حافظ حقوق جامعه 
تشخیص دهد توهینی به رییس جمهور به عنوان نماینده مردم صورت گرفته، وظیفه دارد 

ورود و اعلام جرم كرده و تعقیب كند.
عباس شایسته مهر از دیگر وكلا و صاحب نظرانی بود كه در این باره گفت: توهین به 
رییس جمهوری كه با میلیون ها رای مردم قبول مسئولیت كرده، اهانت به شعور  و خرد 
جمعی یک ملت تلقی می شود. به نظر می رسد اگر قرار باشد كسی مسئولیتی قبول كند و 
بعد هم مورد اهانت قرار گیرد این موجب می شود كه هیچ كس قبول زحمت مسئولیت را 
نكند؛ زیرا به میدان آمدن فداكاری می خواهد. اگر قرار باشد هر كسی توهین كند سنگ 

بر روی سنگ بند نخواهد شد.
شایسته مهر همچنین معتقد است جایگاه جرم توهین به سران سه قوه به خصوص 
رییس جمهور باید از جایگاه جرم توهین به دیگر كاركنان دولت در قانون مجازات مجزا 

باشد.
همچنین عبدالصمد خرمشاهی با بیان اینكه ادامه موضوع اهانت به رییس جمهور و 
مسئولین موجب بوجود آمدن جرائم دیگر خواهد شد، متذكر شد: ادامه این موضوع نه به 
نفع نظام و نه به نفع مردم خواهد بود؛ چراكه توهین به مقامات باب خواهد شد و قطعا نتایج 
منفی را به دنبال خواهد داشت. شخصی كه رییس جمهور یا مسئولین را مورد اهانت قرار 
می دهد، آن جایگاه را مورد توهین قرار داده است. متاسفانه این خطوط قرمز و آن حرمتی 
كه باید برای مسئولین نظام قائل شد رفته رفته طی این چند سال در حال اضمحلال است. 
قوه قضاییه باید فارغ از هر گونه نگاه حزبی و گروهی، فراتر از این مسائل با هر شخصی كه 
مقامات را مورد اهانت قرار می دهد با هر اندیشه، تفكر و وابسته به هرگونه حزب و جناح هم 

كه باشد، دقیقا مطابق با قانون برخورد كند؛ زیرا كه این مسئله حساس است.
نعمت احمدی دیگر وكیل دادگستری معتقد است كه در این شرایط دادستان نمی تواند 
با ذكر این عنوان كه توهین یک جرم خصوصی است و جنبه عمومی ندارد و این كه 
چون تا این لحظه شكایتی از طرف رییس جمهور انجام نشده است، ورود پیدا نكند. این 
توهین به رییس جمهور یک جرم عمومی و مشهود است. همچنین قانون خاص هم دارد و 

سیستماتیک دادستان باید ورود پیدا كند.
 اخیرا حسین نوش آبادی  سخنگوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز از توهین برخی 
سایت ها به مقام های كشور از جلمه رییس جمهور اظهار ناراحتی كرد و گفت: اتهام ها و 
توهین های خلاف اخلاق را در بعضی رسانه ها شاهد هستیم. این رسانه ها توهین هایی  به 
مقامات و الفاظ ركیكی به آن ها انتساب می دهند  كه این كار جزو اعمال مجرمانه حساب 
می شود. حتی برخی معتقدند این توهین ها به رییس جمهور جنبه عمومی پیدا می كند و 

به جز خود ایشان مدعی العموم هم می تواند موضوع را پیگیری كند.
وی در ادامه متذكر شد: این كار خلاف اخلاق است و به همین سبب نباید اجازه 
بدهیم در كشور نهادینه شود. اگر فضا را برای این افراد باز بگذاریم كشور لطمه می بیند. این 
توهین ها برای كشور سم مهلكی است. خود آقای روحانی با منش بزرگوارانه این توهین ها 

را نادیده می گیرند اما بر اساس قانون اقامه دعوا خواهیم كرد.
سخنگوی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان این كه برخی نمی خواهند بپذیرند 
رییس جمهوری بعد از مقام معظم رهبری بالاترین مقام كشور است تصریح كرد:  بر اساس 
نصح صریح قانون ایشان چنین جایگاهی دارند و با توجه به این كه خود رییس جمهوری 

تمایلی به پیگیری ندارند سایر نهادها باید به این موضوع وارد شوند و آن را پیگیری كنند.
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عذر برادرت را بپذیر و اگر عذرى ت

نداشت برایش عذرى بتراش

چهارشنبه - 17 شهریورماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4094

اخبـــار
بعداز نماز جمعه برگزار می شود

دعوت جامعه مدرسین برای راهپیمایی 
حمایت از مردم بحرین

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور بیانیه ای از مردم برای شركت در 
راهپیمایی حمایت از شیخ عیسی قاسم رهبر شیعیان بحرین و مردم مظلوم و 

انقلابی این كشور دعوت كرد.
به گزارش ایرنا، در این بیانیه كه روز سه شنبه در پایگاه اطلاع رسانی جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم منتشر شده آمده است: حوادث تلخ و غمبار بحرین 
و فشار و تهدید نظام مستبد پادشاهی بر مردم انقلابی و آزادی خواه این كشور 
بار دیگر قلب مسلمانان را به درد آورده و چشم نگران امت اسلامی را خونبار و 
محزون كرده است.در این بیانیه با اشاره به سركوب مردم مظلوم بحرین تصریح 
شده است: این اقدام ها در حالی ادامه دارد كه هنوز حقوق شهروندی و آزادی 
های اجتماعی و دینی این مردم نادیده گرفته و حتی حق اقامه نماز جماعت و 
جمعه از آنان سلب می شود، بزرگان دینی را بازداشت و حریم علمای دین را 
هتک می كنند. روحانی مبارز شیخ عیسی قاسم را تحت فشار و تهدید مورد 
محاكمه صوری و غیر عادلانه قرار می دهند و خفقان و ظلم و ستم را در پناه 
حمایت های استكبار جهانی بر مردم تحمیل می كنند.جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم در این بیانیه با دعوت از مردم مومن و انقلابی ایران اسلامی جهت 
حضور پر شور در راهپیمایی حمایت از مردم مسلمان بحرین و روحانی مجاهد 
شیخ عیسی قاسم پس از برگزاری باشكوه نماز جمعه 19شهریورماه و محكومیت 
اقدام های غیر انسانی و مستبدانه حكومت آل خلیفه اعلام كرد: بی شک ایران 
اسلامی چون همیشه یار و یاور مظلومان بوده، به ندای هل من ناصر ینصرنی 
شیعیان بحرین پاسخ می دهد و پشتیبان مقاومت و بیداری مردم مظلوم و حامی 
مستضعفان و خصم ستمگران می ماند. در این بیانیه آمده است: حكام آل خلیفه 
بدانند فریاد آزادیخواهی و حق طلبی مردم مظلوم بحرین كاخ ستم شان را 
ویران خواهد كرد. »وَللَِّهِ العِزَّةُ وَلرَِسولهِِ وَللِمُؤمِنینَ«.مقامات رژیم آل خلیفه در پی 
اعتراض های مردمی 2 سال گذشته در بحرین با تروریست خواندن دهها نفر از 
شهروندان و فعالان سیاسی و مدنی این كشور و نسبت دادن اتهام ترویج مسائل 
خشونت و وابستگی به خارج و فرقه گرایی، اقدام به سلب تابعیت آنها كرده اند.

شیخ عیسی قاسم رهبر معنوی شیعیان بحرین بارزترین نمونه از این افراد بود 
كه اقدام رژیم آل خلیفه در سلب تابعیت وی با اعتراض های گسترده مردمی و 

مجامع حقوق بشری و مراجع بین المللی مواجه شد.

در اعتراض به سرکوب مردم بحرین

تجمع طلاب و روحانیان 
در مدرسه فیضیه برگزار شد

تجمع اعتراض آمیز حوزویان در محكومیت سركوب مردم انقلابی بحرین و 
هتک حرمت روحانی مجاهد شیخ عیسی قاسم، روز سه شنبه با حضور علما، 

فضلا و طلاب حوزه علمیه قم در مدرسه فیضیه برگزار شد.

به گزارش ایرنا، در این تجمع آیات رضا استادی، مرتضی مقتدایی و سید 
احمد خاتمی از استادان برجسته حوزه علمیه قم، حجت الاسلام والمسلمین 
محمدحسن اختری دبیركل مجمع جهانی اهل بیت )ع(، علما، فضلا و طلاب 
حوزه علمیه، نمایندگان بیوت مراجع عظام تقلید و اقشار گوناگون مردم 
ولایتمدار و همیشه در صحنه قم حضور داشتند. شركت كنندگان دراین 
اجتماع عكس هایی از امام خمینی )ره(، رهبر معظم انقلاب اسلامی و شیخ 
عیسی قاسم و نیز پلاكاردهایی در محكومیت جنایت های آل سعود و آل 
خلیفه و محكومیت سركوب مردم بحرین و هتک حرمت شیخ عیسی قاسم 
در دست داشتند. در این مراسم شركت كنندگان شعارهای الله اكبر، هیهات 
منه الذله، مرگ بر آمریكا، مرگ بر اسراییل، مرگ بر آل سعود و مرگ بر آل 
خلیفه سردادند و جنایت های رژیم آل خلیفه و حامیان او را محكوم كردند و 
خواستار رسیدگی سازمان های بین المللی به این جنایت ها و حمایت از مردم 
ستمدیده بحرین شدند. »احمد قاسم درازی بحرانی« معروف به »شیخ عیسی 
قاسم«؛ عالم برجسته شیعه، رهبر شیعیان بحرین و رهبر معنوی انقلاب این 
كشور است. در جریان انقلاب بحرین، وزارت دادگستری این كشور نامه ای 
توهین آمیز علیه وی منتشر كرد تا محبوبیتش را در میان مردم بسنجد٬ مردم 
نیز چهارم شهریور 1390 نماز جمعه را در سراسر بحرین تعطیل كردند و تنها 
نماز شیخ قاسم برگزار شد. پس از آن كه حمد بن عیسی آل خلیفه پادشاه 
بحرین مخالفانش را اندک خواند، به دعوت شیخ عیسی قاسم تظاهراتی با 
عنوان »لبیک یا بحرین« با حضور بیش از 500 هزار نفر در منامه برگزار 
شد. این تظاهرات بزرگ ترین تجمع تاریخ كشور بحرین بود كه بیش از 
50 درصد بحرینی ها در آن حضور داشتند، به طوری كه راهپیمایی »همه 
پرسی« خوانده شد و این نخستین باری بود كه شیخ عیسی قاسم در تظاهرات 
شركت می كرد. دولت بحرین در ماه های گذشته، اقدام به سلب تابعیت از 
شیخ عیسی قاسم رهبر شیعیان بحرین كرده بود و به تازگی اخباری مبنی بر 

احتمال بازداشت و محاكمه وی نیز به گوش می رسد.

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم:

سالانه بیش از 700 یادواره شهید در قم 
برگزار می شود

مدیركل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: از سال 92 تا كنون 
هر ساله 740 یادواره شهدا در نقاط مختلف شهر و بخشها و روستاهای قم 
برگزار می شود. سردار سید جواد هاشمی افزود: از این تعداد یادواره 465 
یادواره در شهر و 285 یادواره در روستاها برگزار شده است، این یادواره ها 
آن بخش از آماری است كه به بنیاد شهید جهت حمایت از یادواره ها اطلاع 
رسانی می شود. وی ادامه داد: یادواره شهدا محفلی برای زنده نگه داشتن یاد 
و خاطره شهدا و انتقال فرهنگ ایثار و شهادت به نسلهای انقلاب است. وی 
اضافه كرد: این یادواره ها به صورت خودجوش و مردمی با عشق و علاقه مردم 
وفادار به آرمانهای شهدا برگزار می شود تا راه شهدا همچون چراغ هدایت در 
جامعه زنده بماند. سردار هاشمی تاكید كرد: حضور مدیركل و مسوولان بنیاد و 
اهتمام خادمان شهدا به شركت در این یادواره ها در طی چند سال اخیر مورد 
تاكید بوده است. وی افزود: یادواره شهدا موجب پراكندن عطر و بوی ایثار و 
شهادت در كوچه ها و محله های شهر می شود، یاد و خاطره شهدا مایه بركت 
و الگو سازی از نسل ایثار برای نسلهای انقلاب اسلامی است و خود موجب 
تقویت روحیه ایثار و ایستادگی و مقاومت است روحیه ای كه امروز بیش از 

گذشته برای حفظ دستاوردهای شهدا به آن نیاز است.

مدیر رسانه ای تیم فوتبال صبای قم:

فشارهای مالی، مدیر عامل صبای قم 
را راهی بیمارستان کرد

مدیر رسانه ای تیم فوتبال صبای قم از بستری شدن مدیر عامل این تیم 
به علت فشارهای مالی به تیم صبای قم بر اثر عدم تحقق وعده مسئولان در 

بیمارستان ولیعصر )عج( خبر داد. 
رضا ملكی در گفت و گو با ایمان اظهار داشت: در پی عدم تحقق وعده های 
مسئولان برای تامین هزینه های تیم، این روزها فشارهای زیادی بر روی آقای 
كشوری وجود داشت و همین امر موجب شد دوشنبه در بیمارستان بستری 
شوند كه خوشبختانه پس از مراقبت های لازم وی روز گذشته از بیمارستان 
مرخص شد. وی ادامه داد: از مسئولان انتظار داریم به وعده های خود در 
جهت تامین هزینه های تیم عمل كنند، چرا كه در صورت عدم تحقق وعده 
ها تیم با مشكلات عدیده ای مواجه خواهد شد و در این صورت نباید انتظار 
نتایج مطلوب از این تیم را داشت چرا كه تامین مالی بازیكنان نقش مهمی در 
كسب موفقیت تیم دارد. ملكی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص 
وضعیت تیم فوتبال صبای قم گفت: در تعطیلات یک ماهه لیگ برتر یک 
اردوی خوب به همراه چند دیدار تداركاتی در اردبیل و همچنین در تهران، 
تیم درحال حاضر در شرایط مناسب آمادگی قرار دارد. وی خاطر نشان كرد: از 
هفته پنجم لیگ برتر صبای قم عصر روز شنبه از ساعت 18/45 در ورزشگاه 

یادگار امام قم به مصاف تیم ذوب آهن اصفهان خواهد رفت. 

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون مذكور را براساس گزارش كارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
1- رأی شماره 139560330001004204 مربوط به پرونده كلاسه 1391114430001002752 
آقای محمد عالمزاده نوری فرزند مصطفی ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت 120/30 متر مربع 

بر روی قسمتی از پلاک شماره 7 فرعی از 10929اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
1- رأی شماره 139560330001007909 مربوط به پرونده كلاسه 1391114430001001353 
آقای محمد رضا جواد زاده فرزند حسین ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت 166/80 متر مربع 

بر روی قسمتی از پلاک شماره 10828 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند 
مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی 
نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یكماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه صدور سند بر اساس قانون مذكور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/2 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/17
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالكانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون مذكور را براساس گزارش كارشناسان و به استناد مدارک 

موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
1- رأی شماره 139560330002011545 مربوط به پرونده كلاسه 1391114430002005424 
آقای حسین اسماعیلی ندیم  فرزند صفرعلی ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده 

بمساحت 48 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2207 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
2- رأی شماره 139560330002018316 مربوط به پرونده كلاسه 1391114430002011215 
آقای قنبرعلی نوروزی  فرزند عباسعلی ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده بمساحت 

120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره فرعی از 1965 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
3- رأی شماره 139560330002012344 مربوط به پرونده كلاسه 1391114430002001346 
آقای روح اله وفائی زاده فرزند عزیزاله ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده بمساحت 
150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 232 فرعی از 1956 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.

4- رأی شماره 139560330002018416 مربوط به پرونده كلاسه 1391114430002007831 
آقای عباس موسوی نسل  فرزند سید قاسم ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده 
بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره فرعی از 1964 اصلی واقع در بخش دو 

ثبت قم.
5- رأی شماره 139560330002016699 مربوط به پرونده كلاسه 1391114430002014937 
آقای سیف اله عابدینی فرزند یداله ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده بمساحت 

114/63 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 182 فرعی از 1858 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
6- رأی شماره 139560330002018309 مربوط به پرونده كلاسه 1391114430002001671 
آقای صفدر صفایی فرزند اصغر ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده بمساحت 150 

متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 219 فرعی از 2188 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
7- رأی شماره 139560330002015940 مربوط به پرونده كلاسه 1391114430002011127 
آقای عبدالله یوسفی چهرقانی  فرزند غلامعباس ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده 
بمساحت 102 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 469 فرعی از 1956 اصلی واقع در بخش 

دو ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند 
مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی 
نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه2 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یكماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه صدور سند بر اساس قانون مذكور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/2 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/17
مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

شهردار قم نیمه شب دوشنبه با حضور در هسته مركزی 
شهر از روند خدمات رسانی به زائرین بازدید كرد.

دكتر سقائیان نژاد به همراه ابراهیم معتمدی قائم مقام 
شهردار قم، قاری قرآن معاون شهرسازی و امورزیربنائی، 

منطقه  شهردار  اقبالیان  شهری،  خدمات  معاون  سامع 
7، شفیعی مدیر كل پیشگیری و رفع تخلفات شهری و 
شعبانزاده مدیر عامل سازمان ترافیك نیمه شب گذشته با 
حضور در هسته مركزی شهر و محدوده اطراف حرم مطهر 

بخش های  خدمات رسانی  روند  )س(  معصومه  حضرت 
مختلف شهری را مورد بررسی قرار داد.

وضعیت  ساعته،  دو  بازدید  این  در  قم  شهردار 
خدمات رسانی در پاركینگ طبقاتی زائر، طبقات تجاری 
میدان بزرگ امام خمینی )ره( و محدوده اطراف حرم مطهر 

و میدان آستانه را بررسی كرد.
همچنین دكتر سقائیان نژاد از روند اجرای طرح ساماندهی 
دستفروشان در هسته مركزی شهر و وضعیت جمع آوری 
متكدیان سركشی به عمل آورده و از نزدیك در جریان روند 
انجام این امور قرار گرفت. بررسی مشكلات و معضلات بافت 
فرسوده مركز شهر قم از دیگر برنامه های شهردار قم در 

بازدید از هسته مركزی شهر بود.
شهردار قم در حاشیه این بازدیدها با تاكید بر ضرورت 
فاطمه  حضرت  مطهر  حرم  اطراف  محدوده  ساماندهی 
منظر  شدن  خدشه دار  از  جلوگیری  و  )س(  معصومه 
كرد:  تصریح  و دست فروشان  متكدیان  با حضور  شهری 
تجمع دست فروشان در محدوده حرم مطهر جلوه بدی 
را برای زائران و مسافران ایجاد می كند و باید توجه جدی 
به ساماندهی آنان داشت. وی با اشاره به وضعیت تكمیل 
میدان بزرگ امام خمینی )ره( خاطرنشان كرد: این میدان با 
كاربری های مختلفی كه در نظر گرفته شده است می تواند 
ظرفیت خدماتی خوبی را به شهر اضافه كرده و هرچه سریع 

تر باید تكمیل و در اختیار مردم قرار گیرد.

شهردار قم تاکید کرد:

ضرورت ساماندهی محدوده اطراف حرم مطهر

مدیركل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم گفت: آماده سازی 9 
جایگاه اصلی عرضه دام زنده ویژه عید قربان در دستور كار بوده و برای ساماندهی مكان های 

عرضه برنامه ریزی شده است.
سیدمحسن میرهادی با اشاره به اقدامات انجام شده برای عید قربان و روز عرفه اظهار 
كرد: خدمات رسانی پیرامون مساجد، حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س(، مسجد 
مقدس جمكران و حسینیه ها برای روز عرفه در دستور كار بوده و اقداماتی در زمینه نظافت، 

پاكسازی و آماده سازی این اماكن مقدس صورت می گیرد.
وی خاطرنشان كرد:  بحث آماده سازی و تهیه مخازن آب شرب و وضو و همچنین 
استقرار سطل های كارتن پلاست پیرامون حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( و 

مسجد مقدس جمكران و دیگر مكان ها انجام می شود.
مدیركل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اقدامات 
انجام شده در زمینه عید قربان گفت: در زمینه خدمات رسانی به شهروندان در این عید 
خجسته برنامه ریزی هایی صورت گرفته كه از جمله آنها آماده سازی 9 جایگاه اصلی عرضه 

دام زنده است.
وی میدان رسالت، بلوار 15 خرداد ابتدای خیابان محتشم كاشانی، بلوار یادگار امام، بلوار 

امام علی )ع( ابتدای 20 متری بادیان، بلوار غدیر نبش كوچه هفت، میدان رسالت بعد از 
زیرگذر بسیج، مسجد مقدس جمكران مقابل درب سه، بلوار حضرت معصومه )س( ابتدای 

بلوار تهرانی مقدم و پردیسان بلوار آزادی را از جمله مراكز عرضه دام ذكر كرد.
میرهادی خاطرنشان كرد: نیروهای سازمان كشتارگاه برای ذبح دام از ساعت 6 تا 13 به 

صورت آماده باش هستند و خدمات رسانی به شهروندان را انجام می دهند.
وی با بیان اینكه چهار جایگاه ذبح دام در دستور كار است، گفت: ساماندهی عرضه و 
ذبح دام انجام شده تا به جز مكان های ذكر شده این امر صورت نگیرد، همكاران بخش 
تخلفات شهری و اداره كل دامپزشكی با هماهنگی نیروی انتظامی در این زمینه در سطح 

شهر نظارت می كنند.
مدیركل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم خاطرنشان كرد: 
همكاران اداره كل دامپزشكی و بهداشت و سازمان كشتارگاه برای نظارت در كشتارگاه های 
موقت در چهار نقطه سطح شهر حضور دارند، روحانی نیز به منظور پاسخگویی به مسائل 

شرعی و ذبح دام شرعی در این پایگاه ها مستقراست.
 وی عنوان كرد: به مناسبت عید قربان در زمینه آذین بندی، چراغانی و نور پردازی 

آماده سازی در سطح مناطق هشت گانه اقدام می شود.

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای علی درویش عرب فرزند حیدر دارای شماره شناسنامه 285 به شرح دادخواست 
به كلاسه شماره 713/9/95  از شورای حل اختلاف شهر جعفریه قم درخواست صدور 
گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است كه شادروان حسین درویشی 
عرب  فرزند علی به شماره شناسنامه 0012297895 در تاریخ 1395/3/23 در اقامتگاه 
دائمی خود بدرود حیات گفته و ورثه حین الفوت آن مرحوم عبارتند از: 1 - علی درویش 
عرب فرزند حیدر ش.ش 285 ت.ت 1346/5/1 صادره از قم. 2 - زهرا قمری فرزند 
محمد ش.ش 5 ت.ت 1351/1/2 صادره از قم. 3 - فاطمه ستاره ای فرزند علی ش.ش 
0370968247 ت.ت 1372/10/28 صادره از قم. 4 - امیر علی درویش عرب فرزند حسین 
ش.ش 0375143777 ت.ت 1395/3/19 صادره از قم.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی 
درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر كسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای 
از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا 

گواهی صادر خواهد شد. 
ضابط پور - قاضی شواری حل اختلاف شهر جعفریه

رونوشت آگهی حصر وراثت
غلامحسین حاجی علی زاده فرزند علی دارای شناسنامه شماره 0380838648 به 
شرح دادخواست به كلاسه 951569 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت 
را نموده و چنین توضیح داده است كه شادروان زهرا حاجی علی زاده به شناسنامه شماره  
است  نموده  فوت  را  دائمی خود  اقامتگاه  در  تاریخ 1392/12/16  در   0373212232
و ورثه حین الفوت آن مرحوم عبارتند از: 1 - هاجر حسن خانی فرزند محمد ش.ش 
0569566630 نسبت با متوفی مادر. 2 - غلامحسین حاجی علی زاده فرزند علی ش.ش 
0380838648 نسبت با متوفی پدر. اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در 
یک نوبت آگهی می گردد تا هر كسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد 
از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم

متن آگهی
خواهان: گیتی وفائی دادخواستی به طرفیت خواندگان: امیر هوشنگ وفایی و كبری 
نادریان تیرگانی و سیما وفایی و سیمین وفایی و معصومه مشهدی به خواسته اعتراض ثالث 
اصلی تقدیم دادگاه های عمومی شهرستان قم نموده كه جهت رسیدگی به شعبه 3 دادگاه 
عمومی حقوقی شهرستان قم واقع در قم، خیابان ساحلی، جنب زندان ساحلی، دادگاه های 
حقوقی شهرستان قم، طبقه اول، شعبه سوم، دادگاه عمومی )حقوقی( ارجاع و به كلاسه 
9509972512300220 ثبت گردیده كه وقت رسیدگی آن 1395/10/27 ساعت 11/30 
صبح تعیین شده است. به علت مجهول المكان بودن خواندگان و درخواست خواهان و به 

تجویز ماده 72 قانون آیین دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی و دستور 
دادگاه مراتب یک نوبت در یكی از جراید كثیرالانتشار آگهی می شود تا خواندگان پس از 
نشر آگهی و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی كامل خود نسخه دوم 

دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی حاضر گردد. 
دفتر شعبه 3 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان قم - طاهر نقی پور

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: رضا جمشیدی. خوانده: غلامرضا جعفری. خواسته : مطالبه وجه. در تاریخ 
1395/6/8 خواهان رضا جمشیدی دادخواستی به طرفیت خوانده غلامرضا جعفری به شرح 
خواسته مطالبه وجه به شعبه 11 تقدیم كه به شماره 950403 ثبت و برای روز 1395/8/15 
ساعت 16/30 وقت رسیدگی تعیین گردیده است. و باتوجه به مجهول المكان بودن خوانده 
حسب درخواست خواهان و موافقت دادگاه مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی 
مراتب یک نوبت در یكی از جراید كثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذكور می تواند از 
تاریخ نشر آگهی جهت اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه 
مراجعه و یا در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند بدیهی است 

در صورت عدم حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد نمود.  
دفتر شعبه 11 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم

دادنامه
خواهان: آقای محسن شیشه ء فرزند عبدالكریم به نشانی قم، 45 متری صدوق، كوچه 

38، پلاک 78
خوانده: آقای محسن فهیمی فرزند اكبر به نشانی مجهول المكان
خواسته ها: 1- مطالبه وجه چک 2 - مطالبه خسارت تاخیر تادیه

رای دادگاه
با استعانت از خداوند متعال در خصوص دادخواست آقای محسن شیشهء به طرفیت 
آقای محسن فهیمی به خواسته مطالبه وجه یک فقره چک به مبلغ یک میلیارد ریال به 
شماره 058178 به سررسید 88/3/24 به انضمام خسارت تاخیر تادیه با توجه به دادخواست 
تقدیمی خواهان و ملاحظه چک و گواهی عدم پرداخت آن و عدم حضور خوانده علیرغم 
ابلاغ خواسته خواهان را ثابت دانسته به استناد مواد 198 و 522 قانون آئین دادرسی مدنی 
مواد 310 و 313 قانون تجارت حكم به محكومیت خوانده به پرداخت یک میلیارد ریال بابت 
اصل خواسته به همراه خسارت تاخیر تادیه از سررسید چک تا زمان پرداخت صادر و اعلام 
می نماید. رای صادره غیابی ظرف 20 روز از ابلاغ قابل واخواهی در این شعبه و سپس ظرف 
20 روز قابل اعتراض در محاكم تجدید نظر استان قم می باشد. خواهان مكلف به پرداخت 

هزینه دادرسی در مرحله اجرای حكم و پس از وصول محكوم به می باشد. )و95/5/16(. 
دادرس شعبه اول دادگاه عمومی حقوقی قم - نائینی

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم اعلام کرد:

تعیین 9 جایگاه اصلی عرضه دام زنده ویژه عید قربان

مدیرعامل شركت شهركهای صنعتی استان قم، بخشش 
90 درصدی معوقات واحدهای صنعتی را حركتی كم نظیر 
ارزیابی كرد و بیان داشت: تداوم اقدامات زیربنایی و تامین 
زیرساخت ها با توجه به این بخشش و كم بود اعتبارات 
شركت شهركها، بیانگر حركت مجموعه شركت شهركها در 

مسیر اقتصاد مقاومتی است.
مهندس امیر طیبی نژاد در حاشه بازدید از واحدهای 
صنعتی شهرك صنعتی ثامن الائمه )ع( و گفتگو با سرمایه 
گذاران با اعلام این مطلب اظهارداشت: خوشبختانه برنامه 
های چتر حمایتی سازمان صنایع كوچك از واحدهای صنعتی 
مستقر در شهرك های صنعتی طی سال های اخیر بی نظیر 

بوده است.
وی با بیان اینكه این سازمان برای ایجاد چتر حمایتی 
از صنعت و تولید كشور پیش قدم بود گفت: اقدام عملی 
سازمان صنایع كوچك وشهرك های صنعتی كشور به گونه 

ایی بوده است كه از ابتدای سال تا كنون بخش قابل توجهی 
از بدهی های واحدهای صنعتی به شركت شهركها بخشیده 

شده است.
وی بخشش 90 درصدی معوقات واحدهای صنعتی را 
حركتی كم نظیر ارزیابی كرد و بیان داشت: تداوم اقدامات 
زیربنایی و تامین زیرساخت ها با توجه به این بخشش و كم 
بود اعتبارات شركت شهركها، بیانگر حركت مجموعه شركت 

شهركها در مسیر اقتصاد مقاومتی است.
وی احساس مورد حمایت قرار گرفتن توسط واحدهای 
صنعتی را بسیار ارزشمند توصیف كرد و افزود: در شرایطی 
كا ما در حمایت از واحدهای صنعتی و تولیدی پیش قدم 
شده ایم، انتظار است تا سایر دستگا ه های استان نیز نسبت 
به گسترده تر كردن چتر حمایتی خود از واحدهای صنعتی و 
تولیدی اقدام كنند. طیبی نژاد اضافه كرد: شركت شهركهای 
صنعتی قم در راستای سیاست های سازمان صنایع كوچك 

از ابتدای سال كوشیده است تا با گام های عملی خود برای 
فعال سازی واحدهای صنعتی و تسریع در امر تولید تلاش 
كرده و در همین راستا برای رفع موانع تولید از تمام ظرفیت 
علمی، نیروی انسانی، فنی و مشاوره ایی خود استفاده كرده 

و خواهد كرد.
مدیرعامل شركت شهر كهای صنعتی قم حضور سرزده 
و یا با هماهنگی از واحدهای صنعتی را در راستای شناسایی 
و رفع موانع و مشكلات سرمایه گذاران عنوان وتصریح كرد: 
هیچ گاه بدنبال آن نبودیم تا سرمایه گذار و مدیران واحدها 
برای بیان مشكلات به ما مراجعه كنند هر چند مجموعه 

شركت شهركها پذیرای واحدهای صنعتی است.
وی ادامه داد: از این رو به صورت روزانه كمیته رسیدگی 
به مشكلات و یا معاونین و مدیران این شركت به صورت 
اعلام قبلی و یا سرزده از واحدهای صنعتی بازدید و از نزدیك 

وضعیت صنعت را بررسی می كنند.

مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی استان قم اعلام کرد:

بخشش 90 درصدی معوقات واحدهای صنعتی

نامحــرمانه 
خیاط مشهور لباس روحانیت در قم درگذشت

ابوالفضل عرب پور، خیاط مشهور لباس روحانیت كه لباس بسیاری از مراجع و علمای قم و روحانیان 
سیاستمدار را دوخته است، دوشنبه شب دار فانی رو وداع گفت. ابوالفضل عرب پور صفری دوشنبه شب 
گذشته پس از تحمل دو هفته رنج بیماری به علت سابقه بیماری قلبی و كهولت سن در بیمارستان كامكار 
قم درگذشت. ابوالفضل عرب پور خیاط  قدیمی لباس طلاب بوده و اولین لباس روحانیت آیت الله جوادی 
آملی، لباس امام خمینی )ره(، آیت الله بروجردی، آیت الله گلپایگانی، امام موسی صدر، آیت الله كوه 
كمره ای، آیت الله خوانساری و آیت الله سید احمد زنجانی و بسیاری از علما را دوخته است. لباس های 

دكتر روحانی، رئیس جمهور هم حاصل هنر اوست.

بدهی بزرگ ترین بدهکار بانکی چقدر است؟ 
 در شرایطی ظاهرا دولتی ها بدهی خود به شبكه بانكی را نمی پذیرند كه به نظر می رسد در صورت 
حسابرسی رقم 190 هزار میلیاردی، طلب بانكها حتی تا نصف نیز كاهش یابد چرا كه وقتی این بدهی در 
صورت های مالی بانكها در سال 1392 حدود 70 هزار میلیارد تومان است اما سازمان برنامه و بودجه اعلام 
می كند بدهی حسابرسی شده دولت به بانک ها در این سال به حدود 36 هزار میلیارد تومان می رسد، به 
طور حتم از رقم 190 هزار میلیارد تومانی هم تا حد قابل توجهی كاسته خواهد شد. با این حال در این میان 
توضیحی ارائه نشده كه علت تفاوت فاحش بین رقم موجود در ترازنامه بانكها و آمار منتشره بانک مركزی  با 

ارقام حسابرسی شده، چیست و كاهش آن به دلیل حذف كدام بخش از این بدهی ها اتفاق می افتد!

۱۰۰ هزار کانال تلگرامی در ایران فعال است
ابوالحسن فیروز آبادی رئیس مركز ملی فضای مجازی در همایش ملی حمایت از شبكه های اجتماعی 
بومی با اشاره به آمار فعالیت مردم ایران در شبكه های اجتماعی گفت: هزار كانال تلگرامی در ایران داریم كه 
1 میلیون و 200 هزار مطلب در شبانه روز در این كانالها به اشتراک گذاشته می شود. وی با تاكید بر اینكه 
رویكرد مردم به شبكه های اجتماعی الزامی غیر قابل انكار است، گفت: سال گذشته 10 درصد از شبكه های 
اجتماعی مربوط به رسانه های خبری بوده است كه با رشد بیش از 100 درصدی به 23 درصد رسیده است 
و نشان می دهد نخبگان رسانه های خبری توانسته اند به خوبی از این بستر استفاده كنند. دبیر شورای عالی 
فضای مجازی با اشاره به نیاز روزافزون به شبكه های اجتماعی تاكید كرد: شبكه اجتماعی ادامه تجربه بشر در 

دوران مدرنیته است و رسانه ای كاملا تعاملی، توسعه یافته، فعال و همیشه همراه ما است.

وام های نجومی جایگزین حقوق های میلیونی
عضو هیات رئیسه كمیسیون اقتصادی مجلس، با بیان اینكه پرداخت وام قرض الحسنه 250 میلیونی 
به كارمندان بانک ها خلاف بیّن است، گفت: متاسفانه وام های نجومی جایگزین حقوق های میلیونی شده 
است. سیدحسن حسینی شاهرودی در گفت وگویی با تاكید بر ضرورت ساماندهی وضعیت دریافتی های 
مدیران دولتی و همچنین كارمندان بانک ها، گفت: پرداخت وام های قرض الحسنه با ارقام بالا به كارمندان 
بانک ها مصداق حقوق های نجومی است و باید با آن برخورد شود. نماینده مردم شاهرود، میامی و بسطام 
در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینكه پرداخت وام های كلان به كارمندان بانک ها از منابع قرض الحسنه 
یا منابع خود بانک ها خلاف بیّن و ظلم فاحش به اقشار مختلف مردم است، گفت: منابع بانكی متعلق بانک 

ها نیست و آن ها تنها امانتدار مردم هستند.

نامه فیفا به مهدی تاج درباره نکونام 
 یک سایت عربی مدعی شد كه فیفا در نامه ای كه رئیس فدراسیون فوتبال ایران نوشته از او خواسته 
تا درباره رفتار جواد نكونام در دیدار برابر قطر پاسخگو باشد. به گزارش ایسنا و به نقل از eremnews، تیم 
ملی فوتبال ایران در دیدار نخست خود در انتخابی جام جهانی 2016 روسیه با نتیجه دو بر صفر برابر قطر 
به پیروزی رسید. در دقایق پایانی این دیدار بعد از آنكه رضا قوچان نژاد گل نخست ایران را به ثمر رساند 
جواد نكونام با خوشحالی جنجالی كه از خود نشان داد خشم قطریها را درآورد و باعث شد تا بازی جنجالی 
شود. سایت اماراتی eremnews مدعی شد كه فدراسیون بین المللی فوتبال فیفا در نامه رسمی كه به 
مهدی تارج رئیس فدراسیون فوتبال ایران نوشته از او خواسته تا درباره رفتار جواد نكونام توضیح ارائه دهد 
و پاسخگو باشد. این سایت عربی به نقل از یک روزنامه چینی كه نامش را ذكر نكرد نوشت كه كنفدراسیون 

فوتبال آسیا می خواهد تیم ملی ایران و جواد نكونام را به خاطر تخلفاتی كه انجام دادند جریمه كند.

سخنرانی های احمدی نژاد مجوز ندارد
معاون سیاسی اجتماعی استانداری تهران درباره سخنرانی های رییس دولت های نهم و دهم به بهانه 
یادواره شهدا در استان تهران گفت: ما از برگزاری این جلسات اطلاع پیدا می كنیم اما هیچ وقت نیامده اند 
كه مجوز بگیرند. شهاب الدین چاووشی با بیان اینكه هرگونه تجمع نیازمند دریافت مجوز است، اظهار كرد: 
از اول امسال 5 یا 6 جلسه بدون مجوز در استان تهران برگزار شده كه ما آنها را مصداق فعالیت انتخابات 

زودرس تلقی می كنیم و بعداً در مسیر تایید صلاحیت ها مورد رسیدگی قرار می گیرند.

35 میلیون نفر در کشور متاثر از آلودگی هوا
 رییس سازمان حفاظت محیط زیست كشور یكی از مهم ترین اقدام دولت تدبیر و امید در حوزه 
محیط زیست را در خصوص كاهش آلودگی هوا عنوان كرد. معصومه ابتكار مهم ترین اقدامات دولت در 
حوزه محیط زیست را پیگیری مباحث مربوط به كاهش آلودگی هوا دانست و گفت: مهمترین معضل در 
حوزه محیط زیست آلودگی هواست كه جان 35 میلیون شهروند از جمله مردم استان مركزی را تحت 
تاثیر خود قرار داده است. وی اقدامات دولت در سه سال اخیر در راستای كاهش آلودگی هوا را مثبت 

ارزیابی و عنوان كرد: روند آلودگی هوا از سال 1392 تا كنون سیر نزولی داشته است.

میدان آزادی نماد مبارزه با شیطان بزرگ آمریکاست 
 سردار محمدرضا نقدی رییس سازمان بسیج مستضعفین صبح دیروز در میدان آزادی گفت: صبح 16 
شهریور 59، جمعیت میلیونی مردم از قیطریه و خیابان شریعتی تا آزادی را با پای پیاده راهپیمایی كرده و 
این خط مقاومت را در میدان آزادی رونمایی و افتتاح كردند. سردار نقدی میدان آزادی را نماد ایستادگی و 
مقاومت و نماد مبارزه با شیطان بزرگ آمریكا برشمرده و افزود: شعار مرگ بر آمریكا همواره در این میدان 
طنین افكن خواهد ماند. رییس سازمان بسیج مستضعفین ادامه داد: امروز نیروهای عرصه فرهنگی كشور، 
ستادی برای برگزاری چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب راه اندازی كردند كه به زودی برنامه های گسترده این 

ستاد مردمی به افكار عمومی اعلام می گردد.

سرپرست اداره کل حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم خبرداد:

اعلام محدودیت های ترافیکی 
میدان شهید مطهری

سرپرست اداره كل حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم از محدودیت های ترافیكی در میدان 
شهید مطهری و خیابان هدف به دلیل احداث ایستگاه مترو خبر داد.

سید امیر عباس صفوی با اشاره به محدودیت های ترافیكی در میدان شهید مطهری و 
خیابان هدف به دلیل احداث ایستگاه مترو اظهار كرد: برای احداث بحش دوم ایستگاه متروی 
میدان شهید مطهری مقرر شد، به مدت یك ماه خیابان هدف مسدود و جریان ترافیكی 
خیابان سپاه به صورت عكس جریان كنونی صورت گیرد. وی خاطرنشان كرد: به همین دلیل 
رانندگان باید برای دسترسی به میدان سعیدی از خیابان سپاه به خیابان امام خمینی )ره( و 
سپس از جنب فروشگاه رفاه به میدان سعیدی تغییر مسیر دهند. سرپرست اداره كل حمل 
و نقل و ترافیك شهرداری قم هدف این انحراف ترافیكی را مورد توجه قرار داد و گفت:  با این 
انحراف گره ترافیكی در این منطقه كاهش پیدا می كند و جهت این منظور تنها جریان ترافیكی 
خیابان سپاه تغییر می كند. وی عنوان كرد:  پیمانكار در احداث ایستگاه متروی میدان شهید 
مطهری با توجه به محدودیت های ترافیكی، با افزایش شیفت های كاری و فعالیت شیفت شبانه 

از برنامه زمان بندی جلوتر است.
صفوی از شهروندان تقاضا كرد: از حمل و نقل عمومی استفاده كرده و از توقف در محدوده 
پروژه برای جلوگیری از ایجاد بی نظمی و تسهیل تردد وسائط نقلیه در این محدوده و همچنین 
تسریع در روند اجرای پروژه خودداری كرده و پیش از رسیدن به تقاطع میدان شهید مطهری 

تعیین مسیر نمایند.
وی با اشاره به احداث همزمان ایستگاه A12 در خیابان سوم خرداد گفت: از شهروندان 
تقاضا داریم برای انجام هرچه بهتر پروژه و پیشرفت و آبادانی شهر همكاری داشته باشند تا این 

پروژه نیز سریع تر انجام شود.

سرپرست سازمان قطار شهری قم خبرداد:

آغاز عملیات اجرایی احداث 
ایستگاه سوم خرداد مترو

سرپرست سازمان قطار شهری از آغاز عملیات اجرایی یكی دیگر از ایستگاه های مترو در 
فاز اول بهره برداری خبر داد.

دكتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به آغاز عملیات اجرایی احداث ایستگاه سوم خرداد مترو 
بیان داشت: ایستگاه A12 در عمق حدود 18 متری زمین به ابعاد 123*17 متر احداث می 
گردد كه فاصله آن از ایستگاه قبلی )A11( و بعدی )A13( به طور متوسط حدود 740 متر 
می باشد. معاون شهرسازی و امورزیربنائی شهرداری قم با اشاره به اتمام شناسایی معارضین 
محل رمپ دسترسی و تهیه نقشه ازبیلت، بیان داشت: محدوده این ایستگاه جهت انجام 
انحراف ترافیك و شروع عملیات عمرانی احداث آن ایستگاه، چندی پیش به پیمانكار تحویل 
داده شده بود و هم اكنون با نصب حصارهای محدوده رمپ دسترسی به تراز سكو، عملیات 
 A12 احداث آن ایستگاه آغاز گردیده است. وی با اشاره به عدم وجود معارضین در ایستگاه
افزود: به علت عدم وجود معارضین در این ایستگاه عملیات احداث شمع های سازه نگهبان و 
رمپ دسترسی آن با سرعت بیشتری نسبت به سایر ایستگاه ها پیش خواهد رفت و هم اكنون 

پیمانكار پروژه در حال حفر چاه های شمع رمپ دسترسی می باشد.
سرپرست سازمان قطار شهری قم با اشاره به احداث این ایستگاه به روش ماینینگ ادامه 
داد: احداث ایستگاه به صورت ماینینگ، كمترین مزاحمت را برای مردم از نظر مشكلات 

ترافیكی و محدوده محصور شده، حین اجرای عملیات عمرانی ایجاد می كند.
وی با توضیح روش ماینینگ افزود: در این روش از طریق ایجاد یك رمپ دسترسی به محل 
مورد نظر قرارگیری ایستگاه زیر خیابان اصلی راه پیدا می كنیم و كلیه عملیات عمرانی اعم از 
آرماتور بندی و بتن ریزی دال نهایی، شمع های سازه نگهبان و ... در زیر زمین و بدون ایجاد 

مزاحمت برای مردم انجام می گیرد.


